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سردارسلیمانی؛ قهرمان 
بلامنازع عزت وشرف

هوا دلگیر است و سرها در گریبان اند. سکوتی پاک و غمناک 
شهر را فرا گرفته و انبوه اندوه بر سرمان آوار شده است. فاجعه با 
بیست دهان سخن می گوید و تشویش سراپای وجود ما را تسخیر 

کرده است. بزرگ مردی پرپر شده است. شیرآهن کوه مردی را از ایرانِ کهن ستانده است. تروریزمِ 
دولتیِ قصابانِ اتوکشیده ،در هر کجا هستی ننگت باد. شکوه و عظمت این مرد و این مرگ چنان 
است که دوست و دشمن همه در حسرت و حیرت اند. چرا که دل او چونان »محی الدین عربی« 
پذیرای همه صورت ها بود؛ چراگاه آهوان و بتکده بتان و کعبه طائفان و صومعه راهبان و الواح 
تورات و اوراق قرآن. زیرا دین او دین عشق بود و به رغم باور عمیق و اصیلش به اسلام شیعی، چنان 
وسعت مشربی داشت که کنشت و کعبه و بتخانه و دیر را سرایی خالی از دلبر نمی دید. بر این 
مبنا، هم با صنعتی زاده لیبرال می نشست و هم دولت آبادی مارکسیست، در سوگش سوگوار است؛ 
هم ابطحی اصلاح طلب به احترامش عمامه از سر برمی دارد، هم سردبیر سابق VOA در مذمت 
اندک فرومایگانِ شاد توئیت می کند؛ هم بهنودِ BBC از ترورش متأثر می شود، هم مجتهدزاده 
کراواتی از فقدانش در خود می پیچد؛ هم آبراهامیانِ مورخِ ارمنی از خنده البغدادی داعشی بر این 
قتل هدفمند می گوید، هم شریعتمداری سیه جامه می پوشد و هم محمد خاتمی در فراقش اشک 

می ریزد. چونان رشته تسبیح بود آن جاودانه مرد بزرگ.
او از مناره تا ستاره، ملاقات خدارا پله پله طی کرد و ارتفاع معنویت را از قاعده تا رأس پیمود. 
کارگری کرد و آجر بر آجر گذاشت و سپس پاسداری پیشه کرد و سرباز وطن ماند، تا اوج و عروج. 
برای پاسداشت ایران و ایمان ما غریبانه انگشت را با انگشتری به تاریخ تقدیم کرد.سلیمانی قهرمان 
بلامنازع فستیوال شرف، شجاعت، نوع دوستی و وطن خواهی ست. سرباز باوقاری که بی قرار 

آرمان های خویش بود.
معصومیت  و  معنویت  نشانگان  معدود  از  او  جدید،  جهان  ماتریالیستی  اکوسیستم  در 
قرون وسطایی ست. شهادت او نماد سادیسم کشتار آمریکا برای جبران بحران اعتماد و اعتبار 
سرمایه داری و افشاکننده تروریزمِ عریانِ میلیتاریزم هارِ امریکایی ست. ریشخند بت واره های غربی 
و صورت بندی مضحک حقوق بشر آنان است.شهادت امّا ،خود ویرانگی کور نیست. دیالکتیک 
عشق و ایمان است. و در مکتبش از هر طرف که بروی جز زیبایی نمی بینی. در چنین الگوریتم 

زیبایی شناسانه ای ست که زینب در کربلا چیزی ندید جز زیبایی: ما رَاَیْتُ اِلّا جَمیلا.
در چنین »پارادایم شیفت« و افق غریبی است که وقتی شمشیر جهل و جعل و دگماتیزم 
بی نقاب فرق علی را شکافت، علی )ع( فرمود: فُزْتُ وَ رَبِّ الْکَعْبَة)سوگند به خدای کعبه که رستگار 
شدم(. شگفتا! و شهادت رستگاری است. تجلی زیبایی و گشودگیِ گره های روح انسانی است. به 
سخره گرفتن ابتذال روزمرگی ودست انداختن خور و خواب و خشم و شهوت است. گشاینده معنا 
و معنویت و قلم رنجه روح در ساحت عشق است. شناخت افتخارآمیز زیست بشری در ماتریس 
هستی و اثباتِ عظمت خَلیفَةُالله با نفیِ بُعد حیوانی است.به درستی گفته اند: شهادت هنر مردان 
خداست. همانان که پرده پندار دریدند. شهید قلب تاریخ است. این شهید عظیم الشان در خلأ 
یقین و غیبت خدا، مجسم انسان خدا گونه بود؛ و خوشا نوادری چون او که دشمنانشان، هم به 
فضائل و معارفشان معترف اند. امام علی)ع( فرمودند: فضیلت باید چنان باشد که دشمنانت هم 

به آن گواهی دهند.
در رساله جمهور افلاطون آمده است که یونانیان بنای پولیس را، حس اتحاد بر سر یک هدف 
مشترک و میل به ایثار و ازخودگذشتگی می دانستند. ایران مدیون، جان عزیز سلیمانی هاست. 
از وحشت ارتدادهای فلسفی و سیاسی نهراسیم. کنش های اصیل ناب اند و کم یاب. خون 
سلیمانی بهای استقلال است. ترامپ نیز با این آناکرونیسم، نزد ایرانیان به عنوان اُبژه مستهجن 
سیاست لیبیدویی به تاریخ پیوست. شعار انتخاباتی او بازگرداندن مجدد عظمت به امریکا بود. آیا 
با شیفتگی اش به ترور، این عظمت بازخواهد گشت یا وخامت مخمصه بشر امروز با این جنایت 
وخیم تر و بدخیم تر می شود؟ آیا خنده های ملحدانه آن شیاد بر این تندیس عاشق بی پاسخ 
می ماند؟! و البتّه ما کاملًا حق داریم که همان پرسش سن پلی را مطرح کنیم: امروز چه کسی 
واقعاً زنده است؟ مرگ در هر حالتی تلخ است، لیک مرگ دیگری هم هست دردناک، امّا شگرف و 

سرکش و مغرور، مرگ مردان، مرگ در میدان. روحش شاد و راهش پر راهرو باد.
نویسنده و پژوهشگر

سخنگوی قوه قضائیه:

خون سپهبد سلیمانی آفریننده حماسه ای 
عظیم بود

 رئیس حوزه ریاست و سخنگوی قوه قضائیه گفت: امروز صحنه ای در ایران خلق شد که فقط 
خون حاج قاسم می توانست آفریننده این حماسه بی نظیر باشد و انقلابی دیگر به پا کند. 

غلامحسین اسماعیلی با اشاره به حضور پرشور مردم در تشییع پیکر شهید سپهبد حاج قاسم 
سلیمانی، افزود: امروز وحدت و انسجامی که شاید دشمن آن را هدف گرفته بود به برکت خون 
شهید حاج قاسم سلیمانی بسیار تقویت شد و این هم از الطاف خفیه الهی بود که اگر ما سرداری 
را از دست دادیم؛ اما راه و رسم، روش، فکر و اندیشه حاج قاسم سراسر ایران و بلکه سراسر جهان 

را در برگرفت.
وی ادامه داد: مردم امروز در مراسم تشییع و تکریم شهید سپهبد حاج قاسم سلیمانی، شهید 
مجاهد بزرگ ابومهدی، یاران و همرزمانش به صحنه آمدند و حماسه ای آفریدند که نشان دهند 

قدرشناس مردان مردی هستند که خدایی بودند و برای مردم جانفشانی می کردند.
سخنگوی قوه قضائیه با بیان اینکه به برکت خون شهید حاج قاسم سلیمانی وحدت و انسجام 
بی نظیری در کشور به وجود آمد، افزود: امروز همه مردم ایران نشان دادند که قدردان شهدا و پیرو 

راه شهیدان هستند.

هجیر تشکری*

عکس/مهدیعسگرپور

 تشییع کنندگان پیکر شهید سلیمانی برای همرزم سردار، 
مهمان  نوازی را تمام کرد؛ ایرانی ها نگذاشتند این فرمانده 
بودن  ایران احساس غریبه  المهندس در  ابومهدی  عراقی 

کند. 
بالاخره پس از سه روز پیکر سردار ملی ایران به پایتخت 
بازگشت؛ روزهای پیش مشهدی ها و خوزستانی ها از پیکر 
وی هم رزمانش استقبال باشکوهی کردند. پیکر سردار رشید 
اسلام سپهبد قاسم سلیمانی به همراه سردار سرتیپ پاسدار 
مظفری نیا،  شهرود  پاسدار  سرهنگ  جعفری نیا،  حسین 
سرگرد پاسدار هادی طارمی و سروان پاسدار وحید زمانی نیا  
ابومهدی  پیکر  میان  این  در  بازگشتند همچنین  به کشور 

مهندس جانشین فرمانده حشدالشعبی به ایران بازگشت.
ابومهدی المهندس چه کسی بود؟

جمال جعفر ابراهیم ملقب به ابومهدی المهندس متولد 
بود که  ایرانی  و مادری  پدری عراقی  از  سال ۱۹۵۴ بصره 
تحصیلات خود را در رشته مهندسی مخابرات در سال ۱۹۷۷ 
به اتمام رساند و در همان سال به حزب الدعوه پیوست. زمانی 
که فعالیت حزب الدعوه از سوی صدام ممنوع شد به اهواز 

در ایران رفت و در یک کمپ، آموزش دید. او ایران را به سوی 
کویت ترک کرد و چند سال در منطقه جابریه کویت زندگی 
کرد.  ابومهندس در این ساله ا در زمینه سیاسی و امنیتی 
علیه رژیم صدام فعالیت می کرد. با سرنگونی صدام حسین 
در سال ۲۰۰۳ ابومهندس به عراق بازگشت وپس از حمله 
آمریکا  به عنوان مشاور امنیتی به اولین نخست وزیر عراق 
ابراهیم جعفری  خدمت کرد. ابومهدی در سال ۲۰۰۵ در 
انتخاب  بابل  استان  نماینده  عنوان  به  پارلمانی  انتخابات 
شد. در سال ۲۰۰۷ آمریکایی ها پیشینه او را یافتند و زمانی 
که این موضوع را با نخست وزیر عراق، نوری مالکی، در میان 
گذاشتند، المهندس به ایران رفت. المهندس پس از خروج 
نظامیان آمریکایی به عراق بازگشت و پس از تشکیل بسیج 
مردمی عراق، معاون رئیس این نیروها شد. در ۱۲ سپتامبر 
بسته شدن  از  عراق  شعبی  حشد  رسانه ای  بخش   ۲۰۱۸
حساب توییتر ابومهدی المهندس توسط مدیریت این شبکه 
اجتماعی خبر داد. توییتر با ادعای اینکه این حساب کاربری 
قوانین مربوط به توییتر را نقض کرده ،اقدام به مسدود کردن 
آن کرده است. هیات رسانه ای حشد شعبی بستن حساب 

توییتر یک چهره دولتی عراق که در چارچوب دولت این کشور 
فعالیت می کند را عجیب دانسته و آن را بخشی از جنگ علیه 
بسترهای رسانه ای خود دانست. وی یکی از چهره های در 
مظان اتهام بابت سازمان دهی حمله به سفارت ایالات متحده 
در عراق معرفی شد. او در سوم ژانویه ۲۰۲۰ میلادی، در 
حمله راکتی بالگردهای آمریکایی در فرودگاه بغداد به همراه 

قاسم سلیمانی به شهادت رسید.
اما داستان زیبا و فراموش نشدنی اینجاست؛ در این میان 
ایرانی ها بر طبق سنت و تاریخ شان رسم مهمان نوازی را به 
درستی به جا آوردند؛ مردم ایران در خوزستان و مشهد و تهران 
و قم شهید ابومهدی را همچون برادری عزیز تشییع کردند 
و  مردم  بر دوش گرفتند  را  تابوتش  برایش اشک ریختند. 
ایران در تمام مسیر تشییع جنازه شهدا در کنار عکس سردار 
سلیمانی عکس از ابومهدی مهندس را در دست داشتند و 
برایش عزاداری کردند. برای  آنها اهمیتی ندارد که ابو مهدی 
اهل کجا بوده است. برای ایرانی ها مهمان، مهمان است و 
برایش اجر و قرب نگه می دارند.  این سردار برای ایرانی ها 
غریبه نیست. ابومهدی از سال هایی که به دلیل ظلم صدام 
به ایران پناه آورده برای مردم حق شناس ایران غریبه نبوده 
است. ایرانی ها برای فرماندهی که خود را همواره سرباز سردار 
سلیمانی می دانسته و  آرزوی شهادت با وی داشته است؛ 
تشییع درخور و باشکوهی برگزار کردند. حالا ایرانی ها برایش 
در سرتاسر ایران عزاداری می کنند و لحظه ای نگذاشتند که 
در ایران احساس غریبه گی و دلتنگی کند؛ میلیون ها ایرانی 
تنها امروز در تهران برایش گریستند و از وی خواستند تا در 
روز قیامت شفیع آنها شود. دختر شهید ابومهدی المهندس 
پیش از این گفته بود: من همیشه به پدرم و حاج قاسم نگاه 
می کردم و تصورم این بود که اگر قرار است روزی اینها شهید 
شوند، می شوند. همیشه تصورم این بود که اول پدرم شهید 
می شود، زیرا او بدون حاج قاسم نمی توانست زندگی کند.  
البته عراقی ها نیز برای سرداری ایرانی در تشییع اش نجف و 
کربلا کم نگذاشتند و این معجزه همبستگی اتفاقی است که 
غرب و بخصوص آمریکا  از آن بیم دارد ولی اکسیر مقاومت 

مقابل استکبار جهانی، ملت ها را در کنار هم قرارداده است.

وقتی ایرانی ها برای تشییع ابومهدی المهندس سنگ تمام گذاشتند؛

نایب رئیس کمیسیون حقوقی و قضایی مجلس:غریب آشنا

سردار سلیمانی متعلق به همه ملت ایران است
نایب رئیس کمیسیون حقوقی و قضایی مجلس شورای اسلامی با تاکید بر این که 
شهید سپهبد قاسم سلیمانی به هیچ وجه جناحی و جریانی نبود، گفت: ایشان متعلق 

به همه ایران بوده و یک چهره ملی و جهانی در حوزه مبارزه با تروریسم است. 
محمد کاظمی با تسلیت شهادت سردار سرافراز شهید سپهبد قاسم سلیمانی گفت: 
قطعا تاکنون این شهادت ها در افزایش وحدت و انسجام هر چه بیشتر در کشور ما مفید 

بوده و موجب یک همراهی بیشتر در میان مردم بوده است.
وی افزود: آن چه ملت ما توقع دارند این است که یک اقدام تلافی جویانه چشمگیر 
را شاهد باشند. چرا که این اقدام به دستور مستقیم اولین تروریست جهان یعنی 
خود ترامپ صورت گرفت که حتما لازم است یک مشت آهنین بر دهان یاوه گوی این 
تروریست وارد شود. نماینده مردم ملایر اضافه کرد: اقدامات سردار قاسم سلیمانی در 
منطقه لرزه ای بر اندام آمریکایی ها انداخته بود و خواب را از چشم ترامپ گرفته بود. 
حرکت ها و برنامه ریزی های سردار سلیمانی در منطقه ترامپ را در کاخ سفید نگران کرده 

بود.
نایب رئیس کمیسیون حقوقی و قضایی مجلس شورای اسلامی با تاکید بر محبوبیت 
سردار سلیمانی میان تمام اقشار جامعه بیان کرد: سردار سلیمانی به هیچ وجه جناحی 
و جریانی نبوده و متعلق به همه ملت ایران بود. ایشان یک چهره ملی و جهانی در حوزه 
مبارزه با تروریسم است و نباید مسائل جناحی را با ایشان مرتبط کنیم. حتی برخی 
افرادی که نظام را قبول ندارند و  وطن خود را دوست دارند از این اتفاق ناراحت شدند و 

منتظر اقدام لازم در این باره هستند.

جانشین سپاه پاسداران انقلاب اسلامی:

 تهدیدات آمریکا جنگ روانی و نشانه
 ترس است

جانشین سپاه پاسداران انقلاب اسلامی با بیان این موضوع که تهدیدات آمریکا پس از 
ترور سردار سلیمانی از روی ترس است، گفت: جنگ روانی آمریکایی ها تاثیری در پاسخ 

ما به ترور فرماندهان مقاوت ندارد. 
دریادار پاسدار »علی فدوی« روز دوشنبه در حاشیه مراسم تشییع سردار گفت: 
تهدیداتی که آمریکایی ها مطرح می کنند از روی ترس است و نگران واکنش محور 

مقاومت به شهادت سردار سلیمانی و یارانشان هستند.
وی  تصریح کرد: عملیات روانی آمریکایی ها روی ما تاثیری ندارد و ما براساس دستور 

قرآن و اسلام پاسخ مناسب را به شهادت فرماندهان مقاومت خواهیم داد.
وی با اشاره به حضور گسترده مردم از عراق، لبنان، فلسطین، سوریه، افغانستان و 
دیگر نقاط جهان در مراسم تشییع پیکر مطهر شهدای مقاومت، تاکید کرد: اینها بر 
اساس یک پروتکل سیاسی بین یک کشور و کشوری دیگر، در تشییع پیکر مطهر سردار 

سلیمانی شرکت نکردند بلکه دلشان آنها را به اینجا کشاند.
فدوی با بیان این موضوع که سردار سلیمانی، دل ها مردم منطقه را متوجه حقیقت 
کرده بود و آنها با هم یکی شده بودند، گفت: وقتی دل ها همه یک حقیقت شوند، فرقی 

نمی کند که در لبنان باشی، یا عراق، یا نیجریه، یا سوریه یا ایران.

راه بازدارندگی، انتقام سخت است

تا انتقام گرفته نشود، دل ها آرام نمی گیرد 
رئیس بنیاد مستضعفان گفت: مردم خواسته ای دارند که آن هم انتقام سخت از آمریکا 

و همپیمانانش است.
پرویز فتاح در مراسم تشییع پیکر سردار دل ها گفت: رهبر عزیزمان فرمودند "ما انتقام 

سخت می گیریم"، و این حضور مردم هم یعنی آقا ما پای این انتقام می ایستیم. 
وی افزود: این تهدید های ترامپ برای این است که ما عقب بنشینیم، اما نه تنها ما 

عقب نشینی نخواهیم کرد، بلکه راه بازدارندگی هم انتقام سخت است.
وی با بیان این موضوع که جنگ صورت نمی گیرد، افزود: با این انتقام سخت دل مردم 
آرام می گیرد، اگر انتقام بگیریم آن ها هر لحظه جرات نمی کنند یکی از سلحشوران این 

سرزمین را بزنند؛ آفرین بر مردم و این حضور باشکوه.
رئیس بنیاد مستضعفان گفت: من بعد از رحلت امام راحل )ره( شبیه این حضور 
مردمی را به یاد ندارم، خون مردم به جوش آمده است، مردم خواسته ای دارند آن هم 

انتقام سردار قاسم سلیمانی است تا دشمنان دیگر جرات دست درازی نداشته باشند.
فتاح تاکید کرد: همه ماهواره ها امروز روی تهران است و این جمعیت را می بینند آیا باز 

هم می توانند بگویند مردم را با زور و اتوبوس آورده اند و...
وی افزود: ترامپ و این توئیت ها به جایی نخواهد رسید، ما متحد و یکصدا خواسته مان 

را مطرح می کنیم، تا انتقام گرفته نشود، دل ها آرام نمی گیرد.

 رییس جمهوری پیشین عراق با حضور در سفارت جمهوری اسلامی ایران در بغداد 
گفت که سردار شهید قاسم سلیمانی فرمانده شهید نیروی سپاه قدس دوستی عزیز و 
فراموش ناشدنی است.  »فواد معصوم« بعد از ظهر دوشنبه در دیدار با »ایرج مسجدی« 
سفیر جمهوری اسلامی ایران در بغداد با ابراز تاسف و تاثر از جنایت آمریکا در شهادت سردار 
سلیمانی تاکید کرد که سردار شهید، دوستی عزیز و فراموش ناشدنی است که به او علاقه 
زیادی داشتم. وی شهادت سردار سلیمانی را به دولت، ملت ایران و رهبر معظم انقلاب 
تسلیت گفت و فقدان او را ضایعه بزرگ توصیف کرد. معصوم تاکید کرد که جمهوری اسلامی 
ایران انبوهی از شخصیت های توانمند مثل حاج قاسم دارد و پس از او، شاهد بروز و ظهور 
حاج قاسم های دیگری در ایران خواهیم بود. این عضو برجسته اتحادیه میهنی کردستان 
عراق خاطر نشان کرد که جمهوری اسلامی ایران همواره دوست کردها بود و در کردستان 
عراق نیز ما به جمهوری اسلامی ایران اطمینان کامل داریم. لحظاتی بعد از این جلسه 

نماینده ولی فقیه در عراق به این جلسه پیوست و شهادت سردار سلیمانی را به سفیر ایران 
در بغداد که از همرزمان سردار شهید است، تسلیت گفت. سفیر جمهوری اسلامی ایران در 
بغداد در این نشست مشترک از همدردی فواد معصوم و آیت الله »سید مجتبی حسینی« 
نماینده ولی فقیه در عراق تقدیر و تشکر کرد. مسجدی بر تقویت روابط میان ایران و عراق در 
همه عرصه ها تاکید کرد و گفت که مناسبات دو کشور هم در سطح رسمی و هم مردمی بیش 
از پیش گسترش می یابد. سفارت جمهوری اسلامی ایران در طول روزهای گذشته شاهد 
استقبال شخصیت های مختلف عراقی برای ابراز همدردی به مناسبت شهادت سرداران 

شهید حاج قاسم سلیمانی و حاج ابومهدی المهندس و همراهانشان بوده است.
به همین مناسبت سفارت جمهوری اسلامی ایران در بغداد فردا سه شنبه شاهد مجلس 
ترحیم عمومی خواهد بود و قرار است اقشار مختلف مردم و شخصیت های سیاسی، 

فرهنگی، عشایری و مقامات لشکری و کشوری عراق در آن شرکت کنند.

رییس جمهوری پیشین عراق: 

سردار سلیمانی دوستی فراموش ناشدنی است

روزنامه صبح ایران

 وزیر امور خارجه کشورمان با اعلام مراتب ناخرسندی 
نکردن  درک  انگلستان،  و  آلمان  اخیر  موضع  از  ایران 

واقعیات منطقه را اشتباه راهبردی اروپا خواند. 
امور سخنگویی  و  اداره کل اطلاع رسانی  به گزارش 
وزارت امور خارجه، »هایکو ماس« و »دومینیک راب« 
امروز  عصر  انگلستان  و  آلمان  خارجه  امور  وزیران 
محمد  با  جداگانه  تلفنی  تماس های  در  -دوشنبه- 

جواد ظریف وزیر امور خارجه جمهوری اسلامی ایران 
در خصوص آخرین تحولات منطقه ای و بین المللی و 
برجام گفت وگو و تبادل نظر کردند. در این تماس ها 
منطقه  در  تنش  افزایش  از  بر ضرورت جلوگیری  آنها 
تاکید کردند. وزیر امور خارجه کشورمان هم در این گفت 
از موضع  ایران  وگوها ضمن اعلام مراتب ناخرسندی 
اخیر آنها، درک نکردن واقعیات منطقه را اشتباه راهبردی 

اروپا خواند و با انتقاد شدید از آمریکا، دولت آن کشور را 
مسئول هرگونه تنش و ناامنی در منطقه بویژه پس از ترور 

سردار حاج قاسم سلیمانی خواند.
ظریف با انتقاد از بی عملی اروپایی ها در انجام تعهدات 
خود در برجام گام های جبرانی ایران را حق کشورمان در 
چارچوب برجام دانست و تنها راه توقف این وضعیت را 

انجام تعهدات توسط اروپایی برشمرد.

در گفت وگوی تلفنی با وزیران امور خارجه آلمان و انگلستان:

ظریف: اشتباه راهبردی اروپا درک نکردن واقعیات منطقه است
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 سپهبد سردار حاج »قاسم سلیمانی« دیروز در شکوهمندانه ترین 
حالت ممکن درشهرهای تهران و قم  تشییع  وبه میعادگاه ابدی خود 
در گلزار شهدای کرمان بدرقه شد تا کنار دیگر همرزمان خود آرام 

گیرد. 
ساعت ۷ و ۵۰ دقیقه روز دوشنبه شانزدهم دی ۱۳۹۸ را نشان 
می دهد که خودم را برای تهیه خبر و گزارش از آیین تشییع با شکوه 
شهدای مقاومت در میان امواج عظیم و سهمگین دریای عزاداران و 
سیاه پوشان سردار دلها سپهبد شهید حاج قاسم سلیمانی و شهدای 
همراهش در خیابان دکتر غریب تهران نزدیکی میدان انقلاب اسلامی 
می یابم، در کنار همان مردم ولایت مداری که خط به خط شعر، موج 

موج شعور، صف به صف عشق به امام و انقلاب و شهدا هستند.
آن هایی که نوحه و اشک را در چهره تمام مردمی آن ها می  توانی 
به خوبی و روشنی آفتاب عالم تاب ببینی. باز پیر و جوان مرد و زن 
نوحه خوان و مویه کنان آمده اند که با حضور دوباره دائم خود به ایادی 
استکبار به ویژه امریکای جنایتکار و اذناب منطقه ای آن بگویند خط 
خون نقطه ی پایان سلیمانی نیست، بهراسید که این اول بسم الله 

است.
اطراف  های  خیابان   از  که  است  جمعیت  می کند  کار  چشم  تا 
خودشان را به خیابان انقلاب اسلامی و مقابل دانشگاه تهران می  
رسانند. گوشه و کنار این خیابان خاطره انگیز پر شده از مادران و 
پدرانی شهدای دفاع مقدس و مدافع حرم که با صندلی های تاشو 
آمده  اند و زیر آفتاب زمستانی دیماه در انتظار حرکت کاروان شهدا 

نشسته اند. چشم هایشان خیره به مسیر حرکت کاروان شهداست.
اینجا باندها و بلندگوها هم برای بدرقه و تشییع شهدای جبهه 
مقاومت اسلامی دم گرفته اند و نوای »دستاتو میبینم افتاده تو صحرا، 
آروم خوابیدی رو دامن زهرا، نفس بکش که دلخوشیم همین نفس 
هات، پاشو نگا که یک سپاه به قد و بالات، همه به تو دل خوشن و 
دل های بی تاب نمی خوان، همه لب ها خشکه ولی تورو می خوان 
آب نمی خوان، ای اهل حرم میر و علمدار نیامد سقا حسین سید و 
سالار نیامد، بال از بهشت اومد جای دوتا دستت، با گریه می خونن 
روضه برا دستت، غریبم و با رفتنت غریب ترم کردی، چه جوری من 
خبر بدم که برنمیگردی، چه جوری طاقت بیارم ببین که خونه جگرم، 
ببین پاهام جون نداره ببین شکسته کمرم، ای اهل حرم میر و علمدار 
نیامد سقای حسین سید و سالار نیامد، ما اشک می ریزیم و دشمن 
چه خوشحاله، روضه ات چقدر مثل روضه ی گوداله، چی بی هوا 
زدن تورو چقدر غریب رفتی، درست مثل امام حسین شیب الخضیب 
رفتی، خداروشکر هیچ کسی نخواست انگشترت رو ببره، خدارو شکر 

دشمن تو نبود سرت رو ببره را سر می دهند.
دل های همه سوگواران حاج قاسم سلیمانی و شهدای مقاومت 
ناب  گلاب  بوی  زمان  و  زمین  و  گرفته  عملیات  شب  و  کربلا  بوی 
محمدی)ص( می دهد؛ چهره ها رنگ اشک به خود گرفته، اشک در 

همه چشم های منتظر حلقه زده است.
دیروز مردم تهران به احترام شهدا قیام کرده اند، تا به آنان بگویند 
سنگرتان خالی نیست، صبح امروز انگار در »صور اسرافیل« دمیدن 
تا مردم ولایت مدار تهران با حضور خود در مراسم تشییع شهدای 
مقاومت با صدای رسا اعلام کنند که امروز هر ایرانی یک سلیمانی 
است و هر ایرانی جلوه تاریخی یک حماسه است، آنان آمده اند که 

بگویند حاج قاسم عزیز، خون تو حریف می طلبد.
آنان آمده اند که یک صدا بگویند در مسیر کرب و بلا تا نجف قاسم 
سلیمانی، قم و اهواز و مشهد و تهران و چه بی تاب مردم کرمان، همه 
ماتم گرفته، در این بین پر شعف قاسم سلیمانی، مثل دست بریده 
عباس مشت تاریخ را گشود این دست، »دستش آری حکایتی دارد« 

الاسف قاسم سلیمانی.
این سوگواران سیاه پوش شهدای مقاومت ایران همگی یک درد 
مشترک را فریاد می زنند؛ جسمش را فدا کرد، اما روحش را نه؛ سردار 
سلیمانی را می گویم. همان که از ترس هیبتش، دشمن به او در دل 
سیاهی شب حمله کرد. آری جرات می خواهد که رو در رو مقابل 
سردار بزرگ ایران بایستی. دشمن آنقدر حقیر بود که تو را در آن موقع 
به شهادت رساند. اما نگران نباش؛ جسم تو از ایران گرفته شده و روح 
تو برای همیشه در کنار آن خواهد ماند. جسم تو از ایرانیان گرفته 

شده، اما یاد تو برای همیشه با آنها خواهد ماند.
اقامه نماز رهبر انقلاب بر پیکر سردار سلیمانی با عبارات اختصاصی
دیروز حضرت آیت الله امام خامنه ای )مدظله العالی( در نمازی که 
بر پیکر سپهبد شهید حاج قاسم سلیمانی و شهدای همراهش اقامه 
کردند، این دعا را که ]خداوندا این کفن شدگان که در پیش پای ما قرار 
دارند، بندگان تو اند و فرزند بندگان تو و فرزند کنیزان تو اند. نزد تو فرود 
آمده و تو بهترین کسی هستی که نزد او فرود می آیند.[، ]خداوندا آنها، 
محتاج رحمت تواند و تو از عذاب بندگانت بی نیاز هستی.[، ]خداوندا 
اگر اینان، نیکوکار بودند، بر نیکوکاریشان بیفزا و اگر گناهکار بودند، از 
گناهشان درگذر.[، ]خداوندا ما جز نیکی از آنها چیزی نمی دانیم و تو 
نسبت به آنها داناتری[، ]خداوندا بر محمد و آل محمد درورد فرست و 
آنها را در رحمت و بهشت رضوانت وارد کن.[، ]خداوندا تو در حالی 
آنها را قبض روح کردی که در راه رضایت تو در خون خود غلتیده بودند 
و در برابر تو به شهادت رسیده و برای تو، ای پروردگار کریم، در این راه با 
اخلاص بودند.[، ]خداوندا پس بر درجات آنها بیفزا و آنها را با محمد و 
خاندان پاک و مطهرش محشور کن و ما را به آنها ملحق کن و شهادت 
در راهت را ای مولای من )پروردگار من( روزی ما گردان.[، ]سپاس 
خداوندی را که شهیدان در راهش را کرامت نهاد؛ سپاس خداوندی را 
که شهادت در راهش را روزی ما گرداند و سپاس خداوندی را که جهاد 

در راه اسلام را روزی ما کرد.[ قرائت فرمودند.
پس ازمراسم تشییع وقتی که با دلی غمگین و قلبی خسته از آیین 
با شکوه تشییع شهدای جبهه مقاومت برمی گشتم با خود زمزمه 
می کردم؛ درست است که بامداد )جمعه ۱۳ دی ۹۸( و در پی حمله 
هوایی نیروهای متجاوز و تروریست آمریکایی در نزدیکی فرودگاه 
بغداد سردار سلیمانی و رزمندگان همراهش به شهادت رسیدند، اما 
در جمهوری اسلامی ایران سردار سلیمانی های زیادی داریم؛ تفکر 
سردار سلیمانی تا همیشه نزد ایران و ایرانی باقی خواهد ماند. در 
مدرسه های ایران، تفکر این بزرگ مرد آموزش داده می شود؛ کودکان 
ایرانی با آرزوی اینکه روزی به جایگاه سردار بزرگ کشورشان برسند، 
درس می خوانند و رشد می کنند. شیطان صفتان همیشه به یاد 
داشته باشند که نمی توانند ذره ای با این کارشان از غیرت مردان و 

زنان ایرانی بکاهند.
همراه  به  جمعه  روز  بامداد  سلیمانی  قاسم  حاج  شهید  سپهبد 
ابومهدی المهندس از فرماندهان حشد الشعبی توسط بالگردهای 
آمریکایی به شهادت رسید. این اقدام جنایتکارانه آمریکا در حالی رخ 
داد که سپهبد سلیمانی به دعوت نخست وزیر عراق و در جهت کاهش 
تنش های منطقه ای، در کشور عراق حاضر شده بود. پیکر شهید 
سپهبد سلیمانی و همرزمانش پس از تشییع باشکوه در شهرهای 
عراق، روز گذشته وارد خوزستان شد و بعد از وداع مردمی در اهواز به 
مشهد مقدس منتقل شد. پیکر شهید سلیمانی یکشنبه شب گذشته 

هم به تهران منتقل شد.
 سیدالشهدای جبهه مقاومت صبح دیروز در شکوهمندانه ترین 
حالت ممکن به میعادگاه ابدی خود در گلزار شهدای کرمان بدرقه 
شد تا کنار دیگر همرزمان خود آرام گیرد. مردمی که  خیابان های 
تهران و گذرگاهای اطراف آن را سیراب حضورشان کردند و پیکر سردار 
سلیمانی و دیگر شهدای مقاومت را از میدان انقلاب تا میدان آزادی 
بدرقه و مشایعت کردند؛ هم پیر بودند و هم جوان، هم مرد بودند و هم 
زن، هم مسئول بودند و »کاره ای« و هم شاید بیکار و گرفتار معیشت، 
هم معتقدان دولت بودند و هم منتقدان آن، هم دوستداران نظام بودند 
و هم شیفتگان ایران. اما همه آنان برای سرداری عزادار بودند که تن به 
علایق دنیوی و سیاسی نداد و همه سیاسیون را از رادیکال ترین آن ها 

تا اصلاح طلب ترین شان و حتی بعضا سلطنت طلب را عزادار کرد.
دختر شهید سلیمانی در دانشگاه تهران:

اسم حاج قاسم هنوز هم آشیانه صهیونیست ها را می لرزاند
 دختر شهید سلیمانی درمراسم تشییع پدرش در دانشگاه تهران 
گفت: اسم حاج قاسم سلیمانی آشیانه صهیونیست ها، تکفیر و نظام 

سلطه را هم اینک هم می لرزاند.
سلیمانی  قاسم  حاج  سپهبد  شهید  دختر  سلیمانی  زینب 
اظهارداشت: پدرم خواب راحت را از چشم همه ستمگران، مستبدان 

و تکفیری ها ربوده بود.

وی ادامه داد: اسم حاج قاسم سلیمانی آشیانه صهیونیست ها، 
تکفیر و نظام سلطه را هم اینک هم می لرزاند.

پدرم  جهاد  و  اندیشه  امروز  کرد:  تصریح  سلیمانی  شهید  دختر 
جبهه مقاومت را به مکتبی نهادینه شده و پیروز تبدیل کرده است. 
جهانیان پیام جهاد و اندیشه سلیمانی را فهمیده و ذلت نظام سلطه و 

صهیونیسم و تکفیر را دیده اند.
وی افزود: آمریکا باید بداند که عاشورا منشأ قدرت مجاهدین و 
آزادگان و موجب وحشت دشمنان اسلام و انسانیت است. شاگردان 
مکتب خمینی و خامنه ای در کلاس درس جهاد و اخلاص سلیمانی 
تربیت شده اند و تا زنده اند شاگردان دیگری را تربیت و موجب رعب و 

وحشت مضاعف سلطه گران و تکفیری ها خواهند بود.
بدانند  صهیونیسم  و  آمریکا  کرد:  تاکید  سلیمانی  شهید  دختر 
شهادت پدرم موجب بیداری بیشتر فطرت انسان ها در جبهه مقاومت 

شده است.
دختر سردار سلیمانی در بخش دیگری از بیانات خود در مراسم 
تشییع پیکر پدر شهیدش گفت: دیروز جهانیان استقبال گرم مردم 
عراق و ایران را در تشییع پیکر حاج قاسم و مجاهد بزرگ ابومهدی 
نظاره کردند و امروز در تهران و فردا در کرمان نیز خواهند دید در این 
حماسه حضور ملت عاشورایی ایران پیام خود را به کل دنیا خواهد 

رساند.
وی افزود: به قول پدرم آقای ترامپ قمار باز! ترامپ تصویر شیطانی 
تو در جدایی و تفرقه میان دو ملت ایران و عراق با خطای استراتژیک و 
به خون کشیدن دو مجاهد بزرگ موجب اختلاط خون مجاهدان بزرگ 
ابومهدی و حاج قاسم و موجب پیوند تاریخی بین دو ملت ایران و عراق 

شد و تنفر جاودانه آنها را علیه آمریکا برانگیخت.
زینب سلیمانی در بیانات خود با اشاره به جلسه روز گذشته پارلمان 
عراق  پارلمان  دیروز  کرد:  عنوان  عراق  از  آمریکا  خروج  برای  عراق 
خروج آمریکا از عراق را کلید زد و مردم آمریکا علیه اقدامات ترامپ 
واکنش نشان دادند. خانواده های سربازان آمریکایی در غرب آمریکا 
که شاهد ذلت آمریکا در نبردهای سوریه، عراق، لبنان، افغانستان، 
یمن و فلسطین بودند در انتظار مرگ فرزندانشان روزهایشان را سپری 

خواهند کرد.
دختر کوچک سردار سلیمانی افزود: ترامپ دیوانه که خود نماد 
جهل و بازیچه دست صهیونیسم هستی خیال نکن که با شهادت پدرم 
همه چیز تمام شد. رهبرم، پدرم پدری داشت که در کنارش بود و در 

کنارش ایستاد و ما هم همانند پدرم در کنارش خواهیم ماند.
زینب سلیمانی تاکید کرد: امروز سلیمانی های مقاومت پیام دادند. 
عموی عزیزم سید حسن نصر الله پیام خود را داد. اسماعیل هنیه، 
بشار اسد، ابوحسن عامری و عبدالملک حوثی که هر کدام به تنهایی 

چون پدرم برای نابودی تان کفایت می کنند پیامشان را خواهند داد.
وی ادامه داد: این جز نوشته ام نبود اما دلم نیامد نگویم. پدرم یک 
همراه دیگری هم داشت که همراهش بود. آقای پور جعفری. باید از 
ایشان بگویم چون بدون پدرم آب نمی خورد. بدون پدرم غذا نمی خورد 
و بدون پدرم نمی خوابید. ایشان نماد یک مجاهد صادق بود که آخر 

هم در کنار پدرم به آرامش رسید.
همه  کرد:  تصریح  خود  بیانات  پایان  در  سلیمانی  سردار  دختر 
و  مقاومت  امت  ایران،  ملت  قلب  در  پدرم  بدانند  عالم  ستمگران 
پیمان مجدد  تجدید  با  پایان  در  دارد.  آزادی خواهان جهان جای 
با رهبر عزیزمان قول می دهم من و همه فرزندان پدرم با خاطرات و 
مهربانی های پدرم که همواره زنده است و نزد خداوند روزی می خورد 
زندگی می کنیم و بغض و کینه خودمان و فرزندانمان را با دستور ولایت 

علیه ظالمان تا ابد حفظ خواهیم کرد.
دختر شهید سردار حاج قاسم سلیمانی خطاب به رهبر انقلاب 
گفت: آقاجان نکند شهادت پدرم ناراحتی به چهره شما بیاورد. پدرم 
بیش از ۴۰ سال در کشتی عاشورا با شوق شهادت در نبرد شجاعانه 
با دشمنان پیکار کرد. او پدری دلسوز برای فرزندانش و فرزندان همه 

شهدا بود. او سرباز فداکار ولایت بود. 
رییس دفتر سیاسی حماس: 

سردار سلیمانی »شهید قدس« است
 رییس دفتر سیاسی حماس نیز در مراسم تشییع سپیهبد شهید 
قاسم سلیمانی، سردار سلیمانی را شهید قدس نامید و گفت او همه 
زندگی خود را در پشتیبانی و حمایت از مردم فلسطین و مردم مظلوم 

منطقه سپری کرد.
»اسماعیل هنیه« رییس دفتر سیاسی جنبش مقاومت اسلامی 
حماس گفت: شهادت اجر کسانی است که در راه خدا نبرد می کنند، 
کشته می شوند و می کشند و این وعده حق خداوند در تورات،  انجیل 
و قرآن است و هیچ کس وفادارتر از وعده خود به خداوند نیست پس 
مژده بر شما باد به روزی که فوز عظیم از سوی خداوند به سوی ما 

بیاید.
وی افزود: برادران و خواهران گرامی، ملت مسلمان و مبارز ایران، 
به شما سلام می کنم، من از سرزمین مبارک فلسطین می آیم، از 
سرزمین جهاد و مبارزه، از قدس قبله نخست مسلمانان و از جایی 
که پیامبر گرامی اسلام از آنجا به آسمان رفت؛ ما به ایران آمده ایم تا 
به مقام معظم رهبری حضرت امام خامنه ای، دولت و مردم جمهوری 
اسلامی ایران، شهادت فرمانده بزرگ، حاج قاسم سلیمانی را تسلیت 

بگوییم.
رییس دفتر سیاسی جنبش مقاومت اسلامی ادامه داد: ما به اینجا 
آمده ایم تا به خانواده شهید سلیمانی، فرزندان و همه بستگان او و همه 
پرچمداران مقاومت علیه توطئه های صهیونیستی و آمریکایی تسلیت 
بگوییم؛ تا احساسات صادقانه و خالصانه خود را در قبال برادری عزیز و 
فرمانده ای شهید ابراز داریم. فرمانده ای که در راه فلسطین و مقاومت 

فداکاری های بسیاری کرد و به جایگاهی که امروز دارد رسید.
هنیه با تاکید بر اینکه افزایش توان، نیرومندی و توان نتیجه این 

می کنیم  اعلام  ما  افزود:  بود،  سلیمانی  سردار  درایت  و  مقاومت 
جنایت وحشیانه ای که آمریکایی ها مرتکب شده اند، نشانگر روحیه 
جنایتکارانه ای است که در سرزمین مقدس فلسطین نیز به وقوع 

پیوسته است.
روحیه  همان  کرد:  اضافه  حماس  جنبش  سیاسی  دفتر  رییس 
جنایتکارنه ای که دیروز موجب ترور و شهادت فرمانده شهید سلیمانی 
شد، تفکری است که جنایتکاران رژیم صهیونیستی دارند، تفکر و 

سیاستی که هر روز موجب ترور و شهادت مردم فلسطین می شود.
وی ادامه داد: بعد از این جنایت ضرورت دارد همه جهانیان عاملان 
آن را محکوم و مرتکبان آن را مجازات کنند؛ تاکید می کنم در سرزمین 
فلسطین، خط مقاومت دررویارویی با توطئه های صهیونیستی و با 

پروژه و هژمونی آمریکا هرگز شکست نخواهد خورد.
هنیه خاطرنشان کرد: تا زمانی که دشمنان را از قدس شریف بیرون 
کنیم فلسطین همواره در خط مقاومت خواهد ماند.  اعلام می کنم 
مسیر مقاومت در سرزمین فلسطین همچنان ادامه دارد، سست 
نمی شود و عقب نشینی نخواهد کرد. این ترورها و شهادت ها بر اراده، 

ثبات و استقامت و اصرار ما خواهد افزود.
وی یادآور شد: اعلام می کنم فرمانده شهید سلیمانی همه زندگی 
خود را در پشتیبانی و حمایت از مردم فلسطین و مردم مظلوم منطقه 
سپری کرد. او فرمانده نیروی قدس سپاه پاسداران انقلاب اسلامی 

بود، او شهید قدس است.
 جهانگیری: 

جمهوری اسلامی در راستای مطالبه مردم گام برمی دارد 
معاون اول رئیس جمهور در حاشیه این مراسم گفت: مطالبه مردم 
انتقام است و جمهوری اسلامی در راستای آن و در این مسیر گام بر 

می دارد.
ا  و  دیوانگی  از روی حماقت،  آمریکا  افزود:  اسحاق جهانگیری 
طلاعات ناصحیحی که منافقین به آن ها می دهند دست به یک 
چنین اقدامی زد، ولی از طرفی یکسری واقعیت ها وجود دارد سردار 
سلیمانی یک انسان مخلص، شجاع و کارآزموده بود که توانسته بود 
با رشادت های خود در منطقه نقش بسیار مهمی را ایفا کند، نقش 
سردار در منطقه بسیار ویژه بود و آمریکایی ها از این مساله آگاه 

بودند.
وی گفت: آمریکایی ها می دانستند که سردار سلیمانی یک پشتوانه 
بزرگ برای مقاومت است و فکر می کردند با این کار ضربه بزرگی به 

مقاومت عراق، لبنان، ایران، سوریه و دیگر کشور ها می زنند.
فکر می کنم خون  یادآورشد:  ادامه  در  رئیس جمهور  اول  معاون 
سردار سلیمانی در همین چند روز طبل رسوایی آمریکایی ها را به صدا 

در آورده است و راه ایشان ادامه دارد.
آقای جهانگیری در خصوص مطالبه مردم گفت: مردم وفاداری خود 
را به سردار سلیمانی نشان دادند. آن ها میدانند چه کسی به معنای 
واقعی خدمت می کند و از جان خود می گذرد تا برای آن ها امنیت 

برقرار شود.
وی افزود: بطور حتم هم اکنون مردم مهمترین حرف شان انتقام 
است و حتما جمهوری اسلامی ایران در این مسیر گام برمی دارد و 
در چارچوب سیاست هایی شورای عالی امنیت و تایید مقام معظم 

رهبری عمل می کند.
فرمانده سپاه قدس سپاه پاسداران انقلاب اسلامی:
انتقام خون  شهدای مقاومت را از آمریکا می گیریم

 فرمانده سپاه قدس  نیز در حاشیه این مراسم گفت:قول انتقام 
خون شهید سلیمانی را خداوند داده و منتقم اصلی اوست و حتماً 
اقداماتی انجام خواهد گرفت،انتقام این خون های گرانبها استمرار 

می یابد تا منتقم اصلی یعنی امام زمان )عج( ظهور کند.
سردار سرلشکر اسماعیل قاآنی گفت: قول ما پیمودن راه شهید 
سلیمانی با همان استحکام و با توکل بر خدا ما به ازای شهادت ایشان 
در گام های متعدد ازاله امریکا از منطقه و استمرار حرکت رسیدن به 
حکومت جهانی امام زمان )عج( است. به پشتوانه مقام معظم رهبری 

این مهم حاصل خواهد شد.
او ادامه داد: قول انتقام خون شهید قاسم سلیمانی را خداوند داده 
است و منتقم اصلی خداوند است و حتماً اقداماتی انجام خواهد 
گرفت، ولی انتقام این خون های گران بهای استمرار می یابد تا منتقم 

اصلی یعنی امام زمان )عج( ظهور کند.
 سردار حاجی زاده:

 خون بهای »حاج قاسم« ازاله آمریکا از منطقه است
فرمانده نیروی هوافضای سپاه نیزدرحاشیه این مراسم با بیان اینکه 
خون بهای حاج قاسم ازاله آمریکا از کل منطقه است، گفت: باید شر 
آنها را از همه منطقه کم کنیم و منطقه را از شر نحس آنها خلاص کنیم؛ 

این اتفاق حتما رخ خواهد داد.
 سردار امیرعلی حاجی زاده اظهار داشت: ما اگر کل پایگاه های 
آمریکایی را بزنیم و حتی اگر ترامپ و وزیر دفاعش را هم بکشیم، اینها 

هیچکدام خون بهای حاج قاسم نیست.
وی افزود: خون بهای حاج قاسم ازاله آمریکا از کل منطقه است 
و باید شر آنها را از همه منطقه کم کنیم و منطقه را از شر نحس آنها 

خلاص کنیم؛ این اتفاق حتما رخ خواهد داد.
سردار حاجی زاده با تاکید بر اینکه همانطور که حججی ها یکی 
نبودند، سلیمانی ها هم یکی نیستند، گفت: ترامپ یک سربازی 
فراری جنگ ویتنام است، او نمی تواند ملت ایران که ۳۰۰ هزار شهید 
داده را تهدید کند. او باید تعداد زیادی تابوت برای سربازانش سفارش 

بدهد و سپس ما را تهدید کند.
فرمانده نیروی هوافضای سپاه با بیان اینکه نظامیان آمریکا این را 
می فهمند که نباید ما را تهدید کنند، اظهار داشت: آنها شروع کننده 
می توانند باشند و این طبیعی است، اما پایان دهنده این جنگ ما 

هستیم و ضرر کننده آمریکایی ها هستند.

سخنگوی دولت :
سکوت در مقابل آمریکا را جایز نمی دانیم

سخنگوی دولت نیز در حاشیه این مراسم  گفت: هنوز ایران جواب 
مناسب خود را نداده است. من به نظرم اتفاقی که دیروز در پارلمان 
عراق رخ داد پاسخ مناسبی به آمریکا بود. ما هم از نظر تئوری امنیت 

ملی خود، سکوت در مقابل آمریکا را جایز نمی دانیم.
»علی ربیعی« حضور پرشور مردم در این مراسم را مهم و ارزشمند 
توصیف کرد و گفت: حضور مردم در مراسم تشییع جنازه سردار شهید 
سلیمانی به گونه ای بود که امروز فکر می کردم ایشان شهید نشده اند 
و امروز زنده هستند. اثر خون و پیکرش دقیقا مانند اثر زنده بودنشان 
بود. سخنگوی دولت با تبیین تاثیرات داخلی این حضور گفت: بعد 
از اتفاقات ناخوشایند و تلخی که اخیرا در کشورمان اتفاق افتاده بود، 
نیاز به یک انسجام بزرگ و نمایش انسجام ملی داشتیم. از این جهت 
حضور مردم در شهرهای مختلف مانند تهران و مشهد و مخصوصا 
اهواز خیلی مهم و معنادار بود.حضور مردم در مراسم های تشییع و 
عزاداری برای شهادت این سردار ملی، نشان داد به رغم تمام حرف ها 
و گلایه هایی که گروه هایی از مردم در داخل کشور نسبت به برخی 
افراد و اتفاقات دارند، اما در مورد اصول بنیادینی که مبتنی بر امنیت 

نظام و اصل نظام است، اتفاق نظر وجود دارد.
ربیعی تاکید کرد: از جهت داخلی این راهپیمایی ها که به برکت 
خون شهید سلیمانی بود، نوعی تجدید قوا و انرژی برای نظام است 
که متکی و بر پایه مردم در مسیر استقلال و امنیت خود به پیش برود.

آیت الله آملی لاریجانی:
 حاج قاسم، استقامت ملت و امت را نشان داد

 رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام نیز در حاشیه این مراسم 
آثار  گفت: شهید حاج قاسم سلیمانی در دوره حیات خود منشأ 
فراوانی بود و با ایمان و اخلاص و جهادش برای این کشور افتخار آفرید 

و آن را حفظ کرد.
آیت الله صادق آملی لاریجانی افزود: شهادت ایشان نیز آثار عجیبی 

در منطقه دارد و همه مردم این راه را ادامه خواهند داد.
وی گفت: حاج قاسم با جهاد و اخلاص خودش استقامت یک ملت 
و امت را نشان داد و ان شاءالله بعد از شهادتش نیز همین راه را مردم 

ادامه می دهند.
آیت الله صادق آملی لاریجانی افزود: راه حاج قاسم در مقابله با 
دشمنان اسلام و مهم ترین چیز متابعت از، ولی فقیه در راه حق است.

 امیر موسوی:
 پاسخ هر اشتباهی داده می شود 

فرمانده کل ارتش جمهوری اسلامی ایران نیز در حاشیه این مراسم 
، گفت:پاسخ هر خطا و اشتباهی باید داده شود.

امیر موسوی افزود: مردم شرایط سنگینی را تحمل کردند. اتفاقی 
در جهان افتاد که در هیچ قاموس بشری، قانون بین المللی و هیچ 

فرهنگی پذیرفته نیست.
وی گفت: آمریکایی ها در یک بن بست منطقه ای قرار گرفتند و این 

کار احمقانه را انجام دادند.
امیر موسوی ادامه داد: انتظار مردم این است که پاسخ مناسبی به 

این یاغی ها داده شود.
فرمانده کل ارتش، گفت: آمریکایی ها باید بفهمند کار خطایشان 

چه عاقبتی برایشان دارد. 
وی افزود: در هرصورت پاسخ هر خطا و اشتباهی باید داده شود. با 
این استدلال که اگر متجاوز و خطارکار تنبیه شود ممکن است خطای 

دیگری کند، نمی توان از خطای آن گذشت. 
امیر موسوی گفت: دنیا باید بداند و تاریخ ثبت کند کسی که خطا 

کند حتما تنبیه می شود و به زودی تنبیه صورت می گیرد.
 وزیر دفاع: 

قاطعانه برای انتقام سخت تصمیم می گیریم 
وزیر دفاع و پشتیبانی نیرو های مسلح نیز در حاشیه این مراسم گفت: 
با تمام توان راه سردار شهید حاج قاسم سلیمانی را ادامه خواهیم داد.
و همه سرباز های  تردید هم من  بی  »امیرحاتمی«:  امیرسرتیپ 
نیرو های مسلح و همه مردم با او عهد محکم می بندیم که راه او راه 

مقاومت و راه جهاد با تمام قوت ادامه پیدا خواهد کرد.
وی تاکید کرد: اگر امروز بین ما نیست، اما برکت خون مبارک او باعث 
شده که همه ملت چهره خشن خیانتکار آمریکا را به خوبی بشناسند.

وزیر دفاع و پشتیبانی نیرو های مسلح همچنین با بیان اینکه با 
تمام توان راه او را ادامه خواهیم داد، افزود: با همان دقت و توجهی 
که سردار سلیمانی در طول ۴۰ سال مبارزه برای اعتلای انقلاب 
اسلامی، اعتلای ایران و اعتلای اسلام انجام داد، قاطعانه برای انتقام 
سخت تصمیم می گیریم و حرکت می کنیم و نگران هیچ چیز نخواهیم 

بود.
وی در پایان گفت:: خون شهید پایمال نخواهد شد.

 وزیر اطلاعات:
 خون شهید سلیمانی جبهه متحد مقاومت اسلامی

 را شکل داد 
وزیر اطلاعات نیز در حاشیه این مراسم گفت: خون سردار سپهبد 
شهید حاج قاسم سلیمانی بر زمین نریخته بلکه وارد رگ های مردم ما 
شده و بار دیگر غیرت استکبارستیزی مردم ما و جبهه متحد مقاومت 

اسلامی را در برابر استکبار جهانی شکل داد.
حجت الاسلام والمسلمین محمود علوی با بیان اینکه اقدام آمریکا 
در ترور شهید سلیمانی، شهید ابومهدی المهندس و همرزمانشان، 
حرکت احمقانه ای بود افزود: حاج قاسم تجسم مقابله با استکبار بود 
و استکبار فکر می کرد با شهادت حاج قاسم می تواند این مجسمه را از 
پیش راه خود بر دارد در حالی که به جای حاج قاسم تمام ملت های 

منطقه قرار گرفتند.
وی در پاسخ به این پرسش که مردم خواستار انتقام سخت از عاملان 

به شهادت رساندن سردار سپهبد شهید حاج  و  تروریستی  حمله 
قاسم سلیمانی هستند گفت: بی تردید قبل از اینکه حکومت ها و 

حاکمیت ها انتقام بگیرند ملت ها انتقام خواهند گرفت.
در  عراق  مردم  حضور  افزود:  علوی  والمسلمین  الاسلام  حجت 
مراسم تشییع در کاظمین، بغداد،  نجف، کربلا، مصوبه پارلمان عراق 
در اخراج نیرو های آمریکایی و خروش ملت های منطقه همه و همه 
انتقامی است که از آمریکا گرفته می شود و به یاری پروردگار در موقع 

خود، آمریکا انتقام ملت ایران را شاهد خواهد بود.
  وزیر بهداشت:

شهید سپهبد سلیمانی حامی و همراه ما در 
حوزه سلامت بود

 وزیر بهداشت نیز در حاشیه این مراسم   گفت: شهید سلیمانی 
علاوه بر زمین گیر کردن تروریست ها، در حوزه نظام سلامت حامی و 
همراه ما بود به طوریکه  توانستیم  از مسیرهای مختلف حلقه تحریم ها 
را بشکنیم تا مردم در حوزه دارو و تجهیزات پزشکی مشکلات کمتری 

داشته باشند.
جمع  در  پزشکی  آموزش  و  درمان  بهداشت،  وزیر  نمکی  سعید 
ایران و  خبرنگاران گفت:  این حادثه تروریستی را به مردم شریف 
منطقه -که شهید سلیمانی ناجی آنها در عراق، سوریه، یمن و دیگر 
نقاط جهان بود- تسلیت می گویم؛ یاد این مرد بزرگ در یاد مردم  این 

سرزمین جاودانه خواهد بود.
وی افزود: شهید سپهبد قاسم سلیمانی علاوه بر زمین گیر کردن 
تروریست ها و حذف آنها از منطقه به ما نیز  به ویژه در حوزه نظام 
سلامت کمک کرد؛ در یک سال گذشته آمریکایی ها علی رغم ادعای 
خود مبنی بر تحریم نبودن دارو و تجهیزات پزشکی، بیشترین فشار 
را به کشور ما وارد کردند و هدف آنها این بود که مردم  ایران را به زانو 
درآورند، اما شهید سپهبد قاسم سلیمانی، در این یک سال حامی و 
همراه ما بود به طوری که توانستیم  از مسیرهای مختلف حلقه تحریم 
ها را بشکنیم تا مردم در  حوزه دارو و تجهیزات پزشکی مشکلات 

کمتری داشته باشند.
سردار جعفری: 

انتقام سختی از آمریکایی ها خواهیم گرفت 
فرمانده قرارگاه فرهنگی اجتماعی بقیه الله )عج( نیز در حاشیه 
این مراسم گفت: انتقام سخت خون پاک ریخته شده سردار سپهبد 

سلیمانی و شهدای مقاومت را از امریکایی ها خواهیم گرفت.
سردار سرلشکر پاسدار عزیز جعفری در حاشیه مراسم تشییع پیکر 
شهدای مقاومت در مصاحبه اختصاصی با خبرنگار خبرگزاری صدا و 
سیما افزود: معتقدم شهدا زنده اند و ادامه راه خود را به ما القا می کنند 

البته ما هم محکم در مسیرشان هستیم.
وی اضافه کرد: به مردم نوید می دهیم که با خون این شهدا ما وارد 
مرحله جدیدی از انقلاب و پیروزی ها شده ایم که در آینده خواهند 
دید. سردار جعفری نابودی امریکا و اسرائیل را آرمان سردار سپهبد 

پاسدار شهید حاج قاسم سلیمانی بیان کرد.
 ناطق نوری:

 سردار سلیمانی مصداق واقعی یک مسلمان است 
علی اکبر ناطق نوری نیز در حاشیه این مراسم گفت: سردار قاسم 
سلیمانی مصداق کامل مسلمان و مومن به تمام معنا است و صفات 

زیادی از کردار ائمه در رفتار ایشان بارز بود.
علی اکبر ناطق نوری ضمن تبریک و تسلیت شهادت ایشان به مقام 
معظم رهبری، خانواده ایشان و مردم درباره فضیلت های اخلاقی آن 

سردار گفت: شهید سردار سلیمانی مصداق کامل یک مسلمان بود.
وی ادامه داد: وی خصلت های زیادی را از رسول الله و ائمه داشت. 
شجاعت و عدالت را از امیر المومنین )ع(، صبرو بردباری را از امام 
حسن )ع(، شجاعت را از امام حسین )ع( و عفت و خویشتن داری را 

از حضرت زهرا داشت.
صالحی: 

شهادت حاج قاسم احیای مجدد مبارزه با استکبار است
رییس سازمان انرژی اتمی نیز در حاشیه این مراسم گفت: شهادت 
حاج قاسم )سلیمانی( احیای مجدد مبارزه با ظلم است و این شهادت 

درس تازه ای در مبارزه با ظلم و در شناخت استکبار به ما داد. 
علی اکبر صالحی در گفت و گویی اظهار داشت: شهادت حاج 
قاسم تولد دیگر برای مبارزه با استکبار است. شهادت حاج قاسم 
احیای مجدد مبارزه با ظلم است که درس تازه ای در مبارزه با ظلم و 
در شناخت استکبار به ما داد. همانطور که مردم می گویند حاج قاسم 
شهید، زنده تر از حاج قاسمی بود که زنده بود و شهادتش بیشتر از 
زمان حیاتش کاربرد دارد. رییس سازمان انرژی اتمی عنوان کرد: 
نگرانی هایی که الان در دل استکبار افتاده از گفت وگوها، صحبت ها 
و نحوه بیانشان متوجه می شوید که لرزه در صحبت هایشان است و 
اینها نشان می دهد که این خون شهید هیچ وقت پایمال نخواهد شد.

معصومه ابتکار :
سردار سلیمانی نگاهی فراتر از جناح و حزب داشت

معاونت زنان و  خانواده ریاست جمهوری نیز در حاشیه این مراسم  
درباره شخصیت شهید سردار سلیمانی گفت: امروز همه مردمان 

جهان در غم از دست دادن سردار بزرگ ما هستند.
معصومه ابتکار با بیان اینکه سلیمانی به همه امت اسلام تعلق 
داشت، عنوان کرد: سردار بزرگ ایرانی متعلق به آزادگان جهان بود، او 

خالص و پاک بود و همین امر باعث محبوبیت او شد.
وی تاکید کرد: سردار شهید سلیمانی تا آخرین قطره خونش برای 

آبادی  و سربلندی مردم و ایران جنگید.
 ابتکار با اشاره به این که سردار سلیمانی نگاهی فراتر از جناح و 
حزب داشت، گفت: شهید سپهبد سلیمانی  معقتد بودند مردم را 
براساس حجاب، جناح سیاسی و غیره تقسیم بندی نکنید، این تفکر و  

شخصیت سلیمانی است و  به خاطر همین که محبوب است
بازتاب تشییع بی نظیر شهید قاسم سلیمانی در رسانه های 

جهان
رسانه های جهان با پوشش تشییع پیکر شهیدان قاسم سلیمانی و 
ابومهدی المهندس و همراهانشان در تهران، به حضور وسیع مردم 
اشاره کردند.  پایگاه خبری روسیا الیوم تشییع پیکر سردار سلیمانی و 
همرزمانش را بزرگ ترین مراسم تشییع در تاریخ توصیف کرد و گزارش 
داد: »میلیون ها ایرانی برای حضور در مراسم تشییع سردار قاسم 
سلیمانی فرمانده نیروی قدس سپاه پاسداران جمهوری اسلامی 
ایران و همراهانش به خیابان ها آمدند و شعارهایی در محکومیت 
این حمله آمریکا سر دادند«. روزنامه الشرق الاوسط چاپ لندن نیز 
با اشاره به حضور گسترده مردم، سخنان سردار سرتیپ »اسماعیل 
قاآنی« فرمانده جدید نیروی قدس سپاه پاسداران در این مراسم را 
پوشش داد و نوشت: »فرمانده جدید قول ادامه راه سلیمانی و اخراج 

آمریکایی ها از منطقه را داد.«
خبرگزاری فرانسه نیز در گزارش خود آورد: »سوگواران در خیابان های 
تهران صف کشیدند تا به قاسم سلیمانی فرمانده نظامی ایران که در 

حمله هوایی ایالات متحده کشته شد، ادای احترام کنند«.
به روایت این رسانه، »خبرنگاران خبرگزاری فرانسه گزارش دادند، 
جمعیت حاضر در دانشگاه تهران قبل از حضور آیت الله علی خامنه ای 
رهبر معظم در مراسم نماز برای این ژنرال مقتول، تصاویر و پرتره های 

قهرمانشان )سردار سلیمانی( را در دست داشتند«.
خبرگزاری رویترز نیز به جمعیت انبوهی که در مراسم تشییع پیکر 
میزان  نوشت،  و  کرد  اشاره  بودند،  کرده  شرکت  سلیمانی  سپهبد 
جمعیت مردم تهران که در تلویزیون نمایش داده می شد، بازتابی از 
انبوه جمعیتی است که در سال ۱۹۸۹ )۱۳۶۸( در مراسم تشییع 
آیت الله »روح الله خمینی« بنیانگذار جمهوری اسلامی ایران شرکت 
کرده بودند. وبگاه روزنامه مصری الاهرام نیز در بازتاب خبر برگزاری 
مراسم تشییع پیکر شهدای مقاومت در تهران این عنوان را برگزید: 
»جمعیت زیادی در مراسم تشییع پیکر سلیمانی شرکت کردند و 

دخترش هشدار داد، روزهای سیاه در انتظار آمریکاست«.
الاهرام در ابتدای این گزارش به بخشی از سخنرانی دختر شهید 
سردار سلیمانی در مراسم تشییع امروز شهدای مقاومت در تهران 
نکن  خیال   ، "ترامپ  گفت  سلیمانی  »زینب  نوشت:  و  کرد  اشاره 
با شهادت پدرم همه چیز تمام شد".« گفتنی است در این مراسم 
علاوه برسران قوا،وزرا،نمایندگان مجلس و بسیاری ازشخصیت های 
سیاسی واجتماعی اصلاح طلب و اصولگرا وفرماندهان نظامی و 

انتظامی وغیره حضورداشتند.

وداع باشکوه با شهدایی که در تاریخ ایران ماندگار شدند

سنگ تمام ملت برای سردار آسمانی



3سه شنبه -هفدهم دی ماه 1398-    سال بیست  و دوم -   شماره 4957

عوارض جانبی انواع تسکین دهنده های التهاب و درد:

مسکن های طبیعی که می توانند جایگزین 
ایبوپروفن شوند

عوارض جانبی انواع تسکین دهنده های التهاب و درد، ممکن است تا سال ها بعد خود 
را نشان ندهند و سلامت اندام های حیاتی شما مانند کلیه ها و کبد را نشانه گیری کنند.

بهترین گام برای مصون ماندن از این عوارض، از بین بردن درد و کاهش طول دوره آن، 
متوسل شدن به گزینه های طبیعی است که در هر آشپزخانه ای پیدا می شود. خوشبختانه 
برخی از مواد غذایی این قابلیت را دارند که بدون ایجاد عارضه جدی روی دستگاه گوارش 

کاهنده سردرد، درد مفاصل، و یا سایر دردهای آزاردهنده باشند:
روغن زیتون: اولئوکانتال موجود در این روغن دقیقا می تواند مانند ایبوپروفن عمل 
کند. حدود سه چهارم قاشق غذاخوری روغن زیتون برابر با ۲۰۰ میلی گرم ایبوپروفن 
است. رژیم غذایی کشورهای حوزه دریای مدیترانه که روغن زیتون یکی از مواد اصلی آن 
است، از مدت ها قبل برای سلامتی انسان از جمله کاهش خطر سکته مغزی، بیماری های 
قلبی، سرطان سینه، سرطان ریه و برخی از انواع فراموشی مفید تشخیص داده شده بود. 
پژوهشگران هنگامی متوجه این خاصیت روغن زیتون شدند که مشاهده کردند روغن 

زیتون فرآوری نشده مانند ایبوپروفن موجب ناراحتی در قسمت عقب گلو می شود.
پوست بید: پوست بید سفید به طور سنتی برای درمان استئوآرتریت، کمردرد و سایر 
بیماری های دردناک مانند تاندونیت استفاده می شده است. شما همچنین می توانید 
برای امدادرسانی فوری به کسانی که سردرد دارند، از آن استفاده کنید. سالیسین ماده 
تشکیل دهنده فعال در این پوست درخت است که در معده به اسید سالیسیک تبدیل 

می شود و خاصیت ضد التهاب و ضد درد دارد.
کپسایسین: یک ماده شیمیایی است که در فلفل وجود دارد و جایگزین خوبی برای 
از دردهای عضلانی، سردردهای مکرر، درد  افرادی که  ایبوپروفن است به خصوص در 
مفاصل رنج می برند. اگر از یک بیماری دردناک رنج می برید می توانید فلفل چیلی را به رژیم 
غذایی خود به طور منظم اضافه کنید. برای درمان دردهای حاد نیز می توانید از کرم های 

حاوی کپسایسین برای ماساژ بخش آسیب دیده استفاده کنید.
کورکومین: مولکول فعال موجود در زردچوبه و دارای خواص ضد التهابی است. کورکومین 
با مسدود کردن پروتئین هایی که به التهاب کمک می کند و نیز متوقف کردن انتقال  دهنده 
عصبی از فرستادن سیگنال درد به مغز می تواند در تسکین درد موثر باشد. همچنین کاهش 
شانس ابتلا به آلزایمر و نیز برخی سرطان ها از دیگر خواص این ترکیب شیمیایی است که 

می تواند به عنوان قرص یا با افزودن زردچوبه به رژیم غذایی وارد بدن شود.
کندر: خواص ضدالتهابی این گیاه هندی به اسیدهای بوسولیک مربوط می شود که بر 
اساس تحقیقات توانایی بهبود گردش خون، از جمله خون رسانی به مفاصل و پیشگیری از 
التهاب را با سد کردن راه گلبول های سفید خون برای ورود به بافت های آسیب  دیده دارد. 

این گیاه به  صورت پماد در داروخانه ها موجود است.
اسیدهای چرب امگا ۳: امگا ۳ التهاب و درد گردن و کمر را کاهش می دهد. مطالعات 
نشان داده اند کسانی که دچار گردن دردهای غیر جراحی هستند، با دریافت ۱۲۰۰ میلی 
گرم امگا ۳ در روز، ۶۰ درصد کاهش درد را گزارش کرده اند. علاوه بر این، امگا ۳ خستگی، 
درد عضلانی، خشکی و خارش پوست، سردرد، بی خوابی، شکنندگی مو و ناخن ها و عدم 
تمرکز را کاهش می دهد و برای التیام بیماری های قلبی عروقی، رماتیسم مفصلی، آسم و 

کاهش التهاب آرتریت روماتوئید موثر است.

پس از شکستن لامپ کم مصرف در خانه چه کنیم؟

شکستن لامپ کم مصرف چه خطراتی برای 
سلامتی دارد؟

شکستن لامپ کم مصرف در محیط بسته می تواند عوارض خطرناک و جبران ناپذیری را 
برای سلامتی انسان به همراه داشته باشد.

امروزه در تمام دنیا لامپ های رشته ای جای خود را به  لامپ های کم مصرف دادند. 
لامپ های کم مصرفی که قیمت بالایی داشتند، اما این قیمت بالا جلوی فروششان را 

نگرفت.
هر چند قیمت این لامپ ها بالا بود، اما عمر طولانی و مصرف کم شان دلیل قابل قبولی 
برای ورودشان به منازل، کارخانه ها، مغازه ها و... بود. این لامپ ها عمر طولانی دارند؛ اما 
شکستن آن ها در خانه و یا در محلی که افراد در آنجا باشند بسیار خطرناک است و می تواند 

خسارات جبران ناپذیری را در بر داشته باشد.
لامپ کم مصرف حاوی جیوه است که نوعی فلز مایع سمی است که در ترمومترها، 
باتری های الکتریکی یافت می شود. زمانی که لامپ کم مصرف می شکند جیوه داخل آن 
در فضا پخش شده و اگر فرد در آن محیط باشد و هوای آن را استشمام کند احتمال اینکه به 

مسمویت فلزی دچار شود زیاد است.
پس از شکستن لامپ کم مصرف در خانه چه کنیم؟

زمانی که لامپ کم مصرف در محیط بسته شکست بهترین کار این است که ابتدا پنجره 
را باز کنید و خانه را سریع ترک کنید تا بخارجیوه از محیط خارج شده و یا بر روی زمین 
بنشیند، تا حد امکان تا بیست دقیقه وارد منزل نشوید، کودکان را از آن محیط دور کنید زیرا 
آنان ریه های حساس تری دارند و خطر بیشتری تهدیدشان می کند، اگر لامپ به صورت 
روشن شکسته است برای جلوگیری از خطرات برق گرفتگی و یا آتش سوزی آن را سریعا 
خاموش کنید، برای تمیز کردن محیط از جارو برقی استفاده نکنید. زیرا این کار باعث 
پخش جیوه در فضا می شود، می توانید از چسب پهن برای جمع آوری ذرات ریز کمک 

بگیرید.
جیوه چه بلایی سرتان می آورد؟

جیوه تنها فلز سمی است که در دمای اتاق به حالت مایع در می آید و مقادیر ناچیز آن  
می تواند مرگبار باشد. مهم ترین اثری که جیوه بر بدن می گذارد این است که باعث بسته 
شدن رگ های خونی می شود و همین مساله مسمومیت فلزی را به وجود خواهد آورد. این 
فلز عنصر خطرناکی  است که اگر به ریه انسان ورود کند می تواند عواقبی، چون کاهش 
وزن، التهاب پوست، لرزش بدن، و سردرد را به همراه داشته باشد. همچنین برای ریه، کلیه 

و سیستم عصبی مشکل ایجاد می کند.
آسیب های تماس با جیوه در مدت طولانی

تماس با مقدار زیاد جیوه در مدت طولانی باعث آسیب های جدی به مغز می شود که این 
در نهایت منجر به مرگ افراد خواهد شد. افراد باید بدانند هوایی که در دمای اتاق با بخار 
جیوه اشباع شده باشد بسیار سمی است پس باید با این عنصر با نهایت دقت رفتارکنند. 
والدین باید در زمان خرید اسباب بازی کودکانشان نهایت دقت را داشته باشند و اسباب 
بازی هایی را انتخاب کنند که در ساخت آن جیوه بکار نرفته باشد؛ زیرا اگر جیوه از طریق 
اسباب بازی به کودکان منتقل شود می تواند باعث بروز آسیب های جدی عصبی می شود.

آیا لامپ های کم مصرف در زمان روشنایی هم مضر هستند؟
باید بدانید که لامپ های کم مصرف در زمانی که روشنایی تولید می کنند، مشکلی برای 
سلامتی افراد بوجود نمی آورد و از نظر مسمومیت به واسطه جیوه هیچ خطری انسان را 
تهدید نمی کند. فقط در زمانی مشکل ساز است که مقدار کمی از این جیوه بتواند بصورت 
بخار از درون لامپ خارج شود و در دمای اتاق به حالت مایع در بیاید که این موضوع فقط 
پس از شکستن لامپ کم مصرف ایجاد می شود. زیرا با شکستن آن بخار جیوه در محیط 

پخش می شود.

سلامت 

یک متخصص جراحی عمومی و فلوشیپ جراحی درون بین 
)اندوسکوپیک( با تشریح عمل های جراحی مورد تایید برای 
درمان چاقی، گفت: جراحی تنها برای افراد دارای چاقی و 
اضافه وزن بالا توصیه می شود و سایرین باید برای کاهش وزن 

از روش های غیرتهاجمی و تغییر سبک تغذیه پیروی کنند.
دکتر سیدمهدی جلالی با اشاره به افراد مجاز برای انجام 
جراحی درمان اضافه وزن،  با بیان اینکه در مساله چاقی تنها 
بحث اضافه وزن مطرح نیست، گفت: چاقی نیز مانند فشار 
خون و دیابت یک نوع بیماری است که باید نسبت به درمان 
آن اقدام شود. البته شاخص وزن به تنهایی برای اندازه گیری 
شدت چاقی کافی نیست؛ چراکه علاوه بر وزن باید به قد فرد 

نیز توجه شود.
روش علمی تشخیص شدت چاقی

با   BMI یا  بدن  توده  شاخص  اندازه گیری  به  اشاره  با  وی 
استفاده از فرمول اندازه قد و وزن برای تعیین شدت چاقی 
افراد، گفت: BMI افراد سالم چیزی حدود ۱۸ تا ۲۵ بوده و 
زمانیکه از ۲۵ و۳۰ فراتر رود، شخص به تدریج چاق تر و دچار 

بیماری های بیشتری می شود.
جراحی برای کاهش وزن در چه افرادی توصیه می شود؟

 BMI وی انجام عمل جراحی کاهش وزن را برای افراد دارای
بالای ۴۰ مناسب دانست و ادامه داد:  همچنین جراحی افراد 

دارای BMI بالای۴۰ تحت پوشش بیمه ای قرار دارد.
جلالی اعمال جراحی کاهش وزن را به دو دسته تقسیم کرد و 
افزود: روش اول به کاهش حجم معده و روش بعدی به کاهش 

جذب مواد غذایی در بدن کمک می کند.
انواع روش های جراحی کاهش وزن

جراحی  به  اشاره  با  اندوسکوپیک   جراحی  فلوشیپ  این 
"اسلیو معده" به عنوان یک روش مورد تایید جهانی، ادامه داد: 
جراحی اسلیو باعث کاهش حجم معده و در نهایت کاهش وزن 
می شود؛ به گونه ای که طی این عمل جراحی حدود ۸۰ تا ۹۰ 
درصد حجم معده برداشته شده و اشتهای فرد تا میزان زیادی 

کاهش پیدا می کند.
وی جراحی "بای پس معده" را روش دیگر دارای مقبولیت 
جهانی جهت کاهش حجم معده معرفی کرد و گفت:  البته 
این روش انواع مختلفی داشته و روش کلاسیک آن مورد تایید 
است. این روش ترکیبی از  کاهش حجم معده و کاهش جذب 
غذاست و طی آن فرد غذای کمتری مصرف می کند و همان 
میزان نیز کمتر جذب می شود؛ بنابراین بدیهی است که عمل 
برای  و  به کاهش وزن شده  از دو مکانیزم منجر  "بای پس" 

کاهش وزن افراد دارای اضافه وزن بالا توصیه می شود.
چه کسانی جراحی نکنند؟

جلالی با بیان اینکه جراحی "بای پس معده" کلاسیک برای 
افرادی که BMI  بالایی ندارند به هیچ وجه توصیه نمی شود، 
برای  درمان  عوارض  و  جراحی  ریسک  پذیرش  کرد:  اظهار 
صحیح  نباشد،  بیماری  حد  در  و  شدید  چاقی  که  مواردی 
نیست. بنابراین در این موارد باید از روش های غیرتهاجمی 
و یا اصلاح سبک زندگی مانند تغییر رژیم غذایی، استفاده از 
غذاهای سالم، پرهیز از غذاهای ناسالم و پرکالری و همچنین 

افزایش فعالیت بدنی برای کاهش وزن استفاده شود.
وی در رابطه با جراحی های زیبایی در زمینه کاهش وزن، 
اظهار کرد: درمان چاقی و اضافه وزن با روش جراحی به دو 
صورت انجام می شود؛   دسته اول در قالب جراحی زیبایی و 
جهت خارج کردن چربی های انباشته موضعی انجام می شود 
نوع  این  در  اصلی  هدف  که  لیپولیزر  و  لیپوساکشن  مانند 

جراحی کاهش وزن نبوده و تاثیرات متابولیسمی ندارد.
ضرورت ساماندهی و نظارت بر تبلیغات چاقی و رژیم درمانی

این عضو هیات علمی دانشگاه در بخش دیگر این گفت وگو با 
اشاره به بازار داغ رژیم درمانی در مراکز غیرمجاز، اظهار کرد: 
رژیم های غذایی غیرتخصصی عوارض زیادی به دنبال دارد، 
لذا درمانگر رژیم  غذایی باید دوره های تخصصی را در مراکز 
علمی مورد تایید گذرانده باشد، به عبارت دیگر همان گونه 
که برای درمان بیماری به غیرپزشک مراجعه نمی کنیم، برای 
درمان چاقی هم باید به افراد متخصص در زمینه تغذیه مراجعه 

کنیم.
وی با بیان اینکه توصیه های غیرتخصصی در زمینه تغذیه فرد 
را با مشکلات و چالش های جدیدی مواجه می کند، اظهار 
تغذیه ای،  مباحث  اقتصادی  سود  دلیل  به  متاسفانه  کرد: 
افراد فاقد تخصص و شرایط لازم با ارایه تبلیغات گمراه کننده 
وارد این حوزه شده و با سوءاستفاده از ناآگاهی افراد و ارایه 
توصیه های غیرعلمی باعث گمراهی مخاطب و بروز عوارض در 

این زمینه می شوند.
وی با تاکید بر ضرورت ساماندهی و نظارت بر تبلیغات حوزه 

چاقی و رژیم درمانی، تصریح کرد: با این حال افراد باید در 
انتخاب درمانگر و پزشک دقت داشته و برای درمان به افراد 

واجد شرایط مراجعه کنند.
از  بروز چاقی  از  ترویج فرهنگ پیشگیری  پایان  جلالی در 
دوران کودکی را با اهمیت دانست و گفت: پیشگیری از بروز 
چاقی کودک، از زمان بارداری باید پیگیری شده و مورد توجه 
قرار گیرد و اینجاست که تفاوت افراد واجد شرایط برای ارایه 

مشاوره صحیح مشخص می شود.

یک رژیم غذایی خاص که بهترین گزینه برای سلامت روان در نظر گرفته شود، وجود 
ندارد اما به نظر می رسد برخی الگوهای غذا خوردن بهتر از بقیه هستند.

پژوهشگران به طور فزآینده در حال مطالعه آثار رژیم غذایی و تغذیه بر سلامت روان 
غربی  غذایی  رژیم  یک  که  افرادی  است  شده  مشخص  راستا،  همین  در  هستند. 
استاندارد که شامل مقدار زیادی غذاهای فرآوری شده و قندهای افزوده است را دنبال 

می کنند با خطر بیشتری برای ابتلا به اضطراب و افسردگی مواجه هستند.
اگرچه بیشتر پژوهش ها تا به امروز بر فواید رژیم غذایی مدیترانه ای متمرکز بوده اند، 
اما الگوهای غذایی دیگر نیز ممکن است اثر مثبتی بر سلامت روان انسان داشته باشند.

آیا رژیم غذایی می تواند به سلامت روان کمک کند؟
روانپزشکی غذایی )Nutritional Psychiatry( که برخی به آن سایکونیوتریشن نیز 
می گویند، حوزه مطالعه جدیدی است که اثر رژیم غذایی بر سلامت روان را بررسی 

می کند.
این در شرایطی است که بیشتر مطالعات بر آثار رژیم غذایی غربی استاندارد و رژیم 
 Proceedings of the غذایی مدیترانه ای متمرکز شده اند. مقاله ای که در نشریه
رژیم  درباره  موجود  های  پژوهش  از  ای  مجموعه  شد،  منتشر   Nutrition Society

غذایی، تغذیه، و سلامت روان را بررسی کرده است.
این پژوهش نشان می دهد که مصرف یک رژیم غذایی غربی که حاوی مقدار زیادی 
غذاهای فرآوری شده است، فرد را در معرض خطر بیشتری برای ابتلا به افسردگی و 
اضطراب قرار می دهد. از سوی دیگر، افرادی که رژیم غذایی مدیترانه ای را دنبال می 

کنند به نظر می رسد احتمال کمتری به این شرایط مبتلا شوند.
پژوهشگران موسسه روانپزشکی در کینگز کالج لندن نیز چگونگی تاثیر احتمالی 
تغذیه بر سلامت روان را مورد بررسی قرار دادند. این پژوهش بر آثار رژیم غذایی بر 

هیپوکامپ مغز متمرکز بود.
هیپوکامپ بخشی از مغز است که طی فرآیندی به نام نوروژنز یا عصب زایی به تولید 
نورون های جدید اقدام می کند. این پژوهش نوروژنز در هیپوکامپ را با خلق و خو و 

شناخت فرد پیوند داده است.
در  نوروژنز  کاهش  موجب  استرس زا  تجربیات  که  شد  مشخص  راستا،  همین  در 
هیپوکامپ می شوند، در شرایطی که به نظر می رسد داروهای ضد افسردگی این فرآیند 

را بهبود می بخشند.
از جمله عواملی که می توانند اثر منفی بر نوروژنز در بزرگسالان داشته باشند می توان 

به موارد زیر اشاره کرد:
- افزایش سن

- استرس اکسیداتیو
- رژیم های غذایی حاوی چربی زیاد  

- رژیم های غذایی حاوی قند زیاد
- مصرف الکل

- مصرف مواد مخدر
از جمله مواد غذایی و عاداتی که به نظر می رسد نوروژنز را بهبود می بخشند می توان 

به موارد زیر اشاره کرد:
- رژیم های غذایی حاوی اسیدهای چرب چندغیراشباع، کورکومین، و پلی فنول ها

- یک رژیم غذایی تامین کننده کالری مورد نیاز بدون پرخوری یا کم خوری
- ورزش

- یادگیری
بهترین رژیم های غذایی

یک رژیم غذایی خاص که بهترین گزینه برای سلامت روان در نظر گرفته شود، وجود 
ندارد اما به نظر می رسد برخی الگوهای غذا خوردن بهتر از بقیه هستند.

رژیم غذایی مدیترانه ای
بین رژیم های غذایی رایج، رژیم غذایی مدیترانه ای از قوی ترین شواهد پشتیبان 
توانایی خود برای کاهش علائم افسردگی برخوردار است. همچنین، این رژیم غذایی 
به طور معمول توسط کارشناسان برای سلامت کلی و بهزیستی انسان توصیه می شود.
از جمله مولفه های موجود در این رژیم غذایی که با کاهش نرخ افسردگی پیوند خورده 

اند می توان به موارد زیر اشاره کرد:
- اسیدهای چرب امگا-۳

D ویتامین -
- متیل فولات

- اس-ادنوزیل متیونین
از خوراکی های مورد استفاده در رژیم غذایی مدیترانه ای می توان به موارد زیر اشاره 

کرد:
- میوه ها و سبزیجات

- غلات کامل
- سیب زمینی

- غلات صبحانه  
- حبوبات

- مغزدانه ها
- روغن زیتون

- مقدار کم تا متوسط محصولات لبنی، ماهی و مرغ
- مقدار بسیار کم گوشت قرمز
- تخم مرغ تا چهار بار در هفته

رژیم غذایی کم کالری
محدودیت کوتاه مدت مصرف کالری نشانه های امیدوارکننده ای را در زمینه کمک به 

بهبود علائم افسردگی نشان داده است.
میزان محدودیت کالری مصرفی نسبت به نیازهای هر فرد متفاوت است.

یک مطالعه که ارتباط بین مصرف غذا و افسردگی را بررسی کرد، محدودیت کالری را 
بر اساس کاهش ۳۰ تا ۴۰ درصدی کالری مصرفی، در شرایطی که مصرف پروتئین، 
ویتامین، مواد معدنی و آب برای تغذیه خوب ادامه می یابد، تعریف کرد. بنابر این تعریف، 
فردی که معمولا روزانه ۲,۰۰۰ کالری مصرف می کند باید آن را به ۱,۲۰۰ تا ۱,۴۰۰ 

کالری در روز کاهش دهد.
البته ممکن است به این میزان کاهش در کالری مصرفی نیز نیاز نباشد. نتایج مطالعه 
ای دیگر نشان داد که کاهش ۲۵ درصدی میزان کالری مصرفی برای ۶ ماه نیز به 

کاهش علائم افسردگی منجر شده است.
ذکر این نکته اهمیت دارد که محدود کردن مصرف کالری می تواند گاهی اوقات به 
شکل گیری یک اختلال غذا خوردن منجر شود. همچنین، این روش برای افرادی که 
به یک اختلال غذا خوردن مبتلا هستند یا رفتارهای مرتبط با غذا خوردن نامنظم دارند، 
ایمن نیست. هر فردی که قصد دارد میزان کالری مصرفی روزانه خود را محدود کند باید 
با یک پزشک یا متخصص تغذیه درباره چگونگی انجام این کار و حصول اطمینان از 

دریافت مواد مغذی به میزان کافی صحبت کند.
همچنین، باید به این نکته اشاره داشت که محدود کردن مصرف کالری یا دنبال کردن 
یک رژیم غذایی کم کالری نباید در بلند مدت صورت بگیرد زیرا این کار می تواند به 

نورون ها آسیب رسانده و علائم افسردگی را تشدید کند.
روزه متناوب

برخی شواهد وجود دارند که روزه متناوب می تواند به بهبود خلق و خو و سلامت روان 
انسان کمک کند.

متخصصان بالینی به این نکته اشاره داشته اند که روزه گرفتن می تواند به بهبود 
خلق و خو و همچنین احساس ذهنی بهزیستی، هوشیاری، آرامش و در برخی موارد 

سرخوشی کمک کند.
مطالعه ای کوچک در سال ۲۰۱۳ با حضور مردان بالای ۵۰ سال نشان داد افرادی 
که روزه متناوب می گرفتند در مقایسه با گروه کنترل کاهش چشمگیر در موارد زیر را 

تجربه کردند:
- خشم
- تنش

- سردرگمی
- اختلالات خلقی

با این وجود، مطالعه ای دیگر نتایجی متناقض را نشان داد. مطالعه ای با حضور 
وزنه برداران آماتور نشان داد که ۴۸ ساعت روزه داری متناوب موجب تغییرات منفی 
خلقی از جمله افزایش قابل توجه خشم و اندکی افزایش در سردرگمی و خستگی این 

افراد شده است.
همانند محدودیت کالری مصرفی، روزه متناوب روشی بی خطر برای همه محسوب 
مانند  خون،  قند  مشکلات  یا  خوردن  غذا  اختلالات  سابقه  با  افرادی  شود.  نمی 

هیپوگلیسمی، نباید بدون راهنمایی پزشک روزه متناوب بگیرند.  
پلی فنول ها

مطالعه ای دیگر ارتباط بین پلی فنول ها و پیشگیری از افسردگی و بهبود علائم 
افسردگی را نشان داده است. پلی فنول هایی که پژوهشگران مورد مطالعه قرار دادند از 

منابع زیر سرچشمه می گرفتند:
- قهوه
- چای

- مرکبات
- مغزدانه ها

- سویا
- انگور

- حبوبات
- ادویه ها

مواد غذایی یا رژیم های غذایی که باید از آنها پرهیز کرد
چندین مطالعه نشان داده اند افرادی که یک رژیم غذایی غربی که شامل غذاهای 
بسیار فرآوری شده می شود را دنبال می کنند، احتمال بیشتری دارد با افسردگی عمده 

یا افسردگی خفیف پایدار مواجه شوند.
مطالعه ای در سال ۲۰۱۰ نشان داد زنانی که رژیم های غذایی ناسالم سبک غربی 
را مصرف می کردند دارای علائم روانی بیشتری بودند. از جمله غذاهایی که این افراد 

مصرف می کردند می توان به موارد زیر اشاره کرد:
- غذاهای فرآوری شده

- غذاهای سرخ شده
- غلات پالایش شده مانند نان سفید

- محصولات شیرین
- آبجو

الگوهای غذایی ناسالم مشابه که معمولا به چاقی، دیابت، و مشکلات سلامت جسمی 
دیگر منجر می شوند نیز می توانند در افت سلامت روانی نقش داشته باشند.

جراحی کاهش وزن به چه کسانی توصیه می شود؟

بهترین رژیم غذایی برای سلامت روان چیست؟

ممکن است زردچوبه یک راه حل ایده آل و طبیعی برای خیلی از مشکلات سلامتی به 
نظر برسد اما مسئله ای وجود دارد؛ زردچوبه به سختی به اندازه ی کافی گوارش می شود 
تا بتوانید تمام خواص ثابت شده ی آن را نصیب خود کنید. برای اینکه بیشترین بهره را از 

زردچوبه ببرید، باید آن را با ادویه ی دیگری ترکیب کنید: فلفل سیاه!
طی سال های اخیر، کمتر ادویه ای توانسته است مثل زردچوبه توجه همه را به خود جلب 
کند. زردچوبه یک ادویه ی زرد طلایی است که گاهی به آن زعفران هندی نیز می گویند. 
گفته می شود که زردچوبه نقش مهمی در کنترل خیلی از بیماری ها دارد، از جمله آرتریت، 

.)IBS( بدهضمی و سندرم روده ی تحریک پذیر
بیشتر فواید بالقوه ی زردچوبه را می توان به ترکیب فعال موجود در آن که کورکومین نام 
دارد مرتبط دانست. تحقیقات نشان می دهد کورکومین می تواند التهاب را کاهش داده 
و شاخص های سیستمیک استرس اکسیداتیو، که ناشی از زیاد قرار گرفتن در معرض 

رادیکال های آزاد است، را نیز بهبود ببخشد.
ممکن است زردچوبه یک راه حل ایده آل و طبیعی برای خیلی از مشکلات سلامتی به 
نظر برسد اما مسئله ای وجود دارد؛ زردچوبه به سختی به اندازه ی کافی گوارش می شود 
تا بتوانید تمام خواص ثابت شده ی آن را نصیب خود کنید. برای اینکه بیشترین بهره را از 

زردچوبه ببرید، باید آن را با ادویه ی دیگری ترکیب کنید: فلفل سیاه!
زردچوبه و فلفل سیاه: یک جفت ایده آل!

فلفل سیاه هم خواص خاص خودش را برای سلامتی دارد. این ادویه ی معروف و تند و 
پُرطرفدار از گیاه فلفل سیاه تهیه می شود و علاوه بر خوش طعم تر کردن غذا، کاربرد پزشکی 
نیز دارد. ضمناً فلفل سیاه به عنوان یک نگهدارنده نیز به کار می رود و در عطرسازی نیز مورد 

استفاده است.
فلفل سیاه مانند زردچوبه دارای خواص ضدالتهابی و آنتی اکسیدانی است و همین 
باعث شده در کنترل بیماری های التهابی و کاهش آسیب های رادیکال های آزاد، مفید 
و مؤثر باشد. تحقیقات نشان می دهد پپرین که عنصر فعال اصلی در فلفل است می تواند 
التهاب مرتبط با بیماری های مزمنی چون آسم، آرتریت، گاستریت مزمن و آلزایمر را 

کاهش دهد.
حالا چرا باید زردچوبه و فلفل سیاه را مخلوط کنید؟ زیرا پپرین به بدن کمک می کند 
یافته های علمی نشان داده اند.  این چیزی است که  و  کورکومین بیشتری جذب کند 
مطالعه ای دریافته ترکیب ۲۰ میلی گرم پپرین با ۲ گرم کورکومین، مقدار کورکومین جذب 
شده در بدن را تا ۲۰۰۰ درصد افزایش می دهد. پپرین جذب خیلی از مواد مغذی را با 
جلوگیری از فعالیت آنزیم های متابولیزکننده افزایش می دهد. آنزیم های متابولیزکننده 

آنزیم هایی هستند که برای تجزیه ی داروها، غذاها و سایر مواد به کار می روند.

در مورد مکمل های زردچوبه و فلفل سیاه چطور؟
اگر علاقه مندید برای کمک به سلامتی تان از فلفل سیاه و زردچوبه استفاده کنید، شاید به 
فکرتان برسد سراغ مکمل زردچوبه یا کورکومینی بروید که حاوی فلفل سیاه نیز هست. مقدار 
متوسط کورکومینی که در پودر زردچوبه ی مصرفی شما در پخت و پز وجود دارد، نسبتاً کم 

است و به همین دلیل خیلی از افراد از مکمل کورکومین استفاده می کنند.
در انتخاب مکمل دقیق باشید. مکمل های ارزان قیمت از برندهای متفرقه حاوی فیلرهایی 
مانند گندم هستند که می توانند واکنش های آلرژیک ایجاد کنند. ضمناً باید بدانید که هنوز 
به مطالعات گسترده تری نیاز است تا بتوان کورکومین یا پپرین را به عنوان کمک به درمان هر 
بیماری خاصی توصیه کرد. پیش از مصرف هرگونه مکملی حتماً با پزشکتان مشورت کنید.

مکمل زردچوبه و کورکومین با پپرین به طور کلی بی ضرر است اما برخی از افراد باید 
بیشتر احتیاط کنند. مثلًا کورکومین می تواند با داروهایی مانند داروهای ضدافسردگی، 
آنتی بیوتیک ها، آنتی هیستامین ها، داروهای ضد انعقاد خون، داروهای قلب، داروهای 
دیابت، داروهایی که فشارخون را پایین می آورند و داروهای شیمی درمانی تداخل ایجاد کند.
ضمناً اگر مستعد سنگ کلیه اید یا کمبود آهن دارید، نباید از مکمل کورکومین استفاده 
کنید. همچنین اگر خانمی باردار یا شیرده هستید حتماً پیش از مصرف هر مکملی با 

پزشکتان مشورت کنید.
اگر شرایط استفاده از مکمل زردچوبه یا کورکومین را دارید و اجازه ی آن را از پزشک خود 
گرفته اید، دقت کنید که نباید در مصرف آن زیاده روی کنید. هرچند تاکنون عوارض جانبی 
چندان بدی از مصرف این مکمل گزارش نشده است؛ اما مطالعه ای کوچک نشان داد ۷ نفر 
از ۲۴ نفری که تحت آزمایش بوده اند دچار عوارضی چون اسهال، سردرد، بثورات پوستی و 

زردی مدفوع بعد از مصرف مکمل کورکومین با دوز ۵۰۰ تا ۱۲۰۰۰ میلی گرم شدند.
بهترین نسبت برای ترکیب زردچوبه با فلفل سیاه

بهترین نسبت برای ترکیب زردچوبه با فلفل سیاه نسبت ۴ به ۱ است. بدین ترتیب که یک 
قاشق چای خوری پودر زردچوبه ی تازه  را با یک چهارم قاشق چای خوری پودر فلفل سیاه تازه 

ترکیب کرده و از خواص بی نظیر آن ها بهره ببرید.
چند پیشنهاد برای مصرف زردچوبه و فلفل سیاه

اگر دوست دارید زردچوبه و فلفل سیاه را در رژیم غذایی تان مصرف کنید، پیشنهادهای 
زیر را برایتان داریم:

لاته فلفل سیاه و زردچوبه
یکی از ساده ترین راه های مصرف زردچوبه و فلفل سیاه، ترکیب این دو ادویه در شیر 
است که باعث می شود این نوشیدنی خوشمزه تر هم بشود. علاوه بر زردچوبه و فلفل سیاه 
می توانید از زنجبیل، دارچین، فلفل کائن و وانیل نیز استفاده کنید تا عطر و طعمی بسیار 

دلپذیر به لاته بدهید.
نیمرو و املت با زردچوبه و فلفل سیاه

زردچوبه و فلفل سیاه را به نیمرو یا املت تان اضافه کنید و یک صبحانه ی خوشمزه بخورید. 
ضمناً اگر طبق دستور پزشک باید نمک یا قند بسیار کمی مصرف کنید، با افزودن فلفل 
سیاه و زردچوبه، طعم مطبوعی به غذایتان می دهید که کم نمک یا کم شیرین بودن آن را 

پوشش می دهد.
سس سالاد با عطر زردچوبه و فلفل سیاه

به سس سالادتان با افزودن زردچوبه و فلفل سیاه تنوع بدهید. ترکیب چنین سسی با 
آبلیمو و روغن زیتون، ترکیبی فوق العاده خواهد شد!

زردچوبه و فلفل سیاه: یک جفت ایده آل!
چرا بهتر است زردچوبه و فلفل سیاه را با هم مصرف کنید؟
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دهه هشتادی ها از قاسم سلیمانی می گویند

معصومه آقاامینی
 دهه هشتادی ها که نسل جوان و نوجوان امروز ایران را تشکیل می دهند،روز دوشنبه با 
حضور گسترده در آیین تشییع پیکر مطهر سردار شهید قاسم سلیمانی در تهران و سر دادن 
فریاد »انتقام ، انتقام«، به خونخواهی این سردار بزرگ مقاومت برخاسته و با عزمی راسخ بر 

تداوم راه شهیدان پای می فشارند.
 خیل عظیمی از عزاداران و افرادی که برای تشییع پیکر مطهر شهید سردار سلیمانی 
به خیابان های تهران آمده اند را دهه هشتادی ها را تشکیل می دهند؛ برخی از دهه 
هشتادی امروز گروهی آمده اند و همگام با سایر تشییع کنندگان شعار» خامنه ای ای امام، 

انتقام انتقام« سر می دهند.
نوجوان ۱۷ ساله ای که دوستانش او را حامد صدا می زنند، شعارهای »الله اکبر«، »مرگ 
بر آمریکا«،   »مرگ بر اسرائیل«، »ما اهل کوفه نیستیم، علی تنها بماند« را بلند می گوید و 

سایر دوستان و تشییع کنندگان نیز پس از او شعار می دهند.
از او می پرسم سردار را می شناسی؟ می گوید:  سردار دلها،  دلهای مردم ایران و آزادگان 
جهان را باد دگر زنده کرد؛ این حیات دوباره برای قلب ها برای مسلمین لازم بود که خداوند 

آن را با شهادت مرد بزرگ، سردار قاسم سلیمانی محقق کرد.
او همانطور که شعار می دهد؛ ادامه می دهد؛ راه سردار و منش سردار در نزد ما جوانان 
ایرانی زنده است و ترور نمی تواند او را از ما بگیرد؛   ترامپ هرگز گمان نمی کرد که خطر 

»شهید سلیمانی« از خطر »سردار سلیمانی« برای استکبار بیشتر باشد.
حامد می گوید:  سران استکبار درسی فراموش نشدنی از سربازان اسلامی خواهند دید؛ 

درسی که تا ابد آنان را بر سر جای خود بنشاند.
»امیرمحمد سلمانی«؛ نوجوان دیگری است که در خیابان انقلاب اسلامی به سوی 
میدان آزادی در حرکت است؛   او که متولد سال ۸۸ و ۱۰ ساله است با سربند سبز رنگ 
»یا قاسم ابن الحسن« در آیین تشییع حاضر شده است؛ او در حالی که تصویری از سردار 
سلیمانی در دست دارد می گوید: آمریکا می خواهد ما ناتوان باشیم اما با علم آموزی و 

ادامه دادن راه سردار سلیمانی تلاش می کنیم که آنها را شکست بدهیم.
»ریحانه« دختر ۱۳ ساله و با حجاب چادر است که مادر بزرگش را همراهی می کند؛ 
او دست مادر بزرگ را در دست گرفته و همراه خیلی عظیم جمعیت، در خیابان انقلاب 
حدفاصل استاد نجات اللهی تا چهار راه ولیعصر گام بر می دارد؛  گاهی بغض می کند و 

دوست دارد زودتر به دانشگاه تهران برسد.
همراه با سایر تشییع کنندگان »شعار لا اله الا الله« سر می دهد و می گوید:  فرزند یکی از 
شهدای مدافعان حرم را می شناسم،   هر وقت از پدرش صحبت می کند همه ما غمگین 

می شویم و دوست داریم که او هیچوقت غمگین نباشد.
اما بعد از اینکه سردار سلیمانی شهید شد، او دوباره ناراحت و غمگین بود؛ امروز من 
آمده ام تا فرزندان شهدا بدانند که تنها نیستند و ما با آنها همراه هستیم و نباید نگرانی به 

دلشان راه بدهند.
این دختر ۱۳ ساله می گوید همه ما برای حفظ دین اسلام، مسئولیت داریم و باید از هر 

راهی که می توانیم به مسئولیت خود نسبت به دین اسلام عمل کنیم.
او از حضرت رقیه،   دختر سه ساله امام حسین)ع(  یاد می کند و می گوید: درست است 
که در خانواده اهل بیت به دنیا نیامده ایم اما آنها  الگوی ما هستند و باید طوری عمل کنیم 

که در آخرت مدیون آنها نباشیم.
»نیما خادمی« نوجوان ۱۲ ساله ای است که با لباسی با طراحی لباس ارتش جمهوری 
اسلامی به خیابان آمده است تا در تشییع پیکر مطهر شهید شرکت کند؛ او هم می گوید ما 
هیچ وقت سردار سلیمانی را از نزدیک ندیدیم اما از فیلم ها و عکسهایی که از او منتشر شده 
است؛ فهمیدیم که او و دوستانش برای امنیت کشور و زنان و کودکان تلاش زیادی کردند.

وی گفت:  ما انتقام قطره قطره خود شهید سلیمانی و سایر شهدا را از آمریکا می گیریم و 
از خدا می خواهیم که ما بتوانیم برای امام زمان سرباز خوبی باشیم و بتوانیم به جای سردار 

سلیمانی به اسلام خدمت کنیم.
»محمدسینا« نوجوان دیگری است که به همراه خانواده در خیابان ولیعصر به سمت 
خیابان انقلاب در حرکت است،  کوله پشتی مدرسه خود را به همراه دارد و عکس سردار 
سلیمانی را بر روی کوله پشتی خود نصب کرده است، اظهار داشت: ما آماده ایم که ما را 

به میدان جنگ بفرستند.
او که متولد سال ۸۶ است، گفت:  مادرم به من گفته است که ما باید از سرزمین و خانواده 
های خود دفاع کنیم؛ تاکنون سردار سلیمانی و سایر سربازان این کار را انجام می دادند 
اما بعد از شهادت سردار سلیمانی، باید بقیه مردم ایران راه او را ادامه بدهند و از سرزمین و 

مردم ضعیف دفاع کنند.

معاون هماهنگی امور عمرانی استاندار کرمان اعلام کرد

پیش بینی جمعیت میلیونی آیین خاکسپاری 
سردار سلیمانی در کرمان

 معاون هماهنگی امور عمرانی استاندار کرمان گفت: پیش بینی ما برای برپایی آیین 
تشییع و خاکسپاری سردار سپهبد شهید حاج قاسم سلیمانی حضور جمعیت میلیونی 

در شهر کرمان است.
مصطفی آیت الهی موسوی روز دوشنبه در نشست ستاد مدیریت بحران استان کرمان با 
موضوع تشییع پیکر مطهر سردار سپهبد شهید حاج قاسم سلیمانی افزود: تمامی دستگاه 
ها باید به هرگونه که می توانند در برگزاری هرچه بهتر این آیین در شان این شهیدان بزرگوار 

مشارکت کنند که مراسم فردا به بهترین نحو و کمترین مشکلات برگزار شود.
وی اظهار داشت: استان های معین برای برگزاری این آیین در نظر گرفته شده که در 
صورت نیاز به کرمان کمک می کنند و از مسئولان این استان انتظار داریم به سرعت نیازها 

را اعلام کنند که مکاتبات لازم صورت گیرد.
معاون هماهنگی امور عمرانی استاندار کرمان با اشاره به تعداد نیروهای اورژانس پیاده 
در روز مراسم تشییع و خاکسپاری شهدای جمعه ۱۳ دیماه در عراق اظهار کرد: تعداد 
۴۵ نیروی اورژانس پیاده با توجه به جمعیت پیش بینی شده، از طرف اورژانس کرمان 
اندک است لذا پیشنهاد می کنیم هر ۵۰۰ یا یک هزار متری یکی از این تیم ها حضور داشته 

باشند و به جمعیت آنان افزوده شود.
مدیرعامل جمعیت هلال احمر استان کرمان هم در این نشست گفت: در راستای 
خدمات رسانی به مردم در آیین تشییع پیکر سردار سلیمانی به یک هزار و ۲۰۰ نیروی 
این جمعیت فراخوان داده ایم که از این تعداد ۴۵۰ نفر به صورت پیاده در طول مسیر قرار 
دارند. رضا فلاح افزود: همچنین ۶۰ دستگاه خودرو امروز از استان های یزد و سیستان و 

بلوچستان حرکت کرده اند تا در برپایی هرچه باشکوه تر این آیین کمک کنند.
وی عنوان کرد: میزان سه هزار تخته پتو به صورت امانی در اختیار سپاه و ۳۰۰ چشمه 
سرویس بهداشتی در گلزار شهدا نصب می شود و بالگرد جمعیت هلال احمر برای برپایی 

این آیین در حالت آماده باش قرار گرفته است.
  

شهردار کرمان:

۱۵۰ دستگاه اتوبوس برای جابجای عزاداران 
در نظر گرفته شده است

 شهردار کرمان گفت: ۱۵۰ دستگاه اتوبوس برای انتقال عزاداران سردار شهید سلیمانی 
از میدان شهدا به سمت گلزار شهدا در نظر گرفته شده است.

سید مهران عالم زاده صبح دوشنبه در جلسه فوق العاده مدیریت بحران استان کرمان 
با موضوع تشییع پیکر مطهر سردار شهید سپهبد حاج قاسم سلیمانی در سالن پیامبر 
اعظم )ص( استانداری کرمان ضمن تسلیت شهادت سردار دلاور جهان اسلام اظهار کرد: 

شهرداری کرمان در چند حوزه کارها را به صورت موازی پی گیری می کند.
وی از آغاز مناسب سازی فضای شهری از روز جمعه خبر داد و گفت: این عملیات تا اخر 

امشب ادامه دارد تا فضای شهری متناسب با مراسم تشییع سرادر شهید سلیمانی شود.
عالم زاده از دستگاه های اداری خواست مشارکت پررنگ تری در زمینه تبلیغاتی محیطی 
شهر کرمان برای این آیین داشته باشند و گفت: همچنین بحث نظافت شهر کرمان به 
صورت مستمر در حال انجام است و نیروهای خدماتی محیط گلزار شهدا و مصلی را به 
صورت ویژه پاکیزه نگه می دارند. شهردار کرمان از در نظر گرفتن پارکینگ هایی در زمین 
آستان قدس و زمین ابتدای آرامستان جدید خبر داد و افزود: در خیابان شریعتی هم فضای 
های خالی برای پارکینگ ساماندهی می شوند. وی گفت: ۱۵۰ دستگاه اتوبوس برای 
حمل و نقل عزاداران از میدان شهدا به سمت گلزار شهدا در نظر گرفته شده که کم است و 
در این زمینه از دستگاه های اجرایی می خواهیم امشب اتوبوس هایی که برای اعزام دارند 
را تحویل شهرداری دهند.  شهردار کرمان از آمادگی آتش نشانی کرمان خبر داد و گفت: 

آتش نشانی در همه جا حضور دارد و حضور فیزیکی آنها مشهود خواهد بود.

اجتماعی

 زندگی سراسر جهاد، عشق و فداکاری سپهد قاسم 
سلیمانی در راستای حفظ امنیت کشور و آرامش مردم 
ایران چهره ای دست نیافتی از وی ترسیم کرده و همین 
بی نظیر سبب شده، سردار شهید محبوب  خصیصه 

دل ها شود.
صفحه ها و شبکه های اجتماعی از ساعات بامدادی 
صبح جمعه ۱۳ دی ماه که خبر شهادت سردار سپهبد 
و همراهان وی در عراق منتشر شد،  قاسم سلیمانی 

رنگی دیگر گرفت.
هر ایرانی فارغ از هر جناح و دیدگاه، عکس و نام این 
قهرمان ملی را زینت بخش ورودی صفحات اجتماعی 
خود قرار داده و در رثای این بزرگ مرد مرثیه ای نشاندند.

اما بدون شک شهادت سردار سلیمانی و همراهان وی 
در کنار تالم و تاثری که به همراه دارد، به نوعی منسجم 

کننده دیدگاه ها و نزدیک کننده دل ها بود.
اسم سلیمانی، مواضع متفاوتی نسبت به برخی دیگر 
از سرداران سپاه در مسائل اخلاقی و فرهنگی داشت. او 
اهل مهرورزی و تعامل با همه اقشار مردم بود و اگر هم 
می جنگید برای همه ایرانیان می جنگید. حاج قاسم 
همه مردم ایران را با هر نوع عقیده سیاسی و فرهنگی، با 
هر تیپ و ظاهری، مانند فرزندان خود می دانست. برای 
این ادعا شاهد مثالی وجود دارد؛ در سال ۱۳۹۶ حاج 
قاسم سلیمانی در سخنانی به بهانه روز مسجد در جمع 
ائمه جماعات با انتقاد صریح از برخی روحانیون گفته 
بود؛ وقتی یک برادر چند شغله و خسته را امام جماعت 
یک مسجد می کنیم، این فرد چطور می خواهد محیط 

مسجد را حفظ کند؟
برخی  رفتار  و  نگاه  نوع  از  انتقاد  با  سردار سلیمانی 
روحانیون و افراد مذهبی اینگونه به حرف هایش ادامه 
داده بود: من و آدم های خودم. من و رفقای خودم. من 
و مریدهای خودم. این بی حجاب است، این باحجاب 
است. این چپ است، آن راست است، این اصلاح طلب 
است، او اصولگراست، خب پس چه کسی را می خواهید 
حفظ کنید؟ همان دختر کم حجاب دختر من است. 
دختر ما و شماست؛ نه دختر خاص من و شما، اما جامعه 

ماست.
سلیمانی با موشکافی نوع تبلیغ و رفتار افراد مذهبی 
رابطه  فقط  کرد:  مطرح  این طور  را  خودش  نظر 
حزب اللهی با حزب اللهی معنا ندارد. رابطه حزب اللهی با 
کسی که دینش ضعیف تر است موضوعیت دارد. جامعه 
ما خانواده ماست. این ها همه مردم ما هستند. این ها 

بچه های ما هستند.
امامان  عملکرد  به  نقدهایش  ادامه  در  سلیمانی 
جماعت تاکید کرده بود که امام جماعت باید بتواند با 

حجاب و بی حجاب را با هم جذب کند.
»هادی معتمدی« روانپزشک درباره شخصیت سردار 
سلیمانی  می گوید: زندگی انسان ها شخصیت آنان 
خود،  زندگی  نحوه  با  سلیمانی  سردار  و  سازد  می  را 
شخصیتی ایجاد کرد که این شخصیت می تواند برای 
بسیاری از افرادی که واقعا دلشان برای مملکت، جوانان 

و آینده کشور می تپد، الگو باشد.
وی با تاکید بر اینکه امیدواریم راه سردار پابرجا باقی 

بماند که خواهد ماند، ادامه می دهد: این شخصیت به 
گونه ای بود که هم در زندگی و هم در شهادت وی باعث 

خیرات و برکات بسیار زیادی برای کشور شد.
معتمدی توضیح می دهد: برکات زنده بودن سردار 
سلیمانی را که هم مردم ایران و هم جهانیان دیدیم و 
شهادت او را هم دیدیم که چگونه وحدت ملی را گسترش 

داد.
شهادتی که تقویت کننده انسجام

 اجتماعی شد
یک آسیب شناس اجتماعی نیز در گفت وگویی می 
شود: رفتاری که مردم ایران در مقابل رفتار ددمنشانه 
اخیر آمریکا از خود نشان دادند حاکی از این است که 
سردار قاسم سلیمانی در دل بسیاری از مردم جا دارد 
و فارغ از گرایش های سیاسی برای همه فردی قابل 
علیرغم  که  فروتن  و  متواضع  سرداری  است؛  احترام 
اینکه می توانست در داخل کشور در منصب های بزرگ 
بنشیند، جهاد و برقراری امنیت برای وطن را ترجیح داد.
شخصیت  افزاید:  می  چلک  موسوی  حسن  سید 
دفاعی  حوزه  در  کاری  وقتی  که  کاریزمای)فرهمند( 
امنیتی پیگیری می کرد منجر به موفقیت می شد. شاهد 
مدعا این که نشریه آمریکایی، وی را جز ۱۰ مرد تاثیرگذار 

در حوزه بین الملل عنوان کرده بود.
وی با بیان اینکه واکنش مردم نسبت به شهادت سپهبد 
سلیمانی نشان داد که سردار در دل مردم جا داشته و 
همه ناراحت و نگران این اتفاق هستند، خاطرنشان می 
کند: امیدواریم این شرایط منجر به این شود که اختلاف 
ها، کمرنگ تر و به جای آن انسجام اجتماعی تقویت 
شود. موسوی چلک با تاکید بر نقش انکار ناپذیر سردار 
سلیمانی در تقویت انسجام ملی تاکید می کند: جامعه 
اکنون و پس از شهادت سپهبد سلیمانی باید بیش از 
پیش این دستاورد را که محصول تلاش های فداکارانه 
سردار شهید است حفظ کند اجازه ندهد وحدت ایرانیان 

خدشه دار شود.

مراقب باشیم این همگرایی و اتفاق نظر از 
دست نرود

پاسخ  در  سروش  هادی  والمسلمین  حجت الاسلام 
را چه  راز محبوبیت سردار سلیمانی  این سوال که  به 
گرایش های  با  مختلفی  اقشار  ما  گفت:  می دانید، 
را نمی شود  متفاوت در بین مردم داریم که هیچ کدام 
به  هم  سیاسی  جناح های  بین  در  گرفت.  نادیده 
اصولگرایان و اصلاح طلبان که نگاه می کنیم می بینیم 
هر کدام از موضع خودشان از ایشان تجلیل می کنند، 
مثلا برای اصولگرایان نزدیکی و مطیع بودن ایشان به 
رهبر انقلاب مهم است و از طرفی اصلاح طلبان هم به 
دلیل عدم ورود ایشان به فضای سیاسی و جناحی و 
دفاع از مردم برایشان مهم است و هر دو گروه وارد میدان 
می شوند و از این فرد تجلیل می کنند و از طرفی هم 
حرکت تروریستی آمریکا که دشمن مشترک همه است، 
باعث شده که همه از این بزرگوار قدردانی کنند. این 
استاد حوزه و دانشگاه در ادامه با اشاره به مواضع سردار 
سلیمانی در برابر برخی آسیب های اجتماعی و فرهنگی 
گفت: او کسی است که در آن رتبه بالای نظامی، نگاه 
باز و وسیع فرهنگی به جامعه داشت؛ تا حدی که اعلام 
می کرد که این جوان ها با تیپ و قیافه و عقاید مختلف 
و حتی با نارسایی ها و برخی ضعف ها، بچه های خود 
ما هستند و موضع پدرانه برای همه داشت و این عامل 

دیگری در محبوبیت این شهید بود.
وی در پایان با اشاره به اینکه باید مراقب باشیم این 
همگرایی و اتفاق نظر از دست نرود و حفظ شود گفت: 
گذشت  از  بعد  باید  دارند  رسانه  و  تریبون  که  کسانی 
این روزها، مراقب باشند که این شهید و خون پاکش 
این  جامعیت  تا  نشود  مصادره  خاص  جهت گیری  با 
شهید موثر بماند. پیش از این هم در جریان شهادت 
صیاد شیرازی، در جامعه انس و همدلی بوجود آمد که 
متاسفانه از دست رفت و امید است که این بار، این اتفاق 

نیفتد.

شهادتی که تقویت کننده انسجام اجتماعی شد

 چرا سپهبد سلیمانی محبوب دل ها است؟

 یک استاد دانشگاه و کارشناس حقوق بین الملل در 
تشریح پیگیری ابعاد حقوقی ترور سردار سپهبد شهید 
قاسم سلیمانی گفت:  ایران می تواند بدلیل نقض اصول 
منشور ملل متحد حقوق بین الملل و به مخاطره افتادن 
صلح و امنیت بین المللی از شورای امنیت درخواست 
جلسه اضطراری کند و نیز صدور قطعنامه در محکومیت 

این اقدام تروریستی را خواستار شود.
تسلیت  و  تبریک  عرض  ضمن  حسینی  محمدرضا 
شهادت سپهبد حاج قاسم سلیمانی و همراهان وی، در 
تشریح موارد نقض اصول و قواعد حقوق بین الملل در 
ایالات  اقدامات  افزود:  این سردار اسلام  واقعه شهادت 
متحده آمریکا در ترور وحشیانه سردار سپهبد حاج قاسم 
و  موازین  آشکار  و  فاحش  نقض  همراهان،  و  سلیمانی 
قواعد حقوق بین الملل است و جمهوری اسلامی ایران 
حق ذاتی دفاع از خود و انجام اقدام متقابل را براساس 
قواعد مسلم حقوق بین  الملل دارد و برای جلوگیری از 
بی کیفر ماندن متجاوزان، تعقیب کیفری مرتکبان و آمران 
خود  حق  عدالت  اجرای  برای  را  تروریستی  عمل  این 

میداند.
وی با بیان اینکه اقدام آمریکا نقض مصرح اصول متعدد 
منشور ملل متحد است، اظهار داشت: در ماده ۲ منشور 
ملل متحد، موضوع احترام به تمامیت ارضی و استقلال 
سیاسی و حاکمیت کشورها مطرح شده، همچنین در بند 
چهارم این ماده از منشور، اصل »منع توسل به زور« مورد 
تاکید قرار گرفته و در بند هفتم این ماده نیز به موضوع عدم 

مداخله در امور داخلی کشورها توجه شده است.
حسینی با اشاره به نقض موازین حقوق بین الملل بشر 
گفت: در ماده سوم اعلامیه جهانی حقوق بشر بر »حق 
حیات« تاکید شده است. از این رو، سلب حیات یا کشتار 
فراقانونی نقض موازین حقوق بین الملل بشر تلقی می 
شود و طبق این ماده نمی توان بدون حکم قانون یا خارج 

از چارچوب حقوقی حق حیات افراد را سلب کرد.
سیاسی ۱۹۶۶  مدنی  حقوق  میثاق  به  اشاره  با   وی 
افزود: در ماده ۶ این پیمان نیز به مساله ممنوعیت سلب 
حیات تاکید شده است بنابراین ترور هدفمندی که در 
مورد حادثه شهادت سردار سپهبد حاج قاسم سلیمانی 
و همراهان ایشان اتفاق افتاده، نقض فاحش این ماده 
است. البته در ارتکاب ترورهای هدفمند آمریکا به ویژه 
در افغانستان و رژیم اشغالگر قدس در اراضی اشغالی و 
لبنان سابقه طولانی دارند و این عمل غیرقانونی را بارها 
و بارها تکرار کرده اند اما با کمال تاسف با سکوت مجامع 
حقوقی بین  المللی روبرو بوده ایم. برای نمونه می توان به 
ترور عماد مغنیه، شیخ احمد یاسین و عبدالعزیز رنتیسی 
که توسط هواپیمای بدون سرنشین انجام شد، اشاره کرد.
این کارشناس حقوق بین الملل اظهار داشت: این اقدام 
ددمنشانه آمریکا، همچنین نقض موافقت نامه امنیتی 
سال ۲۰۰۸ میان آمریکا و عراق است که در بند ۲ ماده 
۴ این موافقت نامه تصریح شده، هرگونه عملیات نظامی 
آمریکایی ها در عراق باید با کمیته هماهنگی عملیات 
نظامی صورت گیرد و در آن کمیته تصمیم گیری شود. 
طبق بند ۳ ماده ۳ این توافقنامه حضور آمریکایی ها در 
باید مطابق قوانین، عرف ها، سنت ها و حقوق  عراق 
بین الملل قابل اعمال باشد. همچنین در بند  سوم ماده 
نباید  نامه قید شده است که قلمرو عراق  ۲۷ موافقت 
گیرد.  قرار  استفاده  مورد  کشورها  سایر  به  حمله  برای 
پرواز هواپیماهای بدون سرنشین برای ترور اتباع عراقی 
و  مردمی  نیروهای  فرماندهان  از  المهندس  )ابومهدی 
جمعی از یارانش( عمل تجاوزکارانه و نقض حاکمیت و 

استقلال عراق و ناقض  مفاد موافقت نامه است.
سردار سلیمانی بخشی از هویت و حاکمیت 

ملی جمهوری اسلامی ایران است
وی تصریح کرد: سردار سپهبد سلیمانی عضو نیروهای 
ایران  دولت  ارکان  از  و  ایران  اسلامی  جمهوری  مسلح 
محسوب می شد و به دعوت دولت عراق و مهمان این 
دولت بوده است بنابراین این عملیات تروریستی ضمن 

به  حمله  آن،  ارکان  و  ها  دولت  مصونیت  اصول  نقض 
حاکمیت کشور دیگر محسوب می شود.

این کارشناس حقوق بین الملل ادامه داد: همچنین 
طبق قانون منع توسل به زور، هیچ کس حق توسل به زور 
ندارد و براساس این قانون، دفاع یک استثنا است و دفاع 
مشروع زمانی می تواند اتفاق بیافتد که قبل از آن حمله 

نظامی اتفاق افتاده باشد.
استفاده از پهباد برای حمله نظامی کشتار 

خودسرانه محسوب می شود
حسینی اظهار داشت: در این اقدام تروریستی از ابزار 
غیرقانونی نیز استفاده شده است، زیرا عملیات تروریستی 
با استفاده از پهپاد بوده و براساس کنوانسیون شیکاگو، 
پرواز هواپیمای بدون سرنشین بدون مجوز در خاک سایر 
کشورها ممنوع است. همچنین گزارشگر سازمان ملل 
متحد در سال ۲۰۱۳ استفاده از هواپیمای بدون سرنشین 
را برای ترور هدفمند به منزله کشتار خودسرانه تلقی کرده 

است.
وی با تاکید بر اینکه باید از منظر حقوق بین الملل بین 
مقررات ناظر بر زمان جنگ و صلح تفکیک قائل شویم، 
گفت: حقوق قابل اعمال در زمان جنگ، حقوق اقدامات 
مخاصمانه مسلحانه است و با حقوق زمان صلح فرق دارد. 
سوال حقوقی این است که مگر بین ایران و امریکا جنگی 
بود که کابرد پهپاد به عنوان سلاح برای نبرد مجاز باشد؟ 

که بطور قطع پاسخ منفی است.
ترور هدفمند ممنوع است

این کارشناس حقوق بین الملل اقدام آمریکایی ها را 
نقض حقوق بین الملل بشردوستانه عنوان کرد و افزود: 
از نظر حقوق بین الملل بشردوستانه، ترورهای هدفمند 
فاقد مشروعیت قانونی است و در زمان صلح به طریق 
اولی ممنوع است و از آنجا که بین ایران و آمریکا وضعیت 
مخاصمه برقرار نیست و بطور رسمی جنگ اعلام نشده، 
بنابراین ترور سردار سلیمانی و همراهان وی کاملا نقض 

حقوق جنگ و حقوق بین الملل بشردوستانه است.
وی اضافه کرد: حتی اگر به سختی بپذیریم که نزاع کم 
شدت بین ایران و آمریکا در جریان است، طبق اصول 
مصرح حقوق بشر و حقوق مخاصمات مسلحانه، طرفین 
مخاصمه حق کشتن افرادی که خارج از صحنه جنگ 

هستند و یا سلاح خود را زمین گذاشته اند، را ندارند.
اقدام وحشیانه آمریکا منطقه را به آستانه جنگ 

نزدیک می کند
زمانی  داشت:  اظهار  نظامی  مزیت  درباره  حسینی 
می توان به عملیات نظامی اقدام کرد که مزیت ملموس 
نظامی داشته باشد سوال مهم این است که آیا این اقدام 
برای آمریکا یک مزیت نظامی قطعی در پی داشته است؟ 
آمریکایی ها به دروغ مدعی هستند که اقدام آنها صلح 
به دنبال  ایران  و  و برای مردم عراق  را در منطقه  بیشتر 
خواهد داشت، در حالیکه اقدام نادرست و وحشیانه آنها 
کشورهای منطقه را به آستانه جنگ نزدیک می کند و این 

اقدام با روح حاکم بر منشور ملل متحد در تعارض است.
وی با تاکید بر اینکه هسته مرکزی و نقطه کانونی حقو ق 
بین الملل، صلح و امنیت بین المللی است، گفت: همه 
دولت ها برای برقراری و حفظ صلح و امنیت تکلیف دارند؛ 
آیا بردن کشورها به سوی جنگ و افزایش سطح تنش 

تلاش برای صلح محسوب می شود؟
این حقوقدان ادامه داد: هر گونه عملیات علیه تروریسم 
امنیت  شورای  تجویز  براساس  باید  تروریست  افراد  و 
سازمان ملل باشد. حال پرسش اساسی این است که در 
کدام قطعنامه شورای امنیت، سپاه قدس و فرماندهی آن 
تروریست اعلام شده است؟ بنابراین از این منظر هم اقدام 

آمریکا کاملا غیرقابل توجیه و نامشرع است.
حسینی گفت: آمریکایی ها مدعی هستند که این اقدام 
برای دفاع از نیروهای حاضر در عراق بوده و نوعی دفاعی 
پیش دستانه بوده  است اما از نظر اکثر حقوقدانان بین 
از خود  نوع دفاع  ترورهای هدفمند دشوارترین  الملل، 
حتی در قالب دکترین دفاع  پیشگیرانه و پیش دستانه 

است.
اقدام آمریکا جنایت جنگی محسوب می شود

جنگی  جنایت  آمریکا  اقدام  اینکه  بر  تاکید  با  وی 
محسوب می شود، افزود: این نقض اقدام آمریکا نقض 
مصرح موازین حقوق بین المللی است و دولت آمریکا، 
به عنوان دستور دهنده، مرتکبان  آن  رئیس جمهوری 
و همه کسانی که در این حادثه مساعدت و اجرا کردند، 
دارای مسئولیت بین المللی هستند و باید پاسخگوی 

اعمال ارتکابی خود باشند.
عاملان این اقدام قابل تعقیب کیفری هستند

این کارشناس حقوق بین الملل اظهار داشت: اقدام 
ماده ۵  دو  بند  کیفری، طبق  نظر مسئولیت  از  آمریکا 
اصلاحی اساسنامه دیوان کیفری بین المللی، جنایت 
محسوب می شود و رئیس جمهوری آمریکا و سایر عاملان 
)مباشران و معاونان( این اقدام در مراجع ذیصلاح قابل 

تعقیب کیفری هستند.
بین  در مجامع  ایران  پیگیری  قابل  اقدامات حقوقی 

المللی
حسینی درباره اقدامات حقوقی قابل پیگیری ایران در 
مجامع بین المللی گفت: براساس مواد ۲۴ و ۲۵ طرح 
پیش نویس مسئولیت بین المللی دولت ها که در سال 
۲۰۰۱ که توسط مجمع عمومی سازمان ملل متحد به 
تصویب رسیده، ایران می تواند دست به »اقدام متقابل« 
بزند. بنابراین ایران حق اقدام متقابل در مقابل این جنایات 
را برای خود محفوظ می دارد. همچنین توسل به دفاع 
مشروع و مقابله به مثل چه به صورت فردی از سوی ایران 
یا به صورت جمعی از سوی ایران و عراق و کشورهای محور 
مقاومت براساس ماده ۵۱ منشور برای استیفای حق دفاع 

از خود را محفوظ می  داند.
وی اضافه کرد: همچنین در بعد منطقه ای جمهوری 
اسلامی می تواند از عراق درخواست کند تا موافقت نامه 
خود را با امریکا لغو و خروج همه آمریکایی ها را از عراق 
خواستار شود، زیرا طرف دیگر این توافق نامه به مفاد آن 
پایبند نیست و تکرار اینگونه اقدامات امنیت ملی ایران را 

به مخاطره می اندازد.
این حقوقدان گفت: در سطح ملی باید براساس »قانون 
طرح تقویت جایگاه سپاه پاسداران انقلاب اسلامی در 
برابر امریکا« که در دوم تیر سال جاریدر شورای نگهبان 
مصوب شد، ظرفیت  های حقوقی متنوعی جهت انجام 

»اقدام متقابل« ذکر شده است.
فرماندهی  ستاد  قانون،  این  براساس  داد:  ادامه  وی 
مرکزی آمریکا در منطقه )سنتکام( و سازمان ها و نهادهای 
تحت آن فرماندهی سازمان های تروریستی هستند و 
می توان اشخاص و نهادهای تحت این فرماندهی را در 
صورت ارتکاب اقدام تروریستی تحت تعقیب قضائی قرار 
داد؛ همچنین ماده ۷ این قانون اذعان می دارد: »کلیه 
کشورها و اشخاص حقیقی و حقوقی که به هر نحوی علیه 
سپاه و کارکنان آن در هر نقطه از دنیا اقدام تروریستی 

انجام دهند، مشمول عمل متقابل می شوند.«
پیشنهادهایی برای استیفای حقوق ایران

حسینیضمن تاکید مجدد بر محفوظ بودن حق ذاتی 
دفاع از خود و انجام اقدام متقابل و حق تعقیب کیفری 
مرتکبان و آمران این عمل تروریستی گفت: ایران باید به 
دلیل نقض اصول منشور ملل متحد حقوق بین الملل و به 
مخاطره افتادن صلح و امنیت بین الملی از شورای امنیت 
درخواست جلسه اضطراری نماید و صدور قطعنامه در 

محکومیت جهانی این اقدام را خواستار گردد.
حقوقی،  های  ظرفیت   سایر  جمله  از  داد:  ادامه  وی 
می توان به امکان طرح شکایت در شورای حقوق بشر و 
مجمع عمومی و درخواست محکومیت ارتکاب ترورهای 
هدفمند، انعکاس موضوع  به کمیته بین  المللی صلیب 
سرخ به دلیل نقض قواعد حقوق بشردوستانه بین المللی 
مراجع  و  ها  دادگاه  در  شکایت  و  دادخواست  تنظیم  و 
قضایی داخلی از طریق قوه قضائیه و دادستان کل کشور 

به عنوان مدعی العموم اشاره کرد.

یک استاد دانشگاه و کارشناس حقوق بین الملل تشریح  کرد
راهکارهای بین المللی پیگیری ابعاد حقوقی ترور سپهبد سلیمانی چیست؟

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم:

اجرای قانون هوای پاک در قم با جدیت 
بیشتری دنبال شود

 مدیرکل حفاظت محیط زیست قم گفت: قانون هوای پاک که در سا ۹۶ به تصویب رسیده 
است، قانون به نسبت خوبی است که باید با جدیت بیشتری در این استان اجرا و حمایت 

شود.
سید رضا موسوی مشکینی شامگاه یکشنبه در جلسه کارگروه اضطرار آلودگی هوا بابیان 
این مطلب افزود: در هنگام بروز آلودگی هوا باید مشارکت و همگرایی بیشتری در میان 

دستگاه های اجرایی برای انجام ضوابط قانونی وجود داشته باشد.
 PM۱۰ وی بابیان اینکه آلودگی هوا از معضلات جدی است، خاطرنشان کرد: ذرات معلق
به طور عمده از گردوغبار ناشی می شود که بدن می تواند آن ها را دفع کند، اما ذرات معلق 
PM۲.۵ بیشتر ناشی از احتراق سوخت های فسیلی است که متأسفانه جذب ریه شده و در 

بدن رسوب می کند.
مدیرکل حفاظت محیط زیست قم خاطرنشان کرد: از ابتدای سال جاری تا پایان آذرماه، 
۲۰۹ روز هوای پاک و سالم، ۴۸ روز هوای آلوده برای گروه های حساس و ۱۹ روز هوای آلوده 

برای عموم داشته ایم که نسبت به مدت مشابه سال گذشته وضعیت وخیم تری است.
وی آلودگی هوا ناشی از منابع ثابت و متحرک در شهر قم را موردتوجه قرار داد و گفت: 
نیروگاه سیکل ترکیبی قم که در مسیر وزش باد و نزدیک به منطقه پردیسان قرارگرفته است، 
در روزهای سرد سال در مواقعی از سوخت مایع استفاده می کند که در آلودگی هوا تاثیرگذار 
است. موسوی همچنین با اشاره به واحدهای صنعتی آلاینده پیرامون شهر قم، بر ضرورت 
ساماندهی این واحدها تأکید کرد و گفت: ممنوعیت استقرار صنایع آلاینده در شعاع ۲۰ 

کیلومتری شهر قم از موضوع های جدی است که آن را پیشنهاد داده ایم.
وی بابیان اینکه ۷۰ درصد خودروها در قم معاینه فنی نداشته و بیش از ۳۰۰ هزار دستگاه 
موتورسیکلت در این شهر تردد می کنند، اظهار داشت: الزام خودروها به اخذ معاینه فنی، 
اسقاط خودروها و موتورسیکلت های فرسوده و ارتقای کیفیت سوخت وسایل نقلیه باید 

پیگیری شود.
وی خواستار توسعه فضای سبز شهری و کمربند سبز شهر قم شد و گفت: ناوگان حمل ونقل 
عمومی در شهر باید تجهیز و تقویت شده و استفاده از انرژی های پاک و تجدیدپذیر به ویژه 
انرژی خورشیدی توسعه یابد. وی گفت: ایستگاه های سنجش آلودگی هوا در شهر قم بسیار 

اندک است و باید اعتبارات لازم برای توسعه و راهبری این ایستگاه ها اختصاص یابد.
بارش های قم در بهمن و اسفندماه در حد نرمال است

و  مدیرکل هواشناسی استان قم نیز در این جلسه گفت: بارش های استان در بهمن 
اسفندماه باوجود دمای بالاتر نسبت به بلندمدت، در حد نرمال است، اما در اکثر کشور شاهد 
کاهش بارندگی ها هستیم. مهران حیدری افزود: میزان بارندگی در استان قم از ابتدای سال 
زراعی ۶۰ میلی متر بوده که نسبت به بلندمدت ۲۹ درصد افزایش داشته است، اما نسبت به 

مدت مشابه سال گذشته ۱۹ درصد کاهش دارد.
وی استان قم را هشتمین استان در افزایش بارندگی ها عنوان کرد و افزود: متأسفانه در 
بیشتر استان ها بارندگی کاهش داشته و این برای تالاب ها و رودخانه های جاری در کشور خبر 

خوبی نیست و باید برای این مسأله برنامه ریزی و تدبیرهای لازم اندیشیده شود.
این  داشت:  خواهیم  قم  استان  در  خوبی  بارش های  آینده  هفته  در  اینکه  بابیان  وی 

بارندگی ها همراه با کاهش دما بوده و دمای ۲ تا ۳ درجه زیر صفر را تجربه خواهیم کرد.
وی در پایان بابیان اینکه تا پایان سال حرکت موج های ناپایدار در استان تداوم داشته و 
از شرایط مساعد برای انباشت آلاینده ها کاسته می شود، تصریح کرد: امیدواریم باوجود 

جریان های عمودی و افقی شاهد بروز آلودگی هوا در قم نباشیم.

 رییس جامعه المصطفی العالمیه:

فصل تازه ای ازتاریخ با شهادت 
سردارسلیمانی گشوده خواهد شد

 رییس جامعه المصطفی العالمیه گفت: بی شک، شهادت سردار حاج قاسم سلیمانی و 
یارانش نتایج مهم و فراوانی در منطقه ما و جهان به دنبال خواهد داشت و فصل تازه ای از 

تاریخ جهان گشوده می شود.
حجت الاسلام  والمسلمین علی عباسی در آیین گرامیداشت یاد و خاطره »شهید سردار 
قاسم سلیمانی«، شهیدان این فاجعه خون بار را شهدای نهضت مقاومت اسلامی دانست و 
افزود: امروز اشرار خوشحال اند، ولی بدانند خوشحالی آنان دوامی نخواهد داشت و پاسخی 

دندان شکن به اقدام آنان داده خواهد شد.
وی به وعده خداوند درباره کیفر سخت مجرمان و جنایتکاران اشاره و اضافه کرد: از سال ها 
پیش، استکبار جهانی از خاورمیانه جدید با محوریت آمریکا و رژیم صهیونیستی دم می زند و 
به گفته وزیر خارجه اسبق آمریکا، رنج ها، جنگ ها و خون ریزی هایی که دراین منطقه وجود 

دارد، درد تولد خاورمیانه جدیدی است که آمریکا دنبال می نماید.
وی ادامه داد: بااین حال، به برکت مقاومت اسلامی، خاورمیانه جدید با محوریت ملت های 

مسلمان منطقه شکل  گرفته و این حقیقت، آشکارتر از گذشته است.
عباسی این اقدام آمریکایی ها را از سر ضعف، استیصال و ناتوانی دانست و تصریح کرد: 
آنان نقشه ها و توطئه هایی در این مدت در منطقه طراحی و اجرا کردند، ولی با سد مستحکم 
مقاومت اسلامی روبه رو و نقشه هایشان خنثی شد.  وی با بیان این که شهید سردار سلیمانی 
مهم ترین نقش را در مقابله با تروریسم در منطقه ایفا کرد، گفت: آرامش امروز منطقه، نتیجه 
فداکاری سردار شهید ما و هم رزمان اوست و مردم منطقه، امنیت و عزت خود را مدیون آنان 
می دانند. وی انتقام این حرکت رذیلانه را به وسعت همه عالم برشمرد و ادامه داد: دراین 
حادثه، خون شهدای بین الملل اسلامی باهم آمیخته شد؛ امروز مردم منطقه می بینند که 
ما خانواده  واحدی هستیم و سرنوشت مشترک داریم؛ دشمن و آرمان مشترک همه ما روشن 

است و این حادثه به خوبی این حقیقت را پیش چشم مردم منطقه به تصویر کشید.
رییس جامعه المصطفی با بیان این که امروز فریاد انتقام خواهی در همه کشورهای منطقه و 
جریان های مردمی و انقلابی بلند است، گفت: اگر دشمن احساس کند که می تواند به این 
قبیل اعمال دست بزند و واکنشی نمی بیند، گستاخ تر خواهد شد؛ باید دستان جنایت کاران 
را قطع کرد.  در ابتدای این آیین که در مدرسه حجتیه قم برگزار شد، مداح اهل بیت)ع( در 
رثای سردار دل ها به مرثیه سرایی پرداخت؛ حاضران در مراسم نیز با سر دادن شعار »مرگ بر 
امریکا«، »مرگ بر اسراییل« و »خونی که در رگ ماست، هدیه به رهبر ماست«، از سخنان 

رییس جامعه المصطفی اعلام حمایت می کردند.

 مدیرکل فنی و حرفه ای استان قم:

۴۶ هزار نفرساعت آموزش مهارتی به 
روستاییان قم ارائه شد

 مدیرکل آموزش فنی وحرفه ای استان قم گفت: از ابتدای امسال تا آذرماه،  ۴۶ هزار و ۱۶۳ 
نفر ساعت معادل ۲۶۷ نفردوره آموزش مهارتی دررشته های مختلف به روستاییان این استان 

ارائه شده است.
احمد عطارنیا   افزود: در این راستا ۲۹۱ نفر دوره معادل ۴۹ هزار و ۲۸۳ نفر ساعت آموزش 

به زنان و ۲۴ نفردوره معادل سه هزار و ۱۲۰ نفر ساعت آموزش به زنان ارائه شد.
وی بیان کرد: این آموزش ها دررشته های مختلف ازجمله پرورش گوسفند، تولیدکننده 
ورمی کمپوست، گلیم باف درجه ۲، دوخت لباس زنانه، کاربر گیاهان دارویی، قالیبافی 
متقاضیان  به  موارد  سایر  و  صنعتی  گاوداری  فنی  کارگر  زنبورعسل،  پرورش  تابلویی، 

آموزش های فنی و حرفه ای بوده است.
وی گفت: آموزش های فنی و حرفه ای در راستای توانمند کردن روستاییان، ایجاد اشتغال 
پایدار و مولد و ساماندهی مشاغل خانگی درمناطق روستایی صورت گرفته است و تا پایان 
سال نیز ادامه خواهد داشت. عطارنیا ادامه داد: با دریافت آموزش های فنی وحرفه ای، امکان 
استفاده از مزایای گواهینامه های مهارت نظیر بهره مندی از تسهیلات خوداشتغالی فراهم 
می شود. به گفته وی،  دربخش دولتی نیز یک میلیون و ۳۵۳ هزار و ۱۶۹ نفرساعت در قالب 

۹ هزار و ۷۳۵ نفردوره در مراکز دولتی آموزش های مهارتی به علاقه مندان ارائه  شده است.
وی بیان کرد: همچنین دربخش غیردولتی آموزشگاه های آزاد فنی و حرفه ای ۲ میلیون 
خدمات،  بخش های  در  نفردوره   ۴۷۷ و  هزار   ۱۱ قالب  در  ساعت  نفر   ۵۹۳ و  ۱۶هزار 

صنعت،کشاورزی، فرهنگ و هنر به متقاضیان آموزش های مهارتی ارائه داده است.
این اداره کل با هفت مرکز دولتی، یک مرکز سنجش و ارزیابی مهارت، ۵۴ کارگاه ثابت، 
۱۳ کارگاه جوار شهری، ۱۱ کارگاه جوار روستایی، ۲۶ کارگاه صنایع ضمن کار، پنج مرکز 
ارتقاء شایستگی دانشجویان، ۲ مرکز مدیریت مهارت آموزی و مشاوره شغلی، هشت مرکز 
جوار کارگاهی، ۱۰ کارگاه جوار پادگان ها و ۶ کارگاه جوار زندان ها آموزش های مهارتی را در 
بخش دولتی ارائه می دهد. در استان قم ۲۰۷ آموزشگاه آزاد فنی و حرفه ای فعال وجود دارد 
که ۱۶۰ آموزشگاه ویژه زنان، ۳۵ آموزشگاه ویژه مردان و ۱۲ آموزشگاه دومنظوره میباشد که 
این آموزشگاه ها بر اساس نرخ مصوب سازمان فنی و حرفه ای ارائه آموزش های مهارتی را در 

سطح استان در بخش خصوصی به عهده دارند.
 

 رییس اداره نظارت و بازرسی سازمان صمت استان مازندران  مطرح کرد

عدم درج قیمت، بیشترین میزان تخلف 
صنوف در مازندران

 رییس اداره نظارت و بازرسی سازمان صنعت، معدن و تجارت استان مازندران گفت : ۳۲ 
درصد تخلف صنوف در این استان مربوط به عدم درج قیمت بر روی کالاها و محصولات است 

که بیشترین میزان تخلف این واحدها به شمار می رود.
حسین اصغرزاده افزود : در ۹ ماهه امسال ۳۱ هزار و ۷۷۴ مورد پرونده برای صنوف این 

استان تشکیل شد که از این تعداد ۱۷ هزار و ۵۱ مورد تخلف شناسایی شده است.
وی ادامه داد : ۱۳ هزار و ۷۷۴ مورد پرونده برای واحدهای صنفی متخلف مازندران تشکیل 

شد که ۳۲ درصد این تخلفات مربوط به عدم درج قیمت است.
به گفته رییس اداره بازرسی سازمان صنعت مازندران، گرانفروشی و عدم ارائه فاکتور در 
فهرست دیگر تخلفات صنفی صنوف استان قرار دارد که پرونده این متخلفان به تعزیرات 
حکومتی ارسال شد. وی گفت : پس از سهمیه بندی و افزایش قیمت بنزین، تغییرات قیمتی 
متعدد کالاها و محصولات را در بازار شاهد هستیم که این مساله باعث شده تا برخی صنوف 
در تعویض تابلوی قیمت ها کوتاهی بکنند و برخی مواقع این مساله به سمت عدم درج قیمت 

کشانده می شود.
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یک کارشناس بازار مسکن :
قیمت مسکن دیگر به این زودی ها بالا نمی رود

یک کارشناس بازار مسکن گفت: بعد از تغییر قیمت بنزین، خریدهای سفته بازانه 
طی یک ماه اخیر منجر به افزایش معاملات شد اما بازار در شرایط طبیعی که متقاضیان 

واقعی بتوانند خرید کنند قرار ندارد و قیمت ها نیز به این زودی ها بالا نخواهد رفت.
محمد عدالت خواه اظهار کرد: وقتی که قیمت بنزین تغییر کرد تصور بر این بود که 
احیانا قیمت همه چیز تغییر خواهد کرد ولی به هر حال تغییر قیمت بنزین روی برخی 
از کالاها و بازارها از جمله بازار ارز و مسکن مطابق اعلام بانک مرکزی  تاثیر گذاشت؛ 
هرچند معتقدم معاملات به شکل مصرفی انجام نمی شود و خرید و فروشها توسط 
سفته بازان و سرمایه گذاران  است. مالکانی که فکر می کنند ارزش پول آنها پایین آمده 

قیمت های پیشنهادی را بالا بردند و برخی واسطه ها هم اقدام به خرید کردند.
وی افزود: معاملات بازار مسکن یا از نوع مصرفی است یا سرمایه گذاری. خرید و 
فروش های اخیر از نوع سرمایه گذاری  است اما صرفا برای حفظ ارزش پول انجام 
می شود و جنبه ی سودآوری ندارد. مقداری هم مصرف کننده است ولی به دلیل کاهش 
توان بخش قابل توجهی از متقاضیان مصرفی، قالب کلی بازار در اختیار سفته بازان و 

سرمایه گذاران است.
این کارشناس بازار مسکن با بیان اینکه درصد بالایی  از قیمت مسکن را ارزش زمین 
تشکیل می دهد گفت: تا زمانی که کنترلی روی قیمت زمین نشود نمی توان به رونق 
واقعی بازار مسکن و خانه دار شدن خانوارهای متوسط و پایین امیدوار بود. زمین، آیتمی 
است که که می شود با برنامه ای اصولی از جمله ورود زمین های موات و سیاست های 
مالیاتی، قیمت آن را کنترل کرد. ارزش افزوده زمین در شهرهای بزرگ به شدت بالا رفته 
و این در واقع امتیاز غیرمستقیمی است که دولت از طریق زیرساخت ها به مالکان بزرگ 
داده است. لذا دولت باید ارزش افزوده را از این افراد دریافت و منابع آن را به خانه دار 

کردن دهک های ۱ تا ۳ اختصاص دهد.
عدالت خواه تصریح کرد: دولت بودجه کافی ندارد که به تامین مسکن اقشار پایین 
اختصاص دهد. حتی وام هایی که پرداخت می شود به دلیل اقساط بالا اثرگذاری ندارد. 
اخیرا اعلام شده که تسهیلات مسکن از طریق اوراق به  ۲۴۰ میلیون تومان افزایش پیدا 
کرده اما هیچ کس توانایی پرداخت اقساط حدود چهار میلیون تومانی این طرح را ندارد 
و در صورت دریافت نیز در آینده نزدیک به بانک ها مقروض می شوند. راهکار این است 
که تسهیلات با سود پایین پرداخت شود که از طریق مالیات بر ارزش افزوده ی زمین 

قابل تحقق است.
وی درباره چشم انداز قیمت مسکن گفت: قیمت های اسمی ممکن است بالا  برود 
ولی قیمت های واقعی ظرفیت افزایش  ندارد. قیمت هایی که هم اکنون در بازار می بینیم 
به دلیل کاهش ارزش پول است، نه این که نرخ های واقعی در این سطح باشد. بازار 
مسکن دچار حباب کاذبی شده که برای دستیابی به  یک شرایط واقعی در این بازار باید 

سال ها صبر کرد؛ البته  مشروط به آن که  قیمت افزایش پیدا نکند.

رئیس کل بانک مرکزی:

آرزوی بی ثبات کردن بازار را ناکام می گذاریم 
همتی رئیس کل بانک مرکزی تاکید کرد: تلاش کسانی را که در آرزوی بی ثبات کردن 

بازار هستند ناکام می گذاریم.
عبدالناصر همتی بعدازظهردیروز در یادداشتی در صفحه شخصی خود در شبکه 
اجتماعی، با بیان اینکه خون سردار سپهبد قاسم سلیمانی فصل جدیدی از عظمت و 
شکوه ملت ایران را موجب شده است، تاکید کرد تلاش کسانی را که در آرزوی بی ثبات 

کردن بازار هستند ناکام خواهد گذاشت.
همتی نوشت: امروز ۱۶ دی ۱۳۹۸، یکی از حماسی ترین و باشکوه ترین رخداد های 
تاریخ انقلاب اسلامی بود. خیل عظیم مردم، از همه گرایش ها و تمام کسانی که به 
کشورشان و اهداف انقلاب اسلامی ایران علاقمند هستند، برای تشییع و تجلیل از 

قهرمان ملی خود، سردار سرفراز مقاومت اسلامی، حاج قاسم عزیز به میدان آمدند.
وی ادامه داد: خون شهید سلیمانی فصل جدیدی از عظمت و شکوه ملت ایران در 
سراسر کشور ایجاد و همبستگی عمیق ملی را موجب شده است؛ این روز ها و لحظات 
را قدر بدانیم و اتحاد و همبستگی ملی ایجاد شده را برای پیشبرد آنچه که حاج قاسم نیز 

یک عمر برای آن تلاش کرد، حفظ و تقویت کنیم.
رئیس شورای پول و اعتبار خاطرنشان کرد: بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران 
نیز در همین مسیر و در این مرحله از جنگ اقتصادی دشمن، از هیچ تلاشی برای 
خنثی سازی فشار حداکثری آن ها به مردم ایران و برای حفظ و تداوم ثبات در بازار ارز و 

پول و نیز سایر بازارها، فروگذار نخواهد کرد.
همتی نوشت: بانک مرکزی قطعا همچون ماه های گذشته با قدرت، تلاش کسانی که 

در آرزوی بی ثبات کردن بازار ها هستند را ناکام خواهد گذاشت.

عضو اتاق بازرگانی تهران مطرح کرد

شرایط برای گسترش بازار کالاهای ایرانی 
فراهم شده است

عضو اتاق بازرگانی تهران معتقد است در صورتی که الزامات داخلی رونق تولید شکل 
بگیرد، واحدهای صنعتی ظرفیت قابل توجهی برای افزایش فرصت های شغلی دارند.

عباس آرگون اظهار کرد: ما در سال های گذشته به دلیل نبود توجه لازم به تولید و 
برخی مشکلات اقتصادی، توجه همه جانبه ای به تولید نداشتیم و همین موضوع باعث 
شد بخش قابل توجهی از ظرفیت های صنعتی و تولیدی کشور، عملا با تمام توان خود 

کار نکنند.
به گفته وی، با توجه به برنامه ریزی که در ماه های گذشته در مسیر حمایت از تولید 
داخل شکل گرفت و پس از آن با آغاز تحریم ها و محدود شدن واردات کالاهای مصرفی 
ادامه پیدا کرد، فضایی جدید را برای گسترش بازار کالاهای ایرانی ایجاد کرد که این امر 

می تواند به افزایش اشتغال و بهبود عملکرد واحدهای تولیدی کمک کند.
این فعال اقتصادی با بیان اینکه برای تکمیل این فرایند باید برخی مقدمات مهم 
اجرایی شوند، تصریح کرد: در وهله اول باید توجه کنیم که محدودیت واردات باید به 
حوزه کالاهای مصرفی مربوط شود و محدودیتی در حوزه مواد اولیه کارخانجات ایجاد 
نشود، زیرا در صورت نرسیدن مواد اولیه، استفاده از تمام ظرفیت های تولیدی داخل 
کشور ممکن نخواهد بود. از سوی دیگر کاهش موانع تولید و بهبود فضای کسب و کار 

اهمیت فراوانی دارد.
آرگون ادامه داد: در کنار آن، بحث کاهش هزینه های تولید و قیمت تمام شده کالاها 
نیز موضوع مهم دیگری است که باید در دستور کار قرار بگیرد و به این ترتیب امکان 

رقابت کالاهای ایرانی با محصولات خارجی افزایش پیدا کند.
توسعه صادرات  بازار کالاهای داخلی، قطعا موضوع  برای گسترش  به گفته وی، 
غیرنفتی اهمیت فراوانی دارد و باید با ارتقای کیفیت و بهینه سازی فرایند تولید، بازار 

کالاهای تولید داخل را گسترش دهیم.
بر اساس گزارش مرکز آمار، نرخ بیکاری در پاییز سال جاری در قیاس با فصل مشابه 

سال قبل، با کاهشی ۱.۲ درصدی به ۱۰.۶ درصد رسیده است.

پالایشگاه اصفهان با جت میکسینگ  صورت گرفت 

پروژه شبیه سازی اختلاط در تانک 
محصولات بنزین و دیزل  

هدف از انجام این پروژه، شبیه سازی اختلاط سیالات در مخازن فراورده های بنزین 
و گازوییل با تکنیک جت میکسینگ است که برای اولین بار در پالایشگاه اجرا می شود.
تانک,  در  سیال  چند  کامل  اختلاط  یا  و  مخازن  داخل  مواد  سازی  یکنواخت   
جلوگیری از رسوب گذاری، عدم تشکیل لایه های مختلف دمایی از مزایای این روش 
است. شرکت پالایش نفت اصفهان  شبیه سازی اختلاط در تانك محصولات بنزین و 
دیزل را به وسیله جت میکسینگ و با بهره مندی از  نرم افزارANSYS CFD  انجام 

می دهد.
   رئیس پژوهش  وفناوری شرکت پالایش نفت اصفهان با اعلام این خبر،  عدم وجود 
قطعه متحرک، هزینه سرمایه گذاری پایین نسبت به میکسر،مصرف انرژی کمتر، 

اختلاط کامل در تانك و عدم وجود منطقه مرده را محاسن این تکنولوژی دانست.
  محسن مرادمند در این زمینه گفت:  امروزه با توجه به توسعه نرم افزارهای حل 
عددی و شبیه سازی سیالات مانند ANSYS FLUENT ، نگرشی جدید در ارتباط 
با شبیه سازی به وجود آمده و باعث پیش بینی رفتار سیالات به صورت دقیق شده 
است  و بنابراین نیازی به انجام گزینه های مختلف و مشاهده نتایج در واحد نیست 
و می توان در زمان بسیار کوتاهتر و با هزینه بسیار کمتری نتیجه عملیات را پیش 
بینی کرد.  وی افزود:  نازل های اختلاط جتی سیالات، یکی از تکنولوژی های جدید 
اختلاط است که می تواند برای سیستمهای پیوسته و ناپیوسته استفاده شود. این نازل 
ها  به عنوان جایگزین کامل همزن های مکانیکی استفاده می شود و در بسیاری از موارد 

موجب نتایج اختلاط بهتری می گردد.  

مجلس  بودجه  تلفیق  کمیسیون  میز  روی  روزها  این  کشور  مالی  سند  بزرگ ترین 
جا خوش کرده و نمایندگان هر روز بندهای مختلف بودجه را بررسی می کنند. یکی 
از بخش های مهم بودجه سال آینده، مالیات است که با توجه به کاهش درآمدهای 
نفتی، رنگ وبوی تازه ای در محاسبات دولت پیدا کرده است؛ تا جایی که توجه دولت 
به درآمدهای مالیاتی در لایحه بودجه سال آینده به اندازه ای بوده که فعالان اقتصادی 
و کارشناسان، از آن تحت عنوان قوی ترین ریسمان امید دولت در کسب درآمد عنوان 

می کنند.
براساس لایحه بودجه سال ۹۹، درآمدهای مالیاتی ۱۹۵ هزار میلیارد تومان پیش بینی 
شده است که حدود ۲۷ درصد رشد را نسبت به سال ۱۳۹۸ تجربه می کند. از سوی 
دیگر درآمدهای دیگر دولت همچون فروش نفت که در لایحه بودجه جزیی از واگذاری 

دارایی های سرمایه ای است، با کاهش ۶۶ درصدی روبه رو بوده است.
تغییرات اعداد مالیاتی

بر ثروت به خود  را مالیات  افزایش در زیر بخش های درآمدهای مالیاتی  بیشترین 
اختصاص داده است، اما بیشترین درآمد دولت از محل مالیات ها متعلق به مالیات ارزش 

افزوده است با درآمد ۷/ ۸۱ هزار میلیارد تومان.
به این ترتیب، دولت در لایحه بودجه سال آینده ۲ هزار میلیارد تومان مالیات بر مصرف 
سیگار و ۶.۹ هزار میلیارد تومان مالیات بر ثروت پیش بینی کرده است. همچنین دولت 
سقف معافیت مالیاتی را ۳۶ میلیون تومان مدنظر قرار داده است؛ اگرچه براساس مصوبه 
کمیسیون تلفیق لایحه بودجه کل کشور، این عدد تغییر کرده؛ به طوری که حقوق 
کارکنان دولت تا ۳ میلیون تومان در ماه و حقوق کارگران تا دو میلیون و ۳۰۰ هزار تومان 

از مالیات معاف می شوند.
در این میان، بررسی ها نشان می دهد که افزایش مالیات اشخاص حقوقی خصوصی 

در بودجه سال ۹۹ نسبت به سال ۹۸ دارای رشد ۲۷ درصدی است. بررسی مولفه مالیات 
بر درآمد مشاغل نیز از رشد ۴۹ درصدی خبر می دهد. با توجه به مهلت های تعیین شده 
برای وکلا و پزشکان درخصوص نصب کارتخوان، به نظر می رسد دولت در دریافت این 
مالیات جدی است و در سال آینده محقق خواهد شد. براساس لایحه بودجه سال ۹۹، 
علاوه بر اینکه همه صاحبان حرف و مشاغل پزشکی موظف به نصب پایانه فروشگاهی 
شدند، کلیه مراکز درمانی باید ۱۰ درصد از حق الزحمه خود را به عنوان علی الحساب 

مالیات به سازمان مالیاتی واریز کنند.
یکی دیگر از موارد مهم در بودجه امسال، مالیات نقل و انتقال سهام و رشد ۱۸۷ 
درصدی این مولفه است که از رقم ۸۰۰ میلیارد تومان به رقم ۲۳۰۰ میلیارد تومان 
رسیده است. از سوی دیگر، حق تمبر نیز یکی دیگر از منابع درآمدی دیگر دولت در 

بخش مالیات ها است. این رقم در سال ۹۹ دارای رشد ۱۲۰ درصدی خواهد بود.
مالیات بر واردات، تنها مالیاتی است که در سال ۱۳۹۹ روندی کاهشی خواهد داشت. 
با توجه به کاهش ۲۵ درصدی مالیات بر واردات، به نظر می رسد پیش بینی دولت در این 
خصوص کاهش واردات به همین میزان است. اما مالیات ارزش افزوده شامل مالیات 
ارزش افزوده شهرداری ها، مالیات سلامت و... نسبت به لایحه سال قبل ۵۹ درصد رشد 

داشته است.
ابهام در افزایش رقم مالیاتی

اما در حالی بخش مربوط به درآمدهای مالیاتی در لایحه بودجه سال آینده با رشد 
همراه بوده که به اعتقاد فعالان اقتصادی، این میزان افزایش رقم مالیاتی در بودجه با 
ابهام روبه رو است. به گفته مسعود خوانساری، رییس اتاق بازرگانی و صنایع و معادن 
تهران، اقتصاد ایران دو سال است که در رکود به سر می برد، بنابراین افزایش رقم مالیاتی 

بودجه را با ابهام روبه رو می کند.

نیز می گوید: متأسفانه در  ایران  بازرگانی  اتاق  کیوان کاشفی، عضو هیات رییسه 
حوزه های مختلف کسب وکار، فرارهای مالیاتی هنگفتی وجود دارد که با روند فعلی دولت 

هیچ وقت نخواهد توانست جلوی این فرارهای مالیاتی را بگیرد.
به بخش خصوصی  ارجاع  مالیاتی،  این فرارهای  با  راه مقابله  تنها  اعتقاد وی،  به 
است؛ چراکه بخش خصوصی و تشکل های وابسته به آن به خوبی از فرارهای مالیاتی 
اعضای خود آگاه اند؛ اما متاسفانه چون هیچ گاه اعتماد بین دولت و تشکل های بخش 
خصوصی شکل نگرفته، بنابراین این بدبینی مانع از همکاری متقابل برای حل مشکلات 

به خصوص برقراری عدالت مالیاتی می شود.
یحیی آل اسحاق، رییس سابق اتاق بازرگانی تهران نیز اعتقاد دارد: خوشبینانه است 
که بتوان گفت وضعیت اقتصادی آنچنان خوب می شود که بتوان این مقدار مالیات را 
افزایش داد؛ مگر اینکه بگوییم فرار مالیات ها را نقد کنیم. والا این اقدام دولت در حقیقت 
فشار به بخش تولید و قسمت های شفافی که مالیاتشان را می دهند، خواهد بود که 
نمی تواند مطلوب باشد و باید دید که در سال ۹۹ سرنوشت این اعداد به کجا خواهد 

رسید.
در همین حال، محمود بهمنی، عضو کمیسیون اقتصادی مجلس درباره اقدامات 
دولت برای جلوگیری از فرار مالیاتی در بودجه سال ۹۹ می گوید: در این زمینه اقداماتی 
انجام شده؛ البته به اعتقاد بنده اگر دولت بتواند سازوکارهای ایجاد کند که فرار مالیاتی ها 

کاهش پیدا کند، می تواند بخش اعظمی از بودجه سنواتی خود را تامین کند.
مقدار فرار مالیاتی

تاکنون درباره رقم فرار مالیاتی اظهارنظرهای متفاوتی انجام شده است. اختلاف نظر 
مسئولین در مقدار فرار مالیاتی ناشی از شفاف نبودن فعالیت های اقتصادی در کشور 
است. در واقع بر خلاف کشورهای پیشرفته دنیا در ایران سازوکار مشخصی برای رصد 
جریان پول و کالا وجود ندارد و همین امر باعث می شود که نتوان مقدار واقعی مالیات را 

مشخص کرده و از مودیان مالیاتی اخذ کرد.
به عقیده بسیاری از مسئولین دولتی میزان فرار مالیاتی در کشور حداکثر ۴۰ هزار 
میلیارد تومان است. به گفته فرهاد دژپسند، وزیر امور اقتصادی و دارایی، بین ۲۵ تا ۴۰ 

هزار فرار مالیاتی داریم که مبلغ بسیار بزرگی است.
همچنین امیدعلی پارسا، رییس سازمان امور مالیاتی اعتقاد دارد: بر اساس برآوردها 
حدود ۳۰ تا ۳۵ هزار میلیارد تومان فرار مالیاتی داریم که رقم بسیار بزرگی است و تنها راه 
مقابله با آن فراهم شدن زیرساخت های الکترونیکی و انتقال اطلاعات اقتصادی همه 

افراد حقیقی و حقوقی به سازمان امور مالیاتی است.
هرچند ارقام اعلام شده توسط مسئولین نیز عدد بزرگی به حساب می آید اما برخی 
گزاره های اقتصادی حاکی از این است که رقم فرار مالیاتی در کشور بسیار بزرگتر از این 

ارقام است.
انقلاب در نظام مالیاتی

در این میان، سخنان مسوولان نشان می دهد یکی از منابعی که باید در بودجه ۹۹ مورد 
اصلاح قرار گیرد، تجدیدنظر در ساختار مالیاتی است. به گفته محمدباقر نوبخت، رییس 
سازمان برنامه و بودجه، بخشی از پایه های مالیاتی وجود دارد که قبلا آنها را طبق قانون 
مشمول مالیات نمی دانستیم، بنابراین پایه مالیاتی تلقی نمی شد مثل عایدی سرمایه که 
در بودجه سال آینده تحت چارچوب اصلاح ساختار بودجه به عنوان منابع مالیاتی جدید 
تعریف می کنیم. وی می افزاید: قرار است سال آینده ضرایب مالیاتی برای بنگاه های 
تولیدی کاهش یابد، در عوض مالیات های دیگری جایگزین شود و به جای این بر درآمد 

بنگاه های تولیدی تمرکز کنیم، مالیات بر درآمد کل خانوار مبنای عمل ما قرار می گیرد.
سخنان نوبخت، یعنی ایجاد پایه های مالیاتی جدید همچون مالیات بر عایدی سرمایه، 
کاهش ضرایب مالیاتی بنگاه های تولیدی و تمرکز بر مالیات بر درآمد کل خانوار به جای 
مالیات بر درآمد بنگاه ها، در عمل به معنای انقلاب نظام مالیاتی خواهد بود. همچنین 
اگر دولت قصد داشته باشد که نظام مالیاتی را جراحی کند، باید طرح صندوق مکانیزه 

فروش را به طور کامل اجرا کند.

تغییرات اعداد مالیاتی در بودجه سال ۹۹

پایه های مالیاتی جدید در راه است؟

یک مقام مسئول می گوید قرار است بیمه بیکاری اصلاح شود. 
این اصلاحات قرار است چه تغییراتی در قانون فعلی به وجود 
یا  می انجامد  کارگران  حقوق  احقاق  به  اصلاحات  آیا  و  بیاورد 

مشکلات آنها را افزایش می دهد؟
 این اظهارنظر حاتم شاکرمی )معاون روابط کار وزارت تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی( که بازنگری در قانون بیکاری کلید خورده 
است، نگرانی هایی را در میان فعالان کارگری ایجاد کرده است. 
هرچند گفته های این مقام مسئول نشان می دهد که قرار است 
اصلاحاتی در راستای احقاق حقوق مغفول مانده کارگران بیکار 
شده صورت گیرد، اما این نگرانی وجود دارد که با توجه به شرایط 
بیمه  هزینه های  افزایش  به  توجه  با  و  نیرو  ریزش  و  اقتصادی 

بیکاری، محدودیت هایی هم در این زمینه به وجود آید.
شاکرمی هفتم دی امسال با اشاره به سند کار شایسته گفت: 
مصوبات کار شایسته دارای هفت نماگر و شاخص در زمینه های 
عدالت اجتماعی، گفتگوی سه جانبه، آزادی انجمن ها و.. است 
که سه مورد از این شاخص ها اعم از امنیت شغلی، عدالت و 
کرامت انسانی در ارتباط با بیمه بیکاری و حمایت های اجتماعی 
است، بنابراین بر این اساس ضرورت دارد به این قانون به عنوان 

یک قانون بنیادین کار توجه جدی شود.
معاون روابط کار وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی همچنین با 
تاکید بر بازنگری قانون بیمه بیکاری عنوان کرد: امروز این قانون 
باید در مسیر و همسو با اصلاح ساختار اقتصادی کشور باشد. 
در این راستا معاونت روابط کار باید با حذف محدودیت های ایجاد 
شده در دامنه شمول قانون بیمه بیکاری و تشکیل کمیته های 
تخصصی و جمع آوری پیشنهادات در قالب یک پیش نویس جامع 
بیمه بیکاری را تهیه و جهت تصویب به دولت و مجلس ارائه دهد.

بیمه بیکاری چیست و چند نفر بیمه بیکاری 
می گیرند؟

بر اساس قانون و در راستای حمایت از کارگران، افراد شاغل سه 
درصد حق بیمه بیکاری می پردازند تا در صورتی که افراد برخلاف 
یافتن شغل جدید، مستمری  زمان  تا  بیکار شدند  میل خود 

دریافت کنند.
۱۶ آذر امسال کریم یاوری مدیرکل وقت حمایت از مشاغل و 
بیمه بیکاری وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعیبا بیان اینکه حدود 
بیمه  ماهانه  مقرری  دریافت  با  کشور  در  کارگر  نفر  هزار   ۲۶۰
تعداد  دارند، عنوان کرد: کمترین  قرار  بیکاری تحت حمایت 
مقرری بگیران بیمه بیکاری متعلق به استان های ایلام، سیستان و 
بلوچستان و کهگیلویه و بویراحمد و بیشترین تعداد مقرری بگیران 
بیمه بیکاری متعلق به استان های تهران، اصفهان و خراسان 

رضوی است.
دریافت مستمری بیکاری حق افرادی است که برخلاف میل 
خود بیکار می شوند، اما در مقاطعی به دلیل شرایط اقتصادی 
ممکن است با موج بزرگی از بیکارشدگان مواجه شویم. مراجعه 
این افراد برای دریافت بیمه بیکاری فشار مالی زیادی وارد کرده 
و ممکن است پرداخت بیمه بیکاری را با مشکل مواجه کند. در 
حالی که بیم این می رود که ریزش نیروی کار مشکلاتی در زمینه 
پرداخت بیمه بیکاری به وجود آورد، در این زمینه مسائل دیگری 
هم مطرح است. دریافت مستمری بیمه بیکاری به افرادی که 
مستحق آن نیستند، یعنی سر کار می روند، اما رفتن سر کار را 
گزارش نمی دهند یکی از مشکلات مهم در این زمینه است. از 
طرف دیگر، برخورد سلیقه ای برای دریافت بیمه بیکاری ممکن 
است کارگران را با مشکل مواجه کند. وقتی از اصلاح قانون بیمه 
بیکاری حرف می زنیم، در واقع باید به لزوم شفاف سازی در این 
زمینه توجه داشته باشیم. لازم است ضوابط مشخصی در این 
زمینه وجود داشته باشد تا از برخورد های سلیقه ای جلوگیری 
شود. در حالی که معاون وزیر کار عنوان می کند که قرار است 
پیش نویس جدیدی در زمینه قانون بیکاری تهیه شود و هنوز 

دقیقا مشخص نیست اصلاحات به کدام سمت خواهد رفت.
اصلاحات برای احقاق حقوق کارگران

هادی ابوی )دبیرکل کانون عالی انجمن های صنفی کارگران 
ایران( در گفتگو با ایلنا، با بیان اینکه قانون بیکاری به صورت 
کج دار و مریز در حال اجراست، توضیح می دهد: مانند بند هایی 

از قانون کار که به صورت کامل اجرا نمی شود یا با سوءتفسیر 
مواجه شده اند، در مورد اجرای قانون کار نیز کاستی هایی وجود 
دارد. احتمالا همین کاستی هاست که باعث می شود حرف از 

اصلاح قانون بیکاری بزنند.
او ادامه می دهد: مشخص نیست کدام مواد قانون بیکاری قرار 
است مورد بازنگری و اصلاح قرار گیرند، اما آنچه باید مورد تاکید 
قرار دارد این است که اصلاحات باید در راستای احقاق حقوق 
کارگران باشد نه اینکه محدودیت هایی در زمینه ارائه مستمری 

بیکاری ایجاد شود.
دبیرکل کانون عالی انجمن های صنفی کارگران ایران با اشاره 
اینکه کارگران در حین کار سه درصد حق بیمه برای وقت  به 
بیکاری پرداخت می کنند، می گوید: بر اساس قانون کارگرانی که 
برخلاف میل خود بیکار می شوند باید تا زمان یافتن شغل دیگر 

مستمری بیکاری دریافت کنند.
او ادامه می دهد: در مقاطعی شرایط اقتصادی به گونه ای است 
که کارخانه ها و کارگاه های مختلف با ریزش نیرو مواجه هستند. 
بیکاری  بیمه  دریافت  برای  بیشتری  افراد  مقاطعی  چنین  در 
منابع  بیکاران  هجوم  که  است  درست  این  می کنند.  مراجعه 
صندوق بیمه بیکاری را تحت الشعاع قرار می دهد و مشکل مالی 
ایجاد می شود، اما این ربطی به کارگران ندارند. حق بیمه بیکاری 

برای همین مقاطع پرداخت می شود.
ابوی عنوان می کند: در اجرای قانون بیکاری افراد بیکار شده 
به کمیته هایی ارجاع می شوند تا ارزیابی شود که آیا مستمری 

بیکاری به آنها تعلق می گیرد یا نه. در این کمیته ها نمایندگان 
واقعی تشکل های کارگری حضور ندارند یا به صورت گزینشی 
عمل می شود. یکی از مواردی که باید در اصلاح قانون بیکاری 
به آن توجه داشت این است که تشکل های کارگری نقش آفرینی 

بیشتری داشته باشند.
در  و  هستند  مشخص  کارگری  تشکل های  اینکه  بیان  با  او 
زمینه اصلاح قانون بیکاری باید نظرات آنها مورد توجه قرار گیرد، 
می گوید: در این نظرخواهی قطعا باید به سراغ کسانی برویم 
که مشمول قانون هستند. برای مثال تشکل یا صنفی هست 
که اعضای آن نه حق بیمه برای قانون بیکاری می دهند و نه 
بیمه بیکاری می گیرند. چرا باید از این افراد نظرخواهی کرد؟ 
تشکل های کارگری مشخص و هویت دار باید دور هم جمع شوند 
و نقش آفرینی داشته باشند. دبیرکل کانون عالی انجمن های 
صنفی کارگران ایران تاکید می کند: قطعا در اجرای قانون بیکاری 
ضعف هایی وجود دارد که بخشی از آنها مربوط به شیوه اجرا و 
بخشی هم مربوط به قانون است و باید اصلاحاتی صورت گیرد. 
اصلاحات باید در راستای احقاق حقوق کارگران باشد. گاهی در 
شرایطی خاص برای مثال وقتی افراد بیکار و متقاضیان مستمری 
قصد شان  و  می زنند  اصلاح  از  حرف  می شوند  زیاد  بیکاری 
ایجاد محدودیت در پرداخت مستمری است. نباید اصلاحات 
به این سمت برود، چون کارگران حق بیمه را برای همین روز ها 

پرداخته اند.
کارگران را بی اعتماد نکنیم

یکی از اصول اساسی در تامین اجتماعی ثبات در قوانین است. 
افرادی که تلاش می کنند با پرداخت حق بیمه آتیه خود را تضمین 
اعتماد  ساختار ها  و  قوانین  به  که  هستند  این  نیازمند  کنند، 
کنند. گاهی اتفاق می افتد که شرایط به گونه ای پیش می رود که 
هزینه های سازمان های مرتبط با تامین اجتماعی افزایش می یابد. 
وقتی شرایط اقتصادی مناسب نیست ممکن است با تعدیل نیرو 
مواجه باشیم و به تبع آن افراد زیاد تری خواستار دریافت مستمری 
بیکاری هستند. در این شرایط اگر قوانین را به نحوی تغییر دهیم 
که تعدادی از دریافت مستمری بیکاری محروم شوند، اعتماد 
کارگران را به ساختار های تامین اجتماعی از بین برده ایم. البته 
اظهارات انجام شده درباره اصلاح قانون بیکاری این تلقی را ایجاد 
نمی کند که قرار است تغییرات ضدکارگری اتفاق بیفتد، اما بهتر 
است در این زمینه بیشتر و بهتر شفاف سازی شود تا نگرانی ها 
از بین برود. به صورت شفاف باید مشخص باشد قرار است چه 
اصلاحاتی در قانون بیکاری اعمال شود و فرآیند اصلاح و تدوین 

قانون جدید در این زمینه چیست.

حق کارگر بیکار شده است که مستمری بیکاری بگیرد

به تغییر در "قانون بیمه بیکاری" خوش بین باشیم یا بدبین؟ 

رییس انجمن صنایع همگن نیرومحرکه و قطعه سازان کشور گفت: هرچند توانایی ارتقای استاندارد موتورهای خودروها به یورو ۵ 
نزد قطعه سازان ایرانی وجود دارد، اما این طرح بدون ارتقای استاندارد آلایندگی سوخت عقیم می ماند.

»محمدرضا نجفی منش« افزود: موضوع اصلی در این زمینه، عقب ماندن وزارت نفت از استاندارد سوخت های تولیدی است و بدون 
ارتقای استاندارد بنزین و گازوئیل به یورو ۵، حتی تولید موتورهای یورو ۵ عقیم می ماند.

رییس انجمن صنایع همگن نیرومحرکه و قطعه سازان کشور، تاثیر استفاده از موتورهای یورو ۵ در خودروها بر قیمت آنها را منوط به 
آنالیزهای قیمتی برشمرد، هرچند معتقد است نمی تواند تاثیر چندانی بر قیمت ها داشته باشد.

وی تاکید کرد:  خودروسازان ایرانی از نظر فناوری و پژوهش در وضعیت خوبی به سر می برند و همین که خود را باور داشته باشند 
قادر به انجام کارهای بزرگی خواهند بود.

این در حالی است که خودروسازان و قطعه سازان موفق به تولید موتورهای با استاندارد کیفی آلایندگی یورو ۵ شده اند.
به گفته این مقام صنفی، عمده مشکلات امروز خودروسازان ناشی از قیمت گذاری غلط خودروها است که سبب شده تا خودروها 

با ضرر و زیان تولید شوند.
وی بیان داشت: این در حالی است که در سال های گذشته هر کس توانسته بود خودرویی ثبت نام کند بین ۲۰ تا ۲۰۰ میلیون تومان 

سود برد و این موضوع از اساس اشتباه است.
نجفی منش ادامه داد:  اشتباه تر این است که این موضوع نه یک معامله، بلکه قمار است، زیرا برپایه برد- برد نیست و همواره 

خودروساز زیان می کند.
وی خاطرنشان کرد:  بهترین راه برای راضی نگه داشتن خریدار و فروشنده، تعیین قیمت در حاشیه بازار و سپس اصلاح آن است؛ 

کاری که در دهه ۷۰ مشابه آن را انجام داده و نتیجه هم گرفتیم.
رییس انجمن صنایع همگن نیرومحرکه و قطعه سازان کشور تاکیدکرد:  هرچند سال گذشته تعیین قیمت خودرو با فرمول پنج 
درصد زیر قیمت بازار از سوی وزیر صنعت نیز مورد تاکید قرار گرفت، اما در عمل اجرایی نشد؛ اما هنوز هم دیر نشده و می توان با این 

شیوه به واقعی شدن قیمت ها کمک کرد.
وی تاکیدکرد:  اگر ۲۰ تا ۳۰ درصد فروش فوری خودروسازان با قیمت های حاشیه بازار انجام شود، به تدریج به واقعی شدن و کاهش 

قیمت ها منجر می شود.
این مقام صنفی معتقد است که »وزارت صنعت از ترس اجتماع معترضان، از شجاعت لازم برای اجرای این کار برخوردار نبوده 

است«.
وی یادآورشد: برای رفع مشکلات خوردوسازان سه راهکار فروش اموال مازاد، فروش شرکت های غیر ضرور و ارزیابی و به روز کردن 

دارایی های آنها پیشنهاد شده و پیش بینی می شود با انجام این کارها بخشی از مشکلات شان کاهش یابد.

رییس هیات مدیره انجمن صنفی تولیدکنندگان کودهای کشاورزی با بیان اینکه تمامی کودهای مصرفی کشور از محل تولید داخل 
تامین می شود گفت: کشور هیچ نیازی به کودهای آماده مصرف وارداتی مشابه تولید داخل ندارد.

» قباد فرهادی « با تاکید بر کیفی بودن کودهای شیمیایی تولید داخل نسبت به برندهای خارجی اظهار داشت: ۹۰ درصد کودهای 
تولید داخلی در بسته بندی های شکیل خارجی عرضه می شود.

وی با بیان اینکه وجود کودهای شیمیایی آمریکایی و اروپایی در کشور دروغی بیش نیست، افزود: در حال حاضر به دلیل وجود تحریم 
ها علیه ایران، حتی داروهای مربوط به بیماری های خاص امریکایی و اروپایی وارد کشور نمی شود.

به گفته رئیس هیات مدیره انجمن صنفی تولیدکنندگان کودهای کشاورزی، کود مصرفی کشور بیش از ۴ میلیون تن است درحالی 
که براساس آمار گمرک جمهوری اسلامی کمتر از  ۱۰ هزارتن کود آماده مصرف )دو دهم درصد(  وارد کشور می شود.

وی مواد سازنده کود را ۹۰ درصد آب و ۱۰ درصد ماده موثره دانست و ادامه داد: در حال حاضر مواد اولیه و تکنیکال کود از چین، هند 
، روسیه، آسیای میانه و ترکیه تامین و  وارد می شود.

 رییس هیات مدیره انجمن صنفی تولیدکنندگان کودهای کشاورزی محور مشکلات صنعت تولید کودهای بخش کشاورزی کشور را 
تخصیص ارز یارانه ای به واردات کودهای آماده مصرف، تجارت کود، افزایش قیمت مواد اولیه پتروشیمی های داخلی، افزایش هزینه 

های ناشی از تحمیل تشدید نظارت ها و عدم اجرای اصل ۴۴ قانون اساسی برشمرد.
وی تصریح کرد: دولت ارز یارانه ای ۴۲۰۰ تومانی را بدون احتساب مالیات و ارزش افزوده به واردات کودهای آماده مصرف تخصیص 
می دهد که سودهای کلان  ناشی از واردات کودهای آماده مصرف مستقیم به جیب واردکنندگان می رود در عین حال به دلیل معافیت 

از پرداخت مالیات و ارزش افزوده این کالاها با قیمت های پایین به بازار عرضه می شوند.
فرهادی گفت: در حالیکه تولیدکنندگان داخلی مشابه  همین کودها را با افزایش هزینه های تولید، ارز آزاد و پرداخت مالیات و ارزش 

افزوده تولید می کنند که موجب افزایش قیمت تولیدات داخلی نسبت به مشابه وارداتی آنها می شود.
به گفته وی، همین امر باعث می شود که واحدهای تولیدکننده کودهای شیمیایی با کیفیت، نتوانند با کودهای وارداتی یارانه ای 

رقابت کنند که ضربه ای به تولید داخلی است.
فرهادی پیشنهاد داد: برای حمایت از تولید داخلی نیاز است که دولت به جای تخصیص ارز به کودهای یارانه ای آماده مصرف، این 

یارانه را به واردات مواد اولیه و یا مستقیم در اختیار کشاورزان برای خرید کود قرار دهد. 
وی علت دیگر افزایش قیمت تمام شده کودهای شیمیایی تولید داخل را پایین بودن ظرفیت تولید دانست و اظهار داشت: اکنون 
کارخانجات فعال در تولید کودهای شیمیایی با تمامی ظرفیت کار نمی کنند که همین موجب بالا رفتن قیمت تمام شده تولید می 
شود به طوری که اگر کارخانجات با ظرفیت بالا کار کنند به طور حتم علاوه بر کاهش قیمت تمام شده محصول می توانند با محصولات 

وارداتی رقابت کنند.

رییس انجمن صنایع همگن نیرومحرکه و قطعه سازان:

تولید موتورهای یورو ۵ بدون ارتقای استاندارد سوخت عقیم می ماند
رییس انجمن صنفی تولیدکنندگان کود:

کشور نیازی به واردات کودهای آماده مصرف ندارد
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باشگاه پرسپولیس اعلام کرد

اتفاقات امیدبخش برای پرسپولیس درراه است
باشگاه پرسپولیس ضمن دعوت از هواداران به آرامش و همدلی و تقدیر از همراهی 
کالدرون  وسرخ ها بر رفع سوءتفاهمات و حل مشکلات برای رسیدن به آرامش تاکید کرد 

و نوید حل و فصل مشکلات را داد.
حسین قدوسی مدیر روابط عمومی باشگاه پرسپولیس در همین زمینه با انتشار 

یادداشتی نوشت:
۱- ضمن عذرخواهی از شما هواداران عزیز که نگران  هستید تاکید می کنیم که 
پرسپولیس به آرامش نیاز دارد و از دامن زدن به حواشی باید پرهیز شود. این درخواست 
صمیمانه و عاجزانه بنده  به عنوان یک هوادار و مقام مسئول مطلع از شرایط حاکم  بر 

باشگاه است.
در کنار همه نگرانی های تان باید بگوییم نقش هواداران در ایجاد آرامش، وحدت و مهار 
حواشی با بی توجهی به شایعات و اخبار کذب بسیار مهم است. از همه اهالی رسانه نیز 
دعوت می کنیم  ما را در این روزها همراهی کرده و در راستای ایجاد آرامش و جلوگیری از 

رواج شایعات نگران کننده، کمک حال بخش رسانه ای باشگاه باشند.
۲ - هواداران عزیز؛ هدف مجموعه باشگاه در این شرایط ویژه و خاص در وهله اول حل 
و فصل چالش های مالی طی کوتاه مدت در روزهای آتی است. امروز تلاش ها و رایزنی ها 
به سمت و سوی امید بخشی طی می شود و این منوط به تحقق آن است که ان شالله طی 
روزهای آتی نهایی می شود. امروز به همین دلیل می توانیم  نوید اتفاقات خوب را برای 

حل چالش های مهم مالی طی روزهای آتی بدهیم.
۳ - هواداران دلسوز، سوءتفاهم ها ان شالله حل می شود و موانع برای حل مشکلات 
موجود در حوزه مالی نیز طی روزهای اتی برطرف خواهد شد. تردیدی نداریم پیرو 
مذاکرات انجام شده همانطور که آقای کالدرون تاکنون نهایت همکاری را داشته اند 
در ادامه نیز همراه خواهند بود و باشگاه هم با پیگیری ها، مشکلات را حل می کند. 
بازیکنان  با غیرت و صبور هم همانگونه که نهایت همکاری را داشته اند باز هم همراه 

هستند تا باشگاه بتواند به تعهدات خود عمل کند.
۴ - بعد از جلسه هیات مدیره، هم مدیر عامل و اعضای هیات مدیره درخواست زمان 
کمی برای حل مشکلات را مطرح کردند و در این باره رایزنی هایی هم انجام شده است . 
این زمان هم  با شناختی که وجود دارد از باشگاه دریغ نخواهد شد. هواداران عزیز بدانید 
آقای کالدرون تا اینجا  حقیقتا همکاری کرده وگرنه قبلا هم شرایط فسخ را داشته است. 
باید دست در دست هم دهیم تا بستر برای استارت تمرینات در دوحه با حضور سرمربی 
تیم را فراهم کرد و قدردان زحمات وی و شاگردانش و مجموعه تیم بود. آقای کالدرون 
حالا این تیم را می شناسد و آن را روی ریل موفقیت برده و خودشان هم ان شالله ماموریت 
سخت خود را به رغم  کارشکنی ها با موفقیت و  قهرمانی کامل خواهند کرد. تاکید ما این 
است  تک تک که اعضای خانواده بزرگ پرسپولیس باید روی همدلی، وحدت و آرامش 
کار کنند. در گام  اول بایستی این مشکلات حل شود آنوقت با تعامل و تلاش می شود در 
نقل و انتقالات هم  به نوعی جبران مافات نمود. منتظر اتفاقات خوب در پی همراهی ها 

باشید.

علی رضا  نیکبخت: 

روزهای حساسی در انتظار استقلال است
 پیشکسوت استقلال گفت: روزهای حساسی در انتظار استقلال است و تنها چیزی 

که برای این تیم اهمیت دارد آرامش و پرهیز از حاشیه است.
»علی رضا واحدی نیکبخت« اظهار داشت: استقلال روزهای حساسی را پیش رو دارد 

و همه باید از این تیم حمایت کنیم تا به آن جایگاهی که شایسته نامش است برسد.
وی افزود: استراماچونی از استقلال جدا شد و باید قبول کنیم دیگر سرمربی  آبی پوشان 
تهرانی نیست و این یک واقعیت است و »فرهاد مجیدی« اکنون سکاندار این تیم است و 

او برای این تیم زحمات زیادی کشیده که فراموش نشدنی است.
نیکبخت تصریح کرد: روزهای حساسی در انتظار استقلال است و تنها چیزی که برای 

این تیم اهمیت دارد آرامش و پرهیز از حاشیه است.
وی تاکید کرد: در نیم فصل دوم بازی های زیادی استقلال دارد و این تیم توانایی های 

زیاد دارد تا بتواند به عنوان قهرمانی برسد.
بازیکن اسبق استقلال در پایان گفت: به طور حتم استقلال برای حضوری پر قدرت 
در مسابقاتی که پیش رو دارد نیاز به جذب چند بازیکن دارد که خیلی زود باید آنها را به 

خدمت بگیرد.

 تارنمای روسی »آزمون« را در فهرست فروش زنیت قرار داد؛

لیگ برتر جزیره محل تلاقی »سردار« و »علیرضا«
بیزینس  تارنمای  گزارش  براساس 
آنلاین روسیه و به نقل از ترنسفرمارکت، 
کریستال  و  ایتالیا  لاتزیو  باشگاه های 
پالاس انگلیس نسبت به جذب »سردار 
باشگاه  و  اند  کرده  علاقه  ابراز  آزمون« 
انگلیسی حتی مذاکرات اولیه را نیز انجام 

داده است.
که  نیز مدعی شد  پرتغال  آبولا  نشریه 
کریستال پالاس تمایل دارد مهاجم ۲۴ 
ساله تیم ملی ایران و باشگاه زنیت سن 

پترزبورگ را به خدمت بگیرد.
کریستال پالاس پیش از این با زنیت وارد 
دریافت  پاسخی  هنوز  اما  شده  مذاکره 
نکرده است. در صورت تحقق این انتقال آزمون به دیگر ستاره تیم ملی ایران در لیگ برتر 

جزیره یعنی »علیرضا جهانبخش« که در برایتون عضویت دارد، خواهد پیوست.
سردار که اول فوریه ۲۰۱۹ با قراردادی به ارزش تقریبی ۱۲ میلیون یورو از روبین کازان 

به جمع باشگاه زنیت پیوست، تا ژوئن ۲۰۲۲ با این تیم قرارداد دارد.
آزمون از سال ۲۰۱۳ در روسیه توپ می زند و علاوه بر روبین کازان، سابقه پوشیدن 
پیراهن روستوف را نیز در کارنامه دارد. او در فصل جاری در مجموع ۱۸ دیدار در لیگ 

برتر روسیه ۷ گل به ثمر رسانده است.
زنیت در حال حاضر با پیروزی در ۱۴ دیدار و سه تساوی از ۱۹ بازی صدرنشین لیگ 

روسیه است.
ستاره ایرانی زنیت در فهرست ۱۰۰ نفره برترین بازیکنان فوتبال سال ۲۰۱۹ منتشر 

شده توسط روزنامه مارکا اسپانیا در رتبه ۹۱ جای گرفت.

پیروزقربانی:

 همه باید از مجیدی حمایت کنند
 پیشکسوت استقلال گفت: در این شرایط که فرهاد مجیدی هدایت استقلال را بر 

عهده گرفته است همه باید از او حمایت کنند و پشتیبان وی باشیم.
»پیروز قربانی« اظهار داشت: استراماچونی قصد بازگشت به استقلال را نداشت و این 

موضوع  در واکنش ها و رفتارهایی که از خود نشان می داد کاملا مشخص بود.
وی افزود: من اگر حرفی درباره استقلال و شرایط این تیم و یا استراماچونی بر زبان 
می آوردم از سر دلسوزی بود چرا که دوست نداشتم بدون منطق و احساسی حرف بزنم.
پیشکسوت استقلال خاطرنشان کرد: وقتی استراماچونی تحت هیچ شرایطی قصد 
بازگشت به ایران را نداشت چه تصمیمی باید به جز انتخاب جانشین وی درز نظر گرفته 
می شد. قربانی تصریح کرد: در این شرایط که فرهاد مجیدی هدایت استقلال را بر عهده 

گرفته است همه باید از او حمایت کرده و پشتیبان وی باشیم.
وی تاکید کرد: فرهاد مجیدی همانطور که گفتم برای حضور در استقلال به من 
پیشنهاد داد اما با توجه به اینکه نمی توانستم به استقلال کمک کنم برای او در این تیم 
آرزوی موفقیت کردم. بازیکن اسبق استقلال در پایان گفت: استقلال بازیکنان خوبی 
دارد که می توانند به آینده این تیم کمک کرده و در نیم فصل دوم مسابقات لیگ برتر 

نتایج مطلوبی را برای آبی پوشان به ارمغان آورند.

شیخ لاری سرمربی ماشین سازی شد
جانشین رسول خطیبی در تیم فوتبال ماشین سازی مشخص شد.

به گزارش ایسنا، احد شیخ لاری پیشکسوت تبریزی تیم های تراکتور و ماشین سازی با 
توافق با مدیران باشگاه ماشین سازی هدایت این تیم را در نیم فصل دوم لیگ نوزدهم بر 

عهده گرفت و جانشین رسول خطیبی در این تیم شد.
البته باشگاه ماشین سازی این خبر را هنوز به صورت رسمی اعلام نکرده  اما یکی 
از اعضای باشگاه این انتصاب را تایید کرده است. شیخ لاری در نیم فصل نخست، 

سرپرست تیم فوتبال تراکتور بود.

رسانه ترکیه: 

صیادمنش خریدی ناموفق برای فنرباغچه بود
یک رسانه ترکیه مهاجم ایرانی فنرباغچه را خرید ناموفق این تیم معرفی کرد.

 به گزارش خبرگزاری فارس، سایت»internethabe« ترکیه در گزارشی به ناکامی های 
فنرباغچه در جذب بازیکنان جدید از فصل گذشته تا کنون پرداخت.

در قسمتی از این گزارش رسانه ترکیه، اللهیار صیادمنش، مهاجم ایرانی فنرباغچه را 
خرید ناموفق این تیم بیان کرد و نوشت: فنرباغچه اللهیار صیادمنش مهاجم ۱۸ ساله 
ایرانی را با مبلغ ۵۰۰ هزار یورو از استقلال خرید. او ۷ بازی در لیگ ترکیه و ۴ بازی در 
جام حذفی انجام داد ولی حضور ناموفق داشت و در نهایت قرضی به استانبول اسپور 

راهی شد.

انتخاب فرهاد مجیدی به عنوان سرمربی استقلال در نیم فصل دوم لیگ نوزدهم 
اتفاق ویژه ای بود. خیلی ها از این اتفاق به عنوان یکی از مهم ترین اتفاقات تاریخ باشگاه 
یاد می کنند. جدا از اینکه مجیدی در شرایط عجیب و بحرانی هدایت استقلال را بر 
عهده گرفت از این اتفاق نباید گذشت که فرهاد حالا می تواند لقب دومین سرحمربی 
جوان تاریخ باشگاه در لیگ برتر را برای خود کند. در واقع انتخاب باشگاه استقلال و 

اعتماد به کسی که پیش از این به طور موقت سرمربی همین استقلال بوده و چند ماهی 
هم هدایت تیم ملی امید را بر عهده داشته، در نوع خود قابل توجه است. قبل از اینکه 
مجیدی حتی به طور موقت هدایت استقلال را بر عهده بگیرد این علیرضا منصوریان 
بود که به عنوان سرمربی استقلال انتخاب شد و لقب جوان ترین سرمربی ایرانی تاریخ 

استقلال در لیگ برتر را برای خود کرد.

منصوریان بعد از چند فصل کسب نتایج درخشان با نفت تهران در میان استقبال 
سکوهای آبی سرمربی استقلال شد. شروع منصوریان در استقلال قبل از شروع 
بازی های لیگ شانزدهم همه طرفداران استقلال را به وجد آورده بود. سبک خاص 
تمرینات، مصاحبه های منصوریان طور و تلاش های موردعلاقه هواداران در فصل نقل 
و انتقالات باعث شد محبوبیت علی منصور در شروع کارش زیاد شود. این وضعیت 
اما تا پیش از شروع بازی ها دوام داشت. وقتی بازی های لیگ شانزدهم شروع شدند، 
منصوریان با کسب نتایج ضعیف، هواداران را تا حدی ناامید کرد. علی منصور در ۲ 
فصلی که سرمربی استقلال بود در ۶ بازی نخست فقط ۴ امتیاز کسب کرد. در لیگ 
شانزدهم منصوریان با ۴ مساوی و ۲ شکست تا پایان هفته ششم شرایط خوبی نداشت، 
اما اولین برد او در هفته هفتم و مقابل ذوب آهن یحیی گل محمدی به دست آمد. او 
ضمن نباختن در دربی رفت، دربی برگشت را با پیروزی ۳-۲ و دراماتیک پشت سر 
گذاشت و از همه عجیب تر اینکه در پایان فصل استقلال بعد از پرسپولیس نایب قهرمان 

لیگ شد.
لیگ هفدهم اما برای منصوریان به شیرینی پایان لیگ شانزدهم شروع نشد. در لیگ 
هفدهم منصوریان تا پایان هفته ششم فقط ۴ امتیاز داشت.یک برد، یک مساوی و ۴ 
باخت نتایج بد او با استقلال در شروع این لیگ بود. این بار اما در کمال تعجب و طی 
اقدامی دور از انتظار مدیران باشگاه استقلال وقت زیادی به منصوریان ندادند و بعد از 
تساوی هفته هفتم مقابل ذوب آهن کار استقلال و منصوریان تمام شد تا سرنوشت اولین 

مربی جوان استقلال در تاریخ لیگ برتر اینطور تمام شود.
با شروع نیم فصل دوم لیگ نوزدهم و وقتی که فرهاد مجیدی کارش را با استقلال 
آغاز می کند، فرهاد برای اولین بار نشستن روی نیمکت استقلال را تجربه نخواهد کرد. 
او فصل گذشته بعد اینکه دستیار وینفرد شفر بود، با اخراج این مربی آلمانی خودش 
برای ۵ بازی روی نیمکت استقلال نشست. ۵ بازی بدون شکست در لیگ برتر و لیگ 
قهرمانان آسیا حاصل کار فرهاد با تیمی بود که به طور موقت در اختیار او قرار داشت. 
سرمربی قبلا محبوب تر سکوهای آبی حالا در آستانه تجربه یک چالش خیلی مهم قرار 
دارد. چالشی که اگر بر خلاف دوران منصوریان با موفقیت شروع شود و با موفقیت به 
پایان برسد، مجیدی نه تنها چند درصد محبوبیت از دست رفته خودش را دوباره بدست 

می آورد؛ بلکه تبدیل به یک چهره تاریخی در باشگاه خواهد شد.

جوانگرایی روی نیمکت استقلال این بار چطور نتیجه خواهد داد؟

اتفاق بزرگ برای مجیدی و استقلال
 فرهاد؛ جوان ترین سرمربی ایرانی یک دهه اخیر

کاپیتان تیم ملی هندبال از بی توجهی رسانه ها به هندبال انتقاد 
کرد و گفت: زحمات زیادی کشیدم اما حس اینکه به عنوان یک 
ورزشکار ایرانی لژیونر بودم را نداشتم چون بی توجهی زیاد بود و 

ما فقط زحمت کشیدیم.
تیم ملی هندبال مردان ایران این روزها خود را برای مسابقات 
قهرمانی آسیا و انتخابی جام جهانی آماده می کند. تیم ایران در 
دو دوره گذشته نتوانسته سهمیه حضور در جام جهانی را کسب 
کند و به عبارتی آخرین حضور ملی پوشان ایران در جام جهانی 
زیادی  انگیزه  نتیجه  در  برمی گردد.  قطر  مسابقات ۲۰۱۵  به 
برای جهانی شدن بین اعضای تیم وجود دارد. با این حال الله 
کرم استکی، کاپیتان تیم ملی می گوید اگر ایران سهمیه جام 
جهانی را نگیرد از تیم ملی خداحافظی می کند. او معتقد است 
که وقتی توانایی کمک به تیم ملی را نداشته باشد باید میدان را به 
جوان ترها بدهد. این بازیکن که یکی از لژیونرهای هندبال ایران 
هم هست از بی توجهی رسانه ها و حمایت های کم وزارت ورزش 

انتقاد می کند و معتقد است که به هندبال ظلم شده است.
استکی در حاشیه آخرین اردوی تیم ملی در تهران و قبل از اعزام 
به مسابقات قهرمانی آسیا با ایسنا به گفت وگو نشست و در مورد 
موضوعاتی چون روند آماده سازی ملی پوشان، وضعیت هندبال 
ایران، تصمیم برای خداحافظی از تیم ملی و بی توجهی رسانه ها 

به هندبال صحبت کرد.
در ادامه مشروح گفت و گوی استکی با ایسنا را می خوانید

وضعیت اردوهای تیم ملی و آمادگی بازیکنان چگونه 
است؟

همه  که  است  مسابقات  به  اعزام  از  قبل  اردوی  آخرین  این 
لژیونرها و بازیکنان خوب ایران دور هم جمع شدند. شرایطمان از 
نظر امکانات خوب است اما نیاز به بازی تدارکاتی داریم. در اردوی 
قطر چند بازی با الاهلی و تیم ملی قطر انجام دادیم و چند بازی 
هم در اردوی ترکیه انجام می دهیم با این حال مسابقات سختی 
داریم چون همه تیم های عربی در کشورهای اروپایی اردو دارند 
و خیلی هماهنگ تر از ما هستند. ما نیاز به هماهنگی و تمرین 

داریم.
فکر می کنید تا شروع مسابقات هماهنگی لازم را کسب 

می کنید؟

اگر روی کارمان تمرکز کنیم، می شود. سخت است اما می توانیم 
به هماهنگی برسیم چون اکثر بازیکنان حرفه ای هستند و فقط 

نیاز به تمرین و هماهنگی داریم.  
تیم هندبال بعد از سال ها شکل واقعی خود را گرفته و 

لژیونرها جمع شدند.
بازی های  بلندمدت،  اردوهای  به  رشته های گروهی همیشه 
تدارکاتی و سرمایه گذاری نیاز دارند. به خاطر اینکه اسپانسری 
لیگ ضعیف است بازیکنان خارج از ایران مشغول بازی شدند اما 
اگر همه در ایران بودیم و هر چند روز یک بار اردو داشتیم خیلی 
شرایط فرق می کرد با این حال بازیکنان بعد از چندین سال دور 
هم جمع شدند. شخصا اگر این دوره توانایی کمک به تیم ملی را 

نداشته باشم بعد از مسابقات خداحافظی می کنم.
اگر تصمیمتان جدی است چرا می خواهید خداحافظی 

کنید؟
وقتی توانایی کمک به تیم ملی را نداشته باشم، بهتر است که 
بروم تا جوان ترها میدان را به دست بگیرند و تجربه کسب کند. 
اینگونه هم نیستم  که تا ۳۸ سالگی بمانم و جایم را سفت بچسبم، 
اکنون ۳۲ سال دارم  و  وقتی می مانم که به تیم ملی کمک کنم 

در غیر این صورت می روم تا جوان ترها آینده  هندبال را بسازند.
فکر می کنید اگر سهمیه مسابقات جهانی را کسب نکنیم به 

معنی این است که شما توانایی کمک به تیم ملی را نداشتید؟
ملی  تیم های  در  که  زمانی  چون  دارم  شخصا  را  حس  این 
حس  رفتیم،  جهانی  جام  به  بزرگسالان  و  جوانان  نوجوانان، 
می کردیم که به تیم ملی کمک می کنیم اما اکنون اگر کمک 
بزرگی به تیم ملی نکنم واقعا مجبور به خداحافظی هستم. از ۱۶ 
سالگی در تیم ملی بزرگسالان بودم، فراز و نشیب زیادی داشتیم 
اما همیشه سعی کردم با جان و دل برای تیم ملی بازی کنم،  هر 
وقت هم که نتوانستم به تیم ملی نیامدم چون نمی خواستم کم 

کاری کنم.
اما شما در تمرینات مثل بازیکنان جوان تیم با انگیزه، 

جدی و پرتلاش کار می کنید
بله، تیم ملی را دوست دارم و می خواهم که نتیجه بگیریم. علاوه 
براین با بازیکنان جوان حرف می زنیم تا برای آینده تجربه کسب 

کنند.

فکر نمی کنید به عنوان کاپیتان تیم ملی گفتن چنین 
مسائلی در آستانه مسابقات بازیکنان دیگر تیم را تحت فشار 

قرار بدهد؟
 باید کمی از ریلکسی دربیایند)خنده(. وقتی بازیکنان به تیم 
ملی می آیند واقعا از جان و دل مایه می گذراند و کسی کم کاری 
نمی کند اما وقتی نتوانیم دیگر نمی شود. الان سعید حیدری راد 
بهترین دروازه بان اروپا شده است اما دریغ از یک نیم خط خبر که 

در رسانه ها منتشر شود.
هندبال از نظر پوشش رسانه ای محروم است؟   

بازیکنی که خارج  به عنوان  به هندبال خیلی ظلم می شود، 
از ایران بازی می کنم  هیچ وقت حس نکردم که بازیکن تیم ملی 
هستم. با اینکه در تیم باشگاهی خیلی موفق تر بودم اما در تیم ملی 
هم در رده های نوجوانان، جوانان و بزرگسالان حضور داشتم، مدال 
گرفتیم و به مسابقات جهانی رفتیم، در کل زحمات زیادی کشیدم 
اما حس اینکه به عنوان یک ورزشکار ایرانی لژیونر بودم را نداشتم 
چون بی توجهی زیاد بوده است. ما فقط زحمت کشیدیم و رفتیم.

مسابقات شما در انتخابی المپیک پخش نشد و ممکن 
است در قهرمانی آسیا هم پخش رسانه ای نداشته باشید.

ما هم خانواده داریم و دلمان می خواهد که چه ببریم یا ببازیم 
فوتبال  خرج  تومان  میلیاردها  مگر  ببینند،  را   بازی هایمان 
نمی کنند و یک مدال هم نمی گیرند؟ اگر واقعا ورزش را دوست 
دارید باید به هندبال هم توجه کنید. اصلا وضعیت خوبی نیست.

انتظار شما به عنوان کاپیتان تیم ملی هندبال چیست؟
همین حس را ورزشکاران برخی رشته های انفرادی و گروهی 
نظر  از  بازیکنان  به  مختلف  کشورهای  در  دارند.  هم  دیگر 
مطبوعاتی و ارزش گذاری اعتماد به نفس بالایی می دهند اما 
در ایران تنها برخی ورزشکاران که نمی دانم خوش تیپ هستند یا 
چیزی دیگر! مورد توجه قرار می گیرند. نازپرورده ها را بالا می برند 
و آن ها در همه شبکه ها هستند اما انگار ورزشکاران دیگر مرده اند. 
سجاد پدیده لیگ اروپا شد، درکدام رشته  یک ایرانی در بالاترین 
سطح باشگاهی  اروپا این عنوان را کسب کرده است؟ شاید ما در 
ورزش ایران چیزی نباشیم اما برای تیم ملی زحمت می کشیم. در 
کشورهای دیگر همه رشته ها حرمت و احترام لازم را دارند اما در 

ایران بیشتر خوشگل ها را می پسندند)خنده(.  
 به نظر شما روند فعلی هندبال تفاوتی با قبل دارد و رو 

به جلو است؟
باشگاه  چند  است،  گرفته  خوبی  نظم  لیگ  حاضر  حال  در 
صنعتی هم داریم که تیم خود را به خوبی حمایت می کنند و 
تماشاگر دارند. علاوه بر این تیم ملی هم نظم گرفته تا تمریناتش 
ادامه دار باشد اما  به حمایت مالی نیاز داریم، ۳۰۰ یا ۵۰۰ میلیون 
تومان بودجه برای موفقیت یک تیم گروهی کم است در نتیجه 
از وزارت ورزش انتظار داریم که به هندبال توجه بیشتری داشته 
باشد. از ما که گذشت اما قطعا هندبال در آینده بازیکنان خوبی 

خواهد داشت.

میلیاردها خرج فوتبال می کنند و یک مدال هم نمی گیرند!

استکی: هیچ وقت حس یک ملی پوش را نداشتم

 سرمربی تیم ملی تکواندو با مثبت ارزیابی کردن حضور »هادی ساعی« به عنوان مدیر فنی این تیم، گفت: حضور ساعی با توجه به 
تجربیات ارزنده ای که دارد، کمک بزرگی به ما برای حضور در المپیک خواهد بود.

»فریبرز عسکری« در خصوص انتخاب »هادی ساعی« به عنوان مدیر فنی تیم ملی تکواندوی مردان ایران، اظهار داشت: او 
چهره ای شناخته شده  در تکواندوی ایران و جهان است.

وی افزود: ساعی تجربیات ارزنده ای از سه مرتبه حضور در بازی های المپیک و کسب مدال های ارزشمند از این رویداد بزرگ دارد 
و می تواند کمک بزرگی برای تیم ایران باشد. سرمربی تیم ملی تکواندوی ایران توضیح داد: در گذشته از همه عزیزانی که می توانند 
برای پیشرفت تکواندوی ایران و تیم ملی کمک کنند، خواستم که به ما یاری برسانند. خوشحالم که ساعی اختلاف سلیقه با مسوولان 
فدراسیون را کنار گذاشت و به جمع ما پیوست تا همه تلاش کنیم در بازی های المپیک ۲۰۲۰ توکیو، مدال های خوشرنگی کسب 
کنیم. وی در خصوص زمان آغاز دوباره اردوهای تیم ملی، گفت: ۲۱ دی ماه جاری مسابقات ورود به اردوی تیم ملی برگزار می شود 
و سپس از ۲۸ همین ماه، اردوها را آغاز می کنیم. عسکری در پاسخ به این سوال که تیم ایران با ترکیب نفرات جوان و جدید در 
مسابقات قهرمانی آسیا شرکت می کند یا نفرات قبلی راهی این پیکارها می شوند؟ گفت: استعلام گرفته ایم تا ببینیم مسابقات دارای 
رنکینگ المپیک است یا خیر؟ اگر امتیاز رنکینگ داشته باشد از نفرات قبلی استفاده خواهیم کرد و در غیر اینصورت، ترکیب جدید 
را اعزام می کنیم. وی در مورد شرایط »سجاد مردانی« تکواندوکار باتجربه ایران که با بدشانسی به سهمیه المپیک نرسید، اظهار 

داشت: با او صحبت کردم و قرار شد با قدرت در خدمت تیم ملی باشد.

 رئیس هیئت ووشوی استان قم اعلام کرد قم میزبان مسابقات ووشوی کمربند طلایی کشور شده است.
جواد محمد زاده اظهار داشت: مسابقات کمربند طلایی قهرمانی کشور سبک "لی چوان ووشو" در ۴ رده سنی به مناسبت 

گرامیداشت شهادت سردار حاج قاسم سلیمانی اول و دوم اسفند در ورزشگاه جواد الائمه )ع( قم برگزار می شود.
وی افزود: میزبانی این مسابقات بر پایه طرح توسعه ووشو در قم و ارتقای جایگاه ووشوی استان قم در عرصه کشور صورت می گیرد و 

ووشوی قم برنامه گذشته خود مبنی بر حضور جدی در عرصه میزبانی از رویدادهای کشوری را ادامه می دهد.
رئیس هیئت ووشوی استان قم گفت: در حوزه قهرمانی، ووشوی قم با حضور تیمی قدرتمند در لیگ دسته اول مردان کشور که مدعی 
صعود به لیگ برتر است چهره متفاوتی از خود به نمایش گذاشته است و تیمی در دسته اول در اختیار داریم که آینده ووشوی قم را با 
دورنمایی امیدبخش ترسیم کرده اند. محمدزاده بیان داشت: در بخش بانوان در لیگ برتر کشور تیمی از قم حضور دارد که حضور این 
تیم فرصت دیگری برای دختران ووشوکار قم به منظور تجربه اندوزی و حضور در فضای برترین های کشور محسوب می شود و هیئت 

ووشو تلاش کرده است با وجود محدودیت ها این فضا را برای ووشوی بانوان قم فراهم کند.
وی عنوان کرد: مسیر توسعه ووشوی قم مسیری است که به طور هماهنگ با تلاش همه جانبه باشگاه ها، مربیان، ورزشکاران و 
همه اعضای خانواده ووشوی قم در هر دو بخش مردان و زنان طی می شود و هر موفقیتی که به دست می آوریم متعلق به تمام اعضای 
خانواده ووشوی قم است. رئیس هیئت ووشوی استان قم تصریح کرد: با وجود اینکه ووشوی قم دچار تنگناهای مالی است اما تاکنون 

اجازه نداده ایم این تنگناها حس شود و انگیزه و امید برای پیشرفت ووشوی قم همچنان در حال تقویت است.

سرمربی تیم ملی تکواندو: 

حضور »ساعی« کمک بزرگی به تیم ملی است
رئیس هیئت ووشوی استان قم:

قم میزبان مسابقات ووشوی کمربند طلایی کشور شد

مدیرعامل باشگاه سپاهان گفت: هیچ صحبتی در مورد کنار گذاشتن بازیکنان 
خارجی نشده است و اگر کادر فنی در این مورد نظری دارد باید بنشینیم و صحبت 

کنیم.
 مسعود تابش در خصوص فعالیت باشگاه سپاهان در نقل و انتقالات زمستانی اظهار 
داشت: به خاطر بحث نقل و انتقالات تلاش کردم در این مدت کمتر صحبت کنم اما با 
توجه به صحبت هایی که در برخی رسانه ها مطرح شده باید توضیحاتی را ارائه کنم. با 
توجه به اینکه سرمربی تیم ما اعلام کرد، حتماً باید پاتوسی و دانیال اسماعیلی فر جذب 
شوند باید بگویم چون ما در نیم فصل دوم در لیگ قهرمانان آسیا هم به میدان می رویم 
طبیعی است که به دنبال تقویت تیم باشیم و بر اساس نظرات کادر فنی به خصوص امیر 

قلعه نویی مسأله جذب بازیکنان را انجام بدهیم.
حاضریم اسماعیلی فر را قرضی بگیریم

تابش ادامه داد:  بر اساس همین موضوع طیبی و ترکمان را جذب کردیم اما در مورد  
جذب پاتوسی و اسماعیلی فر باید بگویم بازیکنانی که در اختیار داریم با ما قرارداد دارند. 
ما برای انتقال اسماعیلی فر مذاکرات و مکاتبات لازم را انجام دادیم و با توجه به پاسخ 
منفی باشگاه ذوب آهن مکاتبات مان را مجدداً انجام دادیم، حتی حاضریم این بازیکن 
را برای بازی های لیگ قهرمانان آسیا به صورت قرضی در اختیار بگیریم اما به هر حال 
بکارگیری او منوط به اخذ مجوز باشگاه ذوب آهن دارد و ما به خاطر درخواست کادر فنی 

تلاش می کنیم که این اتفاق بیفتد.
باید شرایط جذب پاتوسی فراهم شود

مدیرعامل باشگاه سپاهان در مورد درخواست امیر قلعه نویی برای جذب آیاندا پاتوسی 
تصریح کرد:  من تمایل نداشتم اسامی را در رسانه ها مطرح کنم، پاتوسی را به عنوان یک 
بازیکن خارجی خوب قبول داریم، برای جذب او اقدامات و مکاتبات لازم را هم انجام 
داده ایم اما طبق قوانین کنفدراسیون فوتبال آسیا می توانیم ۱+۳ بازیکن خارجی داشته 
باشیم. در واقع با توجه به این سهمیه بندی باید شرایطی فراهم شود که بتوانیم پاتوسی 

را به خدمت بگیریم.
وی ادامه داد: ما این بازیکن را قبول داریم و به دنبال جذب او هم هستیم اما حضور 
او در سپاهان مستلزم این است که در لیست تیم جا داشته باشیم. اگر اقداماتی بشود و 
شرایطی فراهم شود که بتوانیم او را به خدمت بگیریم حتماً این کار را انجام خواهیم داد 

اما بازیکنان خارجی ما تا پایان فصل قرارداد دارند و حتی قرارداد کی روش استنلی هم 
دو ساله است، با توجه به قانون ۱+۳ بازیکن خارجی الزام داریم که یک جای خالی در 

لیست مان داشته باشیم. 
صحبتی در مورد فسخ قرارداد بازیکنان خارجی نشده است

تابش در مورد  اینکه آیا برای فسخ قرارداد یکی از سه بازیکن غیر آسیایی سپاهان 
صحبتی انجام شده، عنوان کرد: در این مورد صحبتی نشده، همانطور که گفتم برای 
جذب پاتوسی باید شرایطش فراهم شود. ما برای حضور او در سپاهان اقداماتی انجام 
داده ایم اما باید بگویم بازیکنانی هم که الان در اختیار داریم خوب و باکیفیت هستند. 
من در لیست تیمم تنها یک جا برای جذب یک بازیکن آسیایی دارم. شرایط را همه 
می دانیم. هیچ صحبتی هم در مورد کنار گذاشتن و فسخ قرارداد بازیکنان خارجی ما 

نشده است و اگر کادر فنی در این مورد نظری دارد باید بنشینیم و صحبت کنیم.
اردوی آنتالیا به دلایل مالی لغو نشد

مدیرعامل باشگاه سپاهان در مورد لغو اردوی آنتالیای زردپوشان اظهار داشت: بحث 
لغو اردوی خارجی بحث مالی نبوده این مسأله به خاطر نامه ای است که سازمان بازرسی 
کل کشور به صورت مکتوب به ما داده است. لغو این اردو به خاطر بحث امنیتی بوده و 
دقیقاً به همان دلیلی که سایر باشگاه ها هم اردوی خارجی خودشان را لغو کردند ما هم 

به همان دلیل اردوی خارجی خودمان را لغو کردیم.
باید ببینند آقایی را آزاد می کنیم یا نه

تابش در مورد اینکه گفته می شود سعید آقایی برای جدا شدن از سپاهان با مدیران 
باشگاه جلسه داشته، عنوان کرد: در خصوص وضعیت او صحبتی نداشته ایم و باید 
بنشینیم و صحبت کنیم. کادر فنی هم در خصوص وضعیت او با من صحبت نکرده 
است. اگر باشگاهی خواهان آقایی است، یا باید با ما مکاتبه کند یا اینکه صبر کند و ببیند 
که او را آزاد می کنیم یا نه، او با سپاهان قرارداد دارد و هیچ باشگاهی هم درخواستی برای 

جذب این بازیکن  به ما را ارائه نداده است.
فسخ قرارداد ترکمان در سازمان لیگ امضا شده است

مدیرعامل سپاهان در مورد حواشی جذب مهدی ترکمان و اینکه سرپرست باشگاه 
پارس جنوبی عنوان کرده مسعود تابش قرار بوده با او مکاتبه کند،گفت:  ما برای جذب 
بازیکنانی که مدنظر داشتیم و داریم، با باشگاه های آنها مکاتبه کردیم. به عنوان مثال 
برای دانیال اسماعیلی فر این کار را انجام دادیم اما ترکمان فسخ قراردادش را روی میز 
من گذاشت و زمانی که او به من فسخ قرارداد با باشگاهش را داده دیگر چه لزومی به 
مکاتبه با پارس جنوبی دارم؟ سازمان لیگ اعلام کرده کارت بازی او را نمی دهیم چون 
شاکی دارد در حالیکه فسخ قرارداد ترکمان را خود سازمان لیگ داده است. سازمان 
لیگ در مورد وضعیت ترکمان هیچ صحبتی با من نداشته و ما بر اساس فسخ قراردادی 

که در خود سازمان لیگ امضا شده او را به خدمت گرفتیم.
میزبانی در ازبکستان قطعی نیست

وی در مورد میزبانی سپاهان از تیم النصر عربستان در کشور ازبکستان اظهار داشت: 
در این خصوص نامه نگاری هایی کرده ایم اما هنوز میزبانی از نماینده عربستان سعودی 

در ازبکستان قطعی نیست.

 مسعود تابش :

سپاهان برای جذب پاتوسی جا ندارد
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انقلاب  پاسداران  نیروی دریایی سپاه  فرمانده  نخستین 
اسلامی با بیان اینکه نفوذ منطقه ای ایران، آمریکا را به هراس 
انداخته است، گفت: نفوذ ایران در منطقه بدلیل همگرایی 

است و به دوران انقلاب اسلامی نیز محدود نمی شود. 
حسین علایی عصر دوشنبه طی نشستی در سالن حافظ 
شهید  ترور  پیامد  موضوع  با  اسلامی  اندیشمندان  خانه 
سلیمانی با تاکید بر اینکه زنده بودن شهیدان را امروز در 
تهران و در این تشییع بی سابقه دیدیم، افزود: در واقع مردم 
حس کردند علاوه بر اینکه سردار سلیمانی فرد بزرگی از 
حیث اخلاص و اسلامی عمل کردن بود، نقش بزرگی برای 
تامین امنیت کشور ایفا کرد و در عصر حاضر سرداری به تمام 

معنا، ملی بود.
وی ادامه داد: تروری که آمریکایی ها انجام دادند، ترور 
اقتدار ملی ایران بود. مردم خواستند به رییس جمهوری ضد 
فرهنگ آمریکا بگویند اقتدار ایران پابرجا و بیشتر از زمان 

سردار سلیمانی خواهد بود.
علایی با بیان اینکه آمریکا رییس جمهوری ضد فرهنگ 
دارد و تهدید کرده ۵۲ نقطه فرهنگی ایران را می زند، تصریح 
کرد: این موضوع دیوار بی اعتمادی بین آمریکا و اندیشه 
غرب ایجاد می کند. وحشی گری آنان از داعش و دیگر گروه 
های تروریستی بیشتر است اگر داعش سر می برد آنها را پودر 
می کنند. این فرمانده پیشین نیروی دریایی سپاه درباره 
شهید سلیمانی گفت: از سال ۶۰ سردار را می شناسم و 
ایشان را در شمار ۱۰ فرمانده برجسته دوره جنگ می دانم. 
حسین خرازی، احمد کاظمی، احمد متوسلیانی، مهدی 
همت و حمید باکری هر کدام توانستند یک سازمان از صفر 
ایجاد کنند و آن را توسعه دهند و در برابر ارتش آموزش دیده 
با تاکتیک های جنگی، با جنگ نامتقارن اجازه موفق شدن 

ندهند.
علایی درباره مساله آمریکا با ایران اظهار داشت: آمریکا با 
ما سه مساله بزرگ دارد یکی اینکه چرا برنامه هسته ای دارید 
و می گویند فعالیت چه صلح آمیز و چه غیرصلح آمیز هسته 
ای نداشته باشید. مورد دیگر نفوذ منطقه ای و مساله سوم 
داشتن موشک با برد بلند است که می تواند جاهایی مثل 
اسراییل که مورد نگرانی آنان است را بزند. اسراییل و عربستان 
هم با او همسو هستند و حتی می گویند باید توافق برجام از 

بین برود.

آنها است حداکثر این  اینها حداقل خواسته  وی افزود: 
است که چرا دولتی تشکیل دادید که زیر بلیت ما نیست. ما 
شاه و کلانتر جهان هستیم و باید به کشوری عادی تبدیل 

شوید و این با نبودن این حکومت محقق می شود.
نفوذ ما در منطقه به خاطر همگرایی است نه نیروی قدس

علایی درباره موضوع نفوذ ایران گفت: آمریکایی ها درک 
درستی از نفوذ ایران ندارند و فکر می کنند تشکیلات مقاومت 
و قدس یعنی نفوذ، درحالیکه نفوذ ایران این نیست. کتاب 
اسدالله علم را بخوانید بسیاری از حرفهای امروز امریکا، در 
زمان شاه هم بود. نفوذ ایران از دریای مدیترانه تا دریای سرخ 
نفوذ طبیعی است؛ نفوذی نیست که دولت ایران بخواهد 
دنبال آن برود یا نرود چون بافت مردم در این مناطق به گونه 

ای است که با ایران همگرایی دارند.
وی خاطرنشان کرد: آمریکایی ها بزرگترین سفارتخانه خود 

را در بغداد ایجاد کردند و حتی در سفارتخانه فرودگاه زدند و 
بزرگترین پایگاه های نظامی را در این کشور ایجاد کردند اما به 
ایران می گویند چرا شما در عراق نفوذ دارید درحالیکه ما در 

عراق پایگاه و تشکیلات نداریم.
عضو هیات علمی دانشگاه امام حسین )ع( افزود: نفوذ 
با یک صدم  با نیروی قدس نیست شاید نیروی قدس  ما 
درخواست های کشورهای منطقه نتواند پاسخ دهد؛ نفوذ 
ما بخاطر همگرایی است. حشد الشعبی را ما در عراق راه 
نیانداختیم؛ اینها نتیجه تلاش صدام در جنگ علیه ایران 
است. شهید صدر را کشت چون تحت نفوذ ایران بود نفوذ 

ایران فرهنگ قدیمی ایران است.
به گفته علایی، حشدالشعبی افرادی هستند که صدام آنان 
را زمان جنگ بیرون کرد و بعد از صدام به کشورشان برگشتند. 
آمریکایی ها می گویند ارتش ما کار کند حشدالشعبی نباشد 

چون تحت نفوذ ایران است.
وی ادامه داد: مردم در میدان آزادی بحرین اعتراض می 
کنند و عربستان آن را تحت سیطره نظامی خود درآورد بعد 
می گویند ایران در آنجا نفوذ دارد و این قضیه برای یمن هم 
مصداق دارد. حوثی ها مردم شیعه ای هستند که در طول 

تاریخ تحت ظلم عربستان بودند.
علایی گفت: نفوذ ایران وابسته به سردار سلیمانی نیست 
یک نفوذ طبیعی و تداوم داری است که وجود دارد حتی 
زمانی که انقلاب اسلامی نبود این نفوذ وجود داشت. امام 
موسی صدر را سر موضوع نفوذ ایران ناپدید کردند آن هم در 

زمان شاه.
قاآنی سلیمانی دیگر است

درباره  پاسداران  سپاه  دریایی  نیروی  فرمانده  نخستین 
محبوبیت سردار سلیمانی گفت: سردار سلیمانی به عنوان 
یک نظامی عمل نمی کرد بلکه در جایگاه ایرانی و شخصیت 
متفاوت در این کشورها فعالیت می کرد. سردار قاآنی، سردار 
سلیمانی دیگری است که بقیه نمی شناسند آمریکایی ها از 

ایشان بیشتر ضربه خواهد خورد.
وی افزود: معتقدم انتقام، کشتن آمریکایی ها نیست آنها 
هم بنده خدا هستند انتقام این است از منطقه بروند که 
کار دیروز پارلمان عراق نخستین انتقام بود که گرفته شد و 

امیدوارم این کارها ادامه یابد.
داد:  ادامه  حسین)ع(  امام  دانشگاه  علمی  هیات  عضو 
امروز اسماعیل هنیه برای سردار سخنرانی کرد درحالیکه با 

حماس بر سر سوریه مشکل داریم.
ترامپ نگاه ایرانیان به آمریکا را به نفرت تبدیل کرد

علایی با بیان به اینکه ترامپ نگاه ایرانیان به آمریکا را به 
نفرت تبدیل کرد و حالا ترور دو تن از برجسته ترین نیروها 
یکی از ایران و دیگری از عراق موجب شد این نفرت به این 
سادگی ها از بین نرود، گفت: امروز در مراسم تشییع، تمام 
ذهن مردم پر از نفرت بود، آمریکایی ها مرتکب جرم ننگینی 

شدند و این فاصله را در منطقه ایجاد کردند.
علایی ابراز امیدواری کرد، این شهادت همگرایی بین مردم 
منطقه را افزایش دهد همانگونه که همگرایی بین مردم ایران 

و عراق را افزایش داد.
وی گفت: ما دنبال نفوذ، پادشاهی و سلطه نیستیم، نفوذ 

یعنی همگرایی.

حسین علایی: 

نفوذ منطقه ای ایران، آمریکا را ترسانده است

واپسین گام برجامی؛ 

بازتاب سازوکارهای بی سرانجام اروپا

 سازوکارهای ادعایی از سوی رهبران تروئیکای اروپا با گذشت ۲ ماه از گام چهارم 
برجامی و اتمام زمان ضرب الاجل، هنوز در بلاتکلیفی به سر می برد. برداشتن گام پنجم 
و رفع محدودیت های عملیاتی در فعالیت های مشروع و صلح آمیز هسته ای، پاسخ قاطع 

و بجای تهران به این تعهدگریزی است.
سرانجام مهلت دوماهه تعیین شده برای برداشتن گام های رو به جلو و ملموس از سوی 
اروپایی ها با هدف نجات برجام پایان یافت و جمهوری اسلامی شامگاه دیروز یکشنبه ۱۵ 

دی در بیانیه ای از جزییات گام پنجم و نهایی پرده برداشت.
بر پایه این بیانیه، برنامه هسته ای جمهوری اسلامی ایران دیگر با هیچ محدودیتی در 
حوزه عملیاتی )شامل ظرفیت غنی سازی، درصد غنی سازی، میزان مواد غنی شده، و 
تحقیق و توسعه( مواجه نیست و من بعد برنامه هسته ای ایران صرفا بر اساس نیازهای فنی 

خود پیش خواهد رفت.
البته دو موضوع »همکاری با آژانس بین المللی انرژی اتمی« همچنان که پیشتر جریان 
داشته و نیز »بازگشت پذیری« در این بیانیه لحاظ و تصریح شده »در صورت رفع تحریم ها 
و منتفع شدن ایران از منافع برجام، جمهوری اسلامی ایران آماده بازگشت به تعهدات 

برجامی خود می باشد.«
این گام نهایی که هیچ محدودیتی را در تعداد سانتریفیوژها نمی پذیرد همانند گام های 
قبلی ایران بر پایه بندهای ۲۶ و ۳۶ برداشته  شده است. دو ماه پیش در همین روزها 
بود که گام چهارم در »فُردو« برداشته شد و گازرسانی به ۱۰۴۴ سانتریفیوژ این سایت در 

دستور کار قرار گرفت.
ابتدا روز سه شنبه ۱۴ آبان ماه حجت الاسلام »حسن روحانی« رئیس جمهوری در پایان 
فرصت دوماهه سوم ایران به طرف های باقی مانده در برجام به سازمان انرژی اتمی کشور 
دستور داد که گام چهارم را در فردو با گازدهی به سانتریفیوژها در این تاسیسات آغاز کند.
پس از سخنان رئیس جمهوری در این زمینه، »بهروز کمالوندی« سخنگوی سازمان 
انرژی اتمی روز شنبه ۱۸ آبان ماه در نشستی خبری در محل تاسیسات غنی سازی 
شهید »مسعود علیمحمدی« )فردو( به تشریح آخرین اقدامات انجام شده در راستای 

اجرای گام چهارم کاهش تعهدات برجامی پرداخت.
لازم به ذکر است که ایران پیشتر در گام سوم تحقیق و توسعه در زمینه سانتریفیوژهای 
جدید را شروع کرده  بود. در گام های اول و دوم نیز ابتدا از سقف ۳۰۰ کیلو برای ذخایر 
اورانیوم غنی شده عبور کرد و سپس میزان غنای آن از ۳.۶۷ تعیین شده در برجام به 

۴.۵ درصد افزایش داد.
در این میان »سازوکارهای بی سرانجام« تروئیکا شامل اعضای اروپایی برجام قابل توجه 
و بررسی است. با خروج آمریکا از برجام، چشم ها به سمت اتحادیه اروپا به خصوص سه 
کشور اروپایی حاضر در توافق هسته ای )آلمان، فرانسه و انگلیس( دوخته شد تا بلکه راهی 
برای نجات توافق بیابند. در این مدت بارها شاهد اتخاذ راهکارها و سازوکارهایی از جانب 

اتحادیه اروپا بوده ایم که همگی در سطح شعار باقی مانده اند.
به عنوان نمونه »سازوکار ویژه مالی« )SPV( که قرار بود تا اواسط آبان ماه پارسال و 
همزمان با دور دوم تحریم های آمریکا وارد فاز اجرایی شود، پس از چند ماه تاخیر سرانجام 
جای خود را به »اینستکس« )INSTEX( داد؛ سازوکاری که ابتدا برای نخستین بار 
یازدهم بهمن ماه در بیانیه سه کشور عضو اتحادیه اروپا طی نشستی که در حاشیه اجلاس 
مجمع عمومی سازمان ملل برگزار شده بود، انعکاس یافت اما هنوز وارد فاز اجرایی نشده 

است.
نیمه اول ماه گذشته )آذر( نیز شاهد الحاق ۶ کشور اروپایی شامل بلژیک، دانمارک، 
سوئد، فنلاند، نروژ و هلند به اینستکس بودیم تا شمار اعضای آن به ۹ برسد. با همه این 
تفاسیر هنوز اقدام ملموس و عینی که نشانگر اجرای برجام از سوی طرف مقابل باشد 

به چشم نمی خورد.
بی تردید ادامه این روند و شکست برجام بر طرف اروپایی که در کنار آمریکا یکی از 
بانیان آن بوده، بی تاثیر نخواهد بود. غالب صاحبنظران مسائل منطقه و بین الملل اذعان 
می دارند که طی سال های اخیر توافق هسته ای از جمله مهمترین حلقه های زنجیره ای 

بوده که مانع از فروپاشی امنیت خاورمیانه بحران خیز شده است.
در شرایطی که آمریکا به رهبری »دونالد ترامپ« گام به گام منطقه را به سوی بحران 
و حتی جنگ سوق می دهد، فروپاشی برجام می تواند نامطلوب ترین رویداد و محرکی 

بسیار قوی برای تشدید تنش ها باشد.
بسیاری از ناظران، هراسان به دورنمای خاورمیانه هسته ای چشم دوخته اند و این یعنی 
عبور شریان انرژی جهان از زیر تیغ زرادخانه هایی که معلوم نیست برونداد آن برای ثبات 

منطقه و جهان چه خواهد بود. 
در چنین دورنمایی که چندان هم دور نیست، ناامنی افزون ترِ منطقه در پی شکست 
برجام می تواند هزینه هایی به مراتب سنگین تر از لوازم تعهدات هسته ای اروپا به بار 
آورد؛ تبعاتی که سیل مهاجران و پناهجویان کمینه آن خواهد بود و روندها بر افزایش 
فقر و بیکاری در قاره سبز، رشد چشمگیر احزاب تندرو و پوپولیستی و در نهایت ناامنی و 

تحرکات تروریستی دامن خواهد زد.
پس از برجام بسیاری در سطح جهان از دور شدن سایه جنگ از سر خاورمیانه سخن 
می گفتند. با وجود پایبندی ایران به توافق هسته ای، عوامل گوناگون به ویژه سیاست های 
یکجانبه گرایانه و به عبارتی بهتر غیرعقلانی آمریکا باز هم این سایه شوم را بازگرداند و اینک 
این پرسش مطرح است که در فردای بدون برجام چه سرنوشتی انتظار منطقه و جهان 

را خواهد کشید.

باا اشاره به تهدید اخیر ترامپ پس از شهادت سردار سلیمانی

دیاکوحسینی: پاسخ ایران قطعی است
مدیر برنامه مطالعات جهانی مرکز بررسی های استراتژیک ریاست جمهوری با بیان 
این که آمریکا با اقدام اخیرش تمام خط قرمزها  را زیر پا گذاشته است،  گفت: آمریکا 
مطمئن باشد که تلافی به طور مشخص از طرف ایران انجام می شود، اگر آمریکا قصد 
واکنش بعدی را داشته و بخواهد ایران را تست کند، وقوع جنگ محدود بین ایران و آمریکا 

حتمی است. 
دیاکو حسینی درباره این که چرا ترامپ ایران را به زدن اماکن فرهنگی تهدید کرده است؟ 
اظهار کرد: دونالد ترامپ رئیس جمهور آمریکا تا به امروز به وسیله اقداماتی که انجام داده، 
ثابت کرده کوچترین اهمیتی به قوانین و مقررات و حتی ارزش های بین المللی قائل 
نیست. وی تصریح کرد: به نظر می رسد او به اندازه کافی مشورت های عاقلانه نمی گیرد 
تا متوجه باشد چنین تهدید خنده داری نتیجه ای جز وحدت مردم ایران و حتی سراسر 
جهان با وجود اختلاف های سیاسی و سلیقه ای ندارد. بنابراین چنین تهدیدهایی ناشی 

از عمق بی توجهی ترامپ به اتبدایی ترین اصولی است که باید مورد توجه قرار گیرد.
وی در ادامه در ارزیابی خود از تغییر در معادلات سیاسی منطقه با توجه به شهادت 
سردار سلیمانی اظهار کرد:  به لحاظ منطقه ای فکر می کنم، این موضوع یک نقطه عطف 
تاریخی است و وارد فاز تازه ای در مسائل منطقه ای شدیم. بنابراین موضوع صرفا جنبه 
احساسی مربوط به شهادت سردار سلیمانی نیست، بلکه نوع رفتار آمریکا است که تمام 

قواعد نانوشته بین ایران و آمریکا را در چهار دهه گذشته زیر پا گذاشته  است.
این کارشناس ارشد مسائل استراتژیک تصریح کرد:  ما به رغم فراز و فرود دشمنی ها 
هیچ وقت مستقیما به سربازان و فرماندهان ارشد را مورد هدف قرار نداده بودیم، اما آمریکا 
با این اقدام تمام خط قرمزها  را زیر پا گذاشته، طبیعی است خط قرمزهایی که تا به امروز 

در نظر می گرفتیم، به طور متقابل از بین می رود.
مدیر برنامه مطالعات جهانی مرکز بررسی های استراتژیک ریاست جمهوری خاطرنشان 
کرد: همین مساله باعث می شود ترتیبات منطقه ای و امنیت در منطقه به طور کامل تغییر 
کند. آن چه مسلم است این کار واقعا شروعی برای خاتمه حضور نظامی آمریکا  در غرب 
آسیا است، به خصوص در عراق که می تواند پیامدهای غیر قابل کنترلی را برای آمریکا 
داشته باشد که پس از یک سلسله عملیات های فرسایشی حضور آمریکا در عراق غیر 

معقول و ناموجه است و این اولین نقطه شروع تغییر در آینده نزدیک است.
حسینی افزود: با توجه به تهدیدهای ترامپ و تلافی ایران، مهم است درک کنیم ترامپ 
به دنبال این است که ایران را از تلافی منصرف کند زیرا از نظر آن ها این اقدام تروریستی 
با هیچ پیروزی دیگری از نگاه آمریکا در یک دهه گذشته برابری نمی کند لذا او تلاش 
دارد تا این مساله را در سیاست داخلی کشورش هزینه کند، استیضاح را به حاشیه برده 
و انتخابات ۲۰۲۰ را تضمین کند. وی تاکید کرد:  آمریکا مطمئن باشد که تلافی به طور 
مشخص از طرف ایران نه به صورت مبهم انجام می شود، اگر آمریکا قصد واکنش بعدی را 
داشته و بخواهد ایران را تست کند، وقوع جنگ محدود بین ایران و آمریکا حتمی است. 
بنابراین فکر می کنم از الان باید خودشان را از این اشتباهات محاسباتی  تهدید یا واکنش 

به تلافی ایران نجات دهند و از این توهم فاصله بگیرند.
این کارشناس ارشد مسائل استراتژیک در پایان خاطرنشان کرد:  پاسخ ایران حتما 
قطعی است و هر واکنشی  به این پاسخ بدون تردید یک واکنش محکم تر را خواهد داشت 

که می تواند ما را به یک جنگ ناخواسته یا محدود سوق دهد.

 ضرورت شفاف شدن هزینه های انتخاباتی در سیاست های کلی انتخابات، ابلاغی از 
سوی مقام معظم رهبری مورد تاکید قرارگرفت. با این حال، تلاش های دولت و مجلس 
برای ایجاد چارچوب های قانونی در این زمینه، هنوز در گذر تایید شورای نگهبان و 

بررسی های مجمع تشخیص مصلحت نظام مانده است.
هر چقدر زمستان سال ۹۸ سردتر می شود، تنور انتخابات دوره یازدهم مجلس شورای 
اسلامی گرم تر و به مراحل آخر خود نزدیک می شود. با نزدیک شدن به دوم اسفند، 
مباحث انتخاباتی از جمله صلاحیت افراد ثبت نام کرده، بستن لیست ها و الزامات 
مجلس کارآمد به صورت پررنگ در فضای رسانه ای و در بین فعالان سیاسی در حال 

مطرح شدن است.
بحث  شده،  تکرار  هم  گذشته  انتخابات های  در  همواره  که  مسائل  این  کنار  در 
هزینه های انتخاباتی نامزدها در انتخابات مختلف از جمله انتخابات مجلس هم از چند 
سال پیش مورد توجه افکار عمومی و مسئولان برگزاری انتخابات قرار گرفته است؛ 
بحث داغی که جرقه آن را وزیر کشور با هشدار درباره ورود پول های کثیف به رقابت های 

انتخاباتی در اسفند سال ۹۳ زد.
 سخنان وزیر کشور در اسفند سال ۹۳ مبنی بر اینکه »باید توجه داشت که بی شک 
بخشی از پول کثیف قاچاق مواد مخدر در حوزه سیاست، انتخابات و انتقال قدرت 
سیاسی در کشور وارد می شود.« با واکنش منفی بخشی از نمایندگان مجلس در آن 
مقطع زمانی مواجه شد چرا معتقد بودند وزیر کشور باید از کلی گویی دوری و به صورت 
مصداقی به این مسئله اشاره کرده و برای مقابله با بحث ورود پول های کثیف و عدم 
شفافیت منابع مالی در انتخابات راهکار ارائه دهد؛ اعتراضاتی که با این پاسخ رحمانی 
فضلی مواجه شد: آمادگی دارم که جریان پول کثیف و فرایند آن را هرکجا لازم باشد ارایه 
کنم. از همین جا اعلام می کنم که آماده ام در یک جلسه یک ساعته در صحن غیرعلنی 

مجلس فرایند پول های کثیف را در اقتصاد برای نمایندگان مجلس توضیح دهم.
با مطرح شدن مسئله پول های کثیف و شفاف نبودن منابع مالی انتخاباتی در کشور، 
لزوم تدوین قوانین و راهکارهایی برای شفاف کردن این هزینه مورد توجه قرار گرفت. با 
توجه به خلاء قوانین موجود، مجلس و دولت اقداماتی را برای رفع این خلاء و تدوین 
قوانینی جهت شفاف کردن هزینه های انتخاباتی شروع کردند که البته تا به امروز به 

نتیجه نرسیده است. 
سیاست های کلی انتخابات؛ چارچوبی جهت شفاف سازی منابع و 

هزینه های انتخاباتی 
بررسی قوانین انتخابات در ایران نشان می دهد که این قوانین در قبال بحث منابع 
مالی انتخابات سکوت کرده و چارچوبی را برای این مسئله در نظر نگرفته اند. این 
وضعیت باعث شد تا مهرماه ۹۵ رهبری در سیاست های کلی انتخابات به لزوم شفافیت 
هزینه های انتخاباتی و مشخص کردن چارچوب هزینه های مجاز و غیرمجاز پرداخته و بر 

آن در محور مستقلی تاکید کنند.
احتمالا بتوان یکی از دلایل سکوت قوانین کشور در قبال مباحث مالی انتخابات 
را نقش اندک پول در انتخابات دهه شصت و هفتاد دانست که باعث شده قانون گذار 
هم به این مسئله توجه نشان ندهد اما با رقابتی تر شدن انتخابات و گسترش تبلیغات 
در انتخابات که وجود منابع مالی را ضروری می کند، مسئله منابع مالی انتخابات در 

سال های بعد مورد توجه بیشتر قرار گرفت.
در قوانین جمهوری اسلامی ایران مواد ۶۲ تا ۷۷ فصل ششم قانون انتخابات ریاست 
جمهوری چارچوبی حقوقی برای تبلیغات انتخاباتی ترسیم کرده است. دستورالعمل 
تبلیغات انتخابات ریاست جمهوری که به نوعی قانون انتخابات را تشریح می کند و 
بخش هایی از آیین نامه اجرایی قانون انتخابات ریاست جمهوری است در قالب چهار بند 

به نحوه تبلیغات پرداخته است.
ایجاد فضای مناسب برای نامزدها و احزاب آن ها در جهت معرفی خود و برنامه های 
مورد نظر، برابری نسبی در برخورداری از امکانات تبلیغی و ایجاد فرصت های برابر به 
وسیله دولت، پرهیز از تضییع حقوق شهروندان اعم از نامزدها یا رای دهندگان عادی در 
اثر فعالیت های تبلیغاتی و جلوگیری از اسراف و تبذیر و ممانعت از ایجاد زمینه وابستگی 
نامزدها و احزاب به باندهای ذی نفوذ مالی یا قدرت های خارجی ذیل چهار بند مورد 

توجه قرار گرفته که اشاره ای در آن ها به منابع مالی انتخابات نشده و تنها به صورت کلی 
به عدم نفوذ مالی اشاره شده است.

باتوجه به سکوت قوانین کشور و همچنان که اشاره شد، رهبری در اجرای بند یک 
اصل ۱۱۰ قانون اساسی، سیاست های کلی انتخابات را در مهر ۹۵ ابلاغ کردند. بند ۴ 
و ۶ این سیاست ها به مساله منابع مالی پرداخته است. در بند چهار سیاست های کلی 
انتخابات »تعیین حدود و نوع هزینه ها و منابع مجاز و غیرمجاز انتخاباتی، شفاف سازی 
منابع و هزینه های انتخاباتی داوطلبان و تشکل های سیاسی و اعلام به مراجع ذی صلاح 
و اعمال نظارت دقیق بر آن و تعیین شیوه و چگونگی برخورد با تخلفات مالی« مورد 
تاکید قرارگرفته است. همچنین، در بند ششم »ممنوعیت استفاده از حمایت و امکانات 
بیگانگان اعم از مالی و تبلیغاتی توسط نامزدها و احزاب و برخورد به موقع دستگاه های 

ذی ربط« به چشم می آید.
لایحه جامع انتخابات

 با مطرح شدن بحث لزوم شفافیت منابع مالی و هزینه های انتخاباتی، دولت هم به این 
مسئله توجه نشان داد و در ذیل سیاست های کلی انتخابات، لایحه جامع انتخابات را در 
سوم بهمن سال گذشته به مجلس ارسال کرد. در مواد ۱۲۴ تا ۱۲۹ لایحه قانون جامع 
انتخابات به بحث هزینه های انتخاباتی پرداخته شده است. در مواد ۱۲۴ تا ۱۲۶  منابع 
نقدی و غیرنقدی مجاز برای داوطلبان انتخابات، ثبت و تقویم ارزش ریالی هزینه های 

انجام شده و محدوده هزینه های انتخاباتی مورد بررسی قرار گرفته است.
 یکی از مهمترین مواد مربوط به شفافیت هزینه های انتخاباتی، ماده ۱۲۷ این لایحه 
است که می گوید »هر داوطلب موظف است حسابی را به عنوان تنها محل واریز، 
برداشت و نقل و انتقال وجوه و منابع نقدی هزینه های انتخاباتی، افتتاح کند و همزمان 
با ثبت نام، شماره و مشخصات و گواهی بانک در این خصوص و نیز نام و مشخصات 
یک نفر را به عنوان نماینده مالی خود به ثبت نام ارائه دهد.« در تبصره این ماده آمده 
است »بررسی حساب موضوع این ماده، توسط مسئولان رسیدگی کننده مجاز است 
و رسیدگی به این حساب مشمول الزام به رعایت مقررات مربوط به محرمانه بودن 

اطلاعات شخصی نیست.«
همچنین در ماده ۱۲۸ آمده است »داوطلبان شرکت در انتخابات موظفند تمامی 
منابع و مصارف مرتبط با فعالیت های انتخاباتی خود را در دفاتر یا سامانه مخصوص، 
ثبت و منابع تامین مالی این هزینه را با رعایت مقررات این قانون به نحو شفاف و با رعایت 
روش های استاندارد حسابداری ثبت کنند به گونه ای که از طریق هیات های اجرایی 

قابل حسابرسی و رسیدگی باشد.«
لایحه جامع انتخابات بهمن سال گذشته با دو فوریت تحویل مجلس و اعلام وصول 
شد اما در زمان بررسی این لایحه در مجلس، فوریت آن رای نیاورد و در روند عادی  
مجلس قرار گرفت که با توجه به انباشت طرح ها و لوایح و از سوی دیگر نزدیکی انتخابات 

بعید است لایحه جامع انتخابات در ماه های آتی مورد بررسی قرار بگیرد.
با این وجود، تصویب لایحه جامع انتخابات می تواند مشکلات نظام انتخاباتی و 
بحث هایی را که درباره مسائل مالی انتخابات وجود دارد تا حدی حل و فصل کند. لایحه 
جامع انتخابات حرکت خوبی در حوزه شفافیت هزینه های انتخاباتی  است و در صورت 
تصویب و تبدیل شدن آن به قانون می تواند ورود پول های کثیف به انتخابات را دشوارتر 

کرده و از شکل گیری بخشی از روابط ناسالم سیاسی تا حدودی جلوگیری کند.
شفاف سازی منابع مالی و هزینه های انتخابات

بعد از اظهارات »عبدالرضا رحمانی فضلی« در سال ۹۳ مبنی بر امکان ورود پول های 
کثیف به انتخابات و پیگیری مجلس برای ارائه لایحه ای در این زمینه، وزارت کشور 
کارگروهی تشکیل داد و با یک مطالعه تطبیقی و بازنگری تجربیات وزارت کشور در 
برگزاری انتخابات مختلف، لایحه ای تحت عنوان شفاف سازی منابع مالی و هزینه های 
انتخابات تنظیم و در سال ۹۴به مجلس ارائه داد که هنوز در مجلس است و متاسفانه 

تاکنون تبدیل به قانون نشده است.
این لایحه مبتنی بر منویات رهبر معظم انقلاب در مبارزه با فساد و نیز ممانعت از هر 
گونه سوء استفاده مالی و رانت در جریان برگزاری انتخابات است. در صورت تصویب این 
لایحه در مجلس شورای اسلامی، نامزدهای انتخابات ملزم می  شوند منابع مالی خود 

را تنها از منابع مجاز اعلام  شده تامین و این منابع را صرفاً برای هزینه  های تعیین  شده 
پرداخت کنند. به همین منظور، علاوه بر افتتاح حساب خاص به  عنوان تنها محل واریز 
و برداشت منابع نقدی، باید تمامی منابع و مصارف خود را برای امکان حسابرسی، ثبت 

کنند.
در ماده یک این طرح آمده است »منابع نقدی و غیرنقدی مجاز برای هزینه های 
انتخاباتی داوطلبان انتخابات ریاست جمهوری، مجلس شورای اسلامی و شوراهای 
اسلامی، منحصراً شامل موارد زیر است: دارایی شخصی داوطلب، کمک  های مستقیم 
احزاب و تشکل های سیاسی دارای مجوز معتبر، کمک  های اشخاص حقیقی ایرانی و 
منابع و امکانات عمومی که مطابق قانون استفاده از آن برای تبلیغات انتخاباتی مجاز 

است.«
همچنین در ماده ۲ با اشاره به این مسئله که تأمین منابع از سایر محل  ها از جمله 
موارد زیر به  صورت مستقیم یا غیرمستقیم ممنوع است بیان شده »هرگونه کمک 
بیگانگان اعم از دولت  ها و اشخاص حقیقی و حقوقی،  استفاده از منابع نامشروع از 
جمله منابع ناشی از جرایم سازمان   یافته، قاچاق و مواد مخدر و پولشویی،  کمک  های 
دستگاه های  دولتی، نهادهای  عمومی  غیردولتی، موسسات، سازمان  ها و شرکت هایی 
که به  هر نحو و به هر مقدار از بودجه عمومی دولت و شهرداری  ها استفاده می کنند، به  

جز موارد بند )ت( ماده )۱(.« غیرقانونی خواهد بود.
در ماده سه این طرح هزینه انتخاباتی هر داوطلب صرفاً شامل این موارد دانسته 
شده است »هزینه های مربوط به دایر کردن محل ستاد انتخابات و اجاره بهای آن و 
هزینه های حمل و نقل مربوط،  هزینه های برپایی تجمع عمومی مرتبط با اهداف 
انتخاباتی، هزینه های تبلیغات مجاز در رسانه ها و سایر تبلیغات مجاز، هزینه و حق 

الزحمه عوامل اجرایی و کارشناسی در فعالیت های انتخاباتی«
طرح شفافیت و نظارت بر تأمین مالی فعالیت های انتخاباتی در انتخابات 

مجلس
این طرح که از سوی نمایندگان با قید دو فوریت ارائه شده بود، در تاریخ ۳ دی با ۲۳۱ 
رای موافق کلیات آن تصویب شد تا جزییات آن از روز یکشنبه ۱۵ دی بررسی شود.  این 
طرح ۱۱ ماده ای با توجه به ارائه دوفوریت آن امکان رسیدن به انتخابات آتی مجلس را 
دارد. در اواخر آذرماه ۹۸ »حسینعلی حاجی دلیگانی« عضو فراکسیون ولایی از طرحی 
با عنوان »شفافیت منابع مالی انتخابات« خبر داد که با تصویب دوفوریت آن بلافاصله 

این طرح به کمیسیون شوراهای مجلس ارجاع شد.
»حمیدرضا حاجی بابایی«، رئیس فراکسیون ولایی در توضیح مزایای طرح شفافیت 
منابع مالی انتخابات، گفته است: به نظر می رسد دست شورای نگهبان و دستگاه ها با 
این طرح برای نظارت بر منابع مالی انتخابات نامزدها باز می شود. در این طرح منابع 
مالی نامزدها و نحوه عملکرد آن تعریف و احصاء شده است. شورای نگهبان و وزارت 
کشور باید کمیته بررسی منابع مالی تبلیغات را تشکیل دهند و این در حوزه اختیارات 
مجلس نیست، ما دستگاه های مربوطه را موظف به تشکیل کمیته بررسی منابع مالی 

تبلیغات کردیم.
وی افزوده است: بر اساس این طرح کاندیدای انتخابات باید محل تامین منابع مالی، 
میزان منابع و محل هزینه کرد منابع تبلیغات را شفاف کنند. هیئت نظارت بر اساس این 
اطلاعات بر فرایند انتخابات نظارت می کند. متاسفانه برخی از نامزدها پول نقد برای 
تبلیغات توزیع می کنند که در این طرح توزیع پول نقد نیز ممنوع شده است. همچنین 
سقفی برای منابع مالی تبلیغات نامزدهای انتخابات مجلس تعیین نشده است اما 
فرایند تامین منابع و هزینه کرد آن برای تبلیغات که به بحرانی تبدیل شده است با این 
طرح شفاف می شود. به نظر این طرح تا یک ماه آینده تعیین تکلیف می شود و قابل 

اجرا در انتخابات دور یازدهم مجلس خواهد بود.
طرح اصلاح قانون انتخابات

چهارم اردیبهشت سال جاری، طرح اصلاح قانون انتخابات که در ابتدا ۷۴ ماده بود 
اما ۱۳ ماده مباحث مالی در نهایت در یک ماده ادغام  و ۵ ماده هم در صحن حذف 
شد، در مجلس به تصویب رسید. این مصوبه با مخالفت شورای نگهبان مواجه شد. 
»عباسعلی کدخدایی« سخنگوی شورای نگهبان اعلام کرد که این شورا بیش از ۱۰ 
مورد ابهام، حدود ۴ مورد خلاف شرع و مواردی را هم که در مصوبه اصلاح قانون 
انتخابات خلاف قانون اساسی بود مشخص کرده و در نهایت آن را برای اصلاح به 

مجلس بازگردانده است.
»محمدجواد کولیوند« رییس کمیسیون شوراها و امور داخلی مجلس در مورد مخالفت 
شورای نگهبان با طرح اصلاح قانون انتخابات می گوید: طرح اصلاح قانون انتخابات به 
صورت یکپارچه دیده شده است. ما مواردی را که شورای نگهبان به این طرح ایراد گرفته 
بود، در کمیسیون حذف کردیم منتها چون مجلس به حذف رای نداد و بر ماده ای که 
مربوط به استانی شدن بود  اصرار داشت، لذا طرح برای اعلام نظر نهایی به مجمع 
تشخیص مصلحت نظام رفت و سرنوشت این طرح باید در مجمع تشخیص مصلحت 
نظام مشخص شود. ...اما کمیسیون نظارت مجمع نیز بخش هایی را که شورای نگهبان 
رد کرده  بود، رد کرد و به همین دلیل بنده نامه ای به آقای لاریجانی نوشتم که اگر قرار 
است این طرح به سرانجام برسد این طرح را  برای بررسی مجدد به صحن بفرستند و اگر 
صحن اصرار بر همان موارد دارد مجدد به مجمع برود یا اینکه موارد موردنظر نمایندگان  
را در لایحه دولت ببینیم. در حال حاضر کمیسیون نظارت مجمع طرح را بررسی و رد 

کرده است و خود مجمع آن را بررسی نکرده است.
 در این طرح و در ماده ۵۷ علاوه بر جرائم مندرج در سایر مواد این قانون، ارتکاب 
اموری مانند خرید و فروش مستقیم و غیرمستقیم رای از قبیل توزیع اقلام و لوازمی که 
برای دریافت کننده جنبه انتفاعی داشته باشد، اعطای کمک های نقدی و غیر نقدی 
به اشخاص حقیقی و حقوقی، اماکن عمومی و مذهبی، هیات ها و امور خیریه اعطای 
وام، پاداش و یا امتیازات از زمان دستور شروع انتخابات توسط وزارت کشور، رای دادن با 
شناسنامه و یا سایر مدارک شناسایی جعلی جرم تلقی شده است. همچنین رای دادن 
با شناسنامه یا سایر مدارک شناسایی دیگری و رای دادن بیش از یک بار، تقلب، جعل، 
دست کاری، امحا، تخریب، معدوم کردن، جا به جایی، ربودن یا اختفای آرا، صورت 
جلسات، اسناد مدارک، تجهیزات و برنامه های رایانه ای و نتایج انتخابات جرم محسوب 
و مرتکب به مجازات درجه شش قانون مجازات اسلامی به استثنای حبس محکوم می 

شود.

چرا باید هزینه های انتخاباتی شفاف شود؟ 

هزینه های انتخاباتی و نیاز به قوانین شفاف ساز



پیکر پاک شهید سلیمانی و همرزمانش شامگاه دیروز بعدااز تشییع 
تاریخی در تهران به قم منتقل وپس از طواف در حرم حضرت معصومه)س( 

به سمت مسجد مقدس جمکران تشییع شدند.
پیکر مطهر شهید سپهبد قاسم سلیمانی، ابومهدی المهندس، شهروز 
مظفری نیا و هم رزمان شهیدشان بعد از ورود به قم و حرم مطهر بانوی 
کرامت با حضور مراجع، علما و شخصیت های کشوری دور مضجع شریف 

کریمه اهل بیت )س( طواف داده شد.
در این مراسم آیت الله ا حسین نوری همدانی، آیت الله العظمی ناصر 
العظمی  آیت الله  و  سبحانی  جعفر  العظمی  آیت الله  شیرازی،  مکارم 

سیدمحمد علی علوی گرگانی حضور داشتند.
همچنین، آیت الله مدرسی یزدی عضو فقهای شورای نگهبان، آیت الله 
سید هاشم حسینی بوشهری امام جمعه قم، آیت الله علیرضا اعرافی مدیر 
حوزه های علمیه سراسر کشور، آیت الله محمدجواد فاضل لنکرانی رئیس 
مرکز فقهی ائمه اطهار )ع(، آیت الله عباس کعبی عضو مجلس خبرگان 
رهبری، آیت الله محمد یزدی رئیس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم، 
آیت الله محمد امینی امام جمعه سابق قم، آیت الله شب زنده دار استاد 
سطوح عالی حوزه، آیت الله مرتضی مقتدایی دبیر شورای عالی حوزه های 
علمیه و حجت الاسلام والمسلمین مجتبی ذوالنوری رئیس کمیسیون 
امنیت ملی مجلس از دیگر شخصیت هایی هستند که به استقبال پیکر 
مطهر شهدا آمده اند. پس از این مراسم شامگاه دوشنبه مردم شهیدپرور 
قم و استان های همجوار که از نقاط مختلف خود را به حرم کریمه اهل 
بیت)ع( و مسیر اعلام شده تشییع پیکر سردار شهید حاج قاسم سلیمانی 
و همرزمان شهیدش رسانده بودند، پس از ساعت ها انتظار پیکر پاک 

شهدای مقاومت را در ابتدای بلوار پیامبراعظم )ص( در آغوش گرفتند.
به دلیل حضور سیل پرشور و میلیونی مردم قدرشناس تهران در تشییع 
پر افتخار اسلام شهید سپهبد قاسم سلیمانی و  باشکوه پیکر سردار 
مجاهد بزرگ اسلام ابومهدی المهندس و یاران و همران این شهید، آیین 
استقبال از پیکر این شهیدان در قم با تاخیر چند ساعته مواجه شد ولی 
با این وجود، مردم شهیدپرور ام القرای جهان تشیع پرشور و پرشکوه پیکر 

فرزندان مجاهد و آسمانی این آب و خاک را در بر گرفتند.
صفوف مردم قم قهرمان در مسیر هفت کیلومتری از حرم کریمه اهل 
بیت)ع( حضرت فاطمه معصومه)س( تا مسجد مقدس جمکران به هم 

پیوسته و بسیار گسترده بود.
حضور بسیار گسترده مردم در مسیر بلوار پیامبر اعظم)ص( از ساعت ها 
قبل . زن و مرد، پیر و جوان، همه و همه آمدند تا بار دیگر ضمن قدرشناسی 

نسبت به این شهدای بزرگوار، با آرمان شهدا تجدید عهد دوباره نمایند.

عزادارن سیاه پوش بر سر و سینه زنان خود را به مسجد مقدس جمکران 
میعادگاه منجیان عالم بشریت و منتقم کرار رسانده و در مسیر فریاد انتقام 

سردادند.
مردم قم با سردادن شعارهایی همچون "سردار دلها آمد"، "ما حسینی 
هستیم انتقام می گیریم"، "یا حسین شهید علمدار سالار رسید"، "یاور 
رهبر آمد"، " مرگ بر آمریکا"، "مرگ بر اسرائیل"، "شهید کربلا رسید"، 
"لبیک یا زینب لبیک یا زهرا"،  "سردار وطن، سرور و سالار خوش آمد" 

سردار شهید سلیمانی را بدرقه  کردند.
مردم قم با در دست داشتن پلاکادرهایی که هم چون "آمریکا تو شروع 
کردی ولی ما تمومش می کنیم"،"فقط انتقام سخت"، "ترامپ منتظر 
کلام  یک  قم  هستیم"،"حرف  تو  منتقم  تسلیم  نه  سازش  "نه  باش"، 

سخت ترین انتقام" در مراسم تشییع شهدای مقاومت حضور داشتند.
در بین خروش جمعیت پر شکوه ندای دمام قوم نجفی های که مناسب 
ماه های محرم و صفر است در این مسیر طنین انداز است و دمام زنان با 

چشمی اشک بار حزن و اندوه خود را نشان می داد.
نجفی ها هم چنین در این مسیر ایستگاه صلواتی به همراه مجموعه ای 
مهدی  ابو  رشادت های  و  سلیمانی  قاسم  شهید  سردار  عکس های  از 

المهندس در میدان های نبرد علیه داعش به نمایش گذاشتند.
شبکه های خارجی الفرات؛ الاتجاه؛ العهد و السومریه از عراق هم چنین 
شبکه المیادین و المنار از لبنان و المسیره یمن مراسم تشییع سردار دل ها 

و وداع مردم قم را پوشش خبری می دهند.
حضور ملیت ها و اقوام مختلف  ایرانی در مراسم تشییع 

آنچه که در بین جمعیت قابل مشاهده بود وجود ملیت هایی از کشورهای 
مختلف جهان و اقوامی از دیگر استان ها  ازجمله مردم استان چهارمحال و 
بختیاری نیز همراه با مردم ولایتمدار قم با لباس و پوشش محلی بختیاری 
و با به دست داشتن عکس های قهرمانان مقاومت ساعت ها برای آخرین 

دیدار با سردار محبوب خود حضورداشتند.
بسیاری از مردم شهر خون و قیام »قم« و طلاب و روحانیون این شهر، 
همراه با خانواده ها و فرزندان خردسال خود در این تشییع با شکوه شرکت 
کرده اند تا به دنیا بفهمانند که همه ایرانیان اعم از زن و مرد و پیر و جوان 

خواهان انتقام سخت ترور سردار سلیمانی هستند.
دیشب بعد از مراسم تشییع و وداع، پیکر مطهر شهید سپهبد سلیمانی 
برای خاکسپاری به کرمان انتقال داده شد و پیکر پاک شهید شهروز 
حضرت  مطهر  حرم  در  دیشب  گرامیداشت  مراسم  از  بعد  مظفری نیا 
معصومه سلام الله علیها صبح  امروز در قبه الشهدای آستان مقدس واقع 

در صحن امام رضا علیه السلام به خاک سپرده می شود.

 معاون فرهنگی مسجد مقدس جمکران :

 سردار سلیمانی مکرر به 
مسجد جمکران مشرف می شد 

حاج  سردار  بیان اینکه  با  جمکران  مقدس  مسجد  فرهنگی  معاون 
الله تعالی  با امام زمان)عجل  بارها برای نماز و انس  قاسم سلیمانی 
فرجه( به مسجد مقدس جمکران مشرف می شد، گفت: او نمی پذیرفت 
مهدی یاور سال باشد، خودش ابومهدی المهندس را برای این جایزه 

پیشنهاد داد.
حجت الاسلام یاسین حسین آبادی با بیان اینکه سردار شهید حاج 
»قاسم سلیمانی« مکرر به صورت محسوس و نامحسوس برای عبادت و 
انس با امام زمان)عجل الله تعالی فرجه( به مسجد مقدس جمکران مشرف 
می شدند، اظهار کرد: ایشان با روحیه مجاهدانه ای که داشت شب و روز 
برایش معنی نداشت و بعضاً پس از آنکه مشرف می شدند، ما متوجه حضور 

ایشان می شدیم.
خادمان  از  یکی  داد:  ادامه  جمکران  مقدس  مسجد  فرهنگی  معاون 
انتظامات از سفر اخیر سردار سلیمانی نقل می کرد )در این تشرف شهید 
وحید زمانی نیا هم همراه سردار بوده است(، سردار سلیمانی به مناجات 
و توسل به حضرت حجت)عجل الله تعالی فرجه( پرداخته است، گویی 

دوباره رزق شهادت را از حضرت مطالبه کرده است.
وی تصریح کرد: بسیاری که در محضر سردار سلیمانی بودند، تصریح 
دارند که سیگنال هایی از ایشان می رسید که شهادت شان نزدیک است؛ 
خون این شهید عزیز از جنس خون های عاشورایی است و همانطور که 
خون های عاشورایی تاریخ را تحت تاثیر قرار داد خون سردار حاج قاسم 

سلیمانی هم بصیرت آفرین و برکننده ریشه ظلم است.
حسین آبادی درباره انتخاب سردار قاسم سلیمانی به عنوان مهدی یاور 
سال در نیمه شعبان سال ۹۷، گفت: هر سال با توجه به اتفاقاتی که در 
حوزه مهدویت رقم می خورد و با توجه به مولفه هایی که در این حوزه وجود 
دارد و نیز شاخصه های اسلام ناب محمدی که اصلی ترین آن مجاهدت 
برای پیشبرد اسلام ناب محمدی با قرائت انقلاب اسلامی ایران است، 
مسجد مقدس جمکران اقدام به انتخاب و معرفی و تقدیر از چهره مهدی 

یاور سال می کند.
وی اضافه کرد: در این راستا تاکنون شخصیت هایی همچون سیدحسن 
نصرالله، شیخ ابراهیم زکزاکی و شیخ عیسی قاسم به عنوان مهدی یاوران 
سال معرفی و تقدیر شده اند. در سال ۹۷ هم بنابر این شاخصه ها سردار 
حاج قاسم سلیمانی، فرمانده نیروی قدس سپاه پاسداران انقلاب اسلامی 

به عنوان چهره مهدی یاور سال انتخاب شد.
وقتی  کرد:  بیان  ادامه  در  جمکران  مقدس  مسجد  فرهنگی  معاون 
محضر سردار شهید حاج قاسم سلیمانی رسیدیم و این مسئله را بیان 
»مهدی  گفت  و  نپذیرفت  تواضع  و  اخلاص  روحیه  آن  با  ابتدا  کردیم، 
یاوری« جایگاه بزرگی و ویژه ای است و من خود را در این حد و اندازه 
نمی بینم. سپس ایشان، شهید »ابومهدی المهندس« را پیشنهاد داد و 
تاکید کرد که وی زحمات بسیاری را در راه اسلام و پیشبرد اهداف اسلام 
ناب محمدی و فعالیت های حشدالشعبی متحمل شده و شایسته عنوان 

»مهدی یاور« است.
وی در ادامه ابراز کرد: نهایتاً مقرر شد هر دوی این بزرگواران یعنی سردار 
شهید قاسم سلیمانی و شهید ابومهدی المهندس به عنوان مهدی یاوران 
سال معرفی و تقدیر شوند. اما سردار با همان روحیه اخلاص و تواضع نهایتا 

در مراسم تقدیر حضور نیافت.
حسین آبادی ادامه داد: اما شهید ابومهدی المهندس با سختی از عراق 
خود را به مراسم مهدی یاور سال رساند و با توجه به  شلوغی مسیرهای 
منتهی به مسجد در شب نیمه شعبان، بخشی از راه را هم با موتورسیکلت 
طی کرد و در جمع عاشقان امام زمان)عجل الله تعالی فرجه( قرار گرفت و 
برای آنها از مجاهدت های رزمندگان در جبهه های حق علیه باطل و مبارزه 

با داعش سخنرانی کرد.
وی در پایان با اشاره به اندوه فراوان خادمان مسجد مقدس جمکران از 
شهادت سرداران سپاه اسلام شهید حاج قاسم سلیمانی و شهید ابومهدی 
المهندس، خاطرنشان کرد: جمع ۳۰ نفره از خادمان مسجد در منزل 

شهید سلیمانی حضور یافته و عرض تسلیت گفتیم.
 گفتنی است، سردار سپهبد شهید حاج »قاسم سلیمانی«، فرمانده نیروی 
قدس سپاه پاسداران انقلاب اسلامی به همراه »ابومهدی المهندس«، 
رئیس و فرمانده میدانی شبه نظامیان حشد شعبی بامداد جمعه، ۱۳ دی 
ماه در مسیر فرودگاه بغداد مورد حمله تروریستی پهباد آمریکایی قرار گرفت 

و به یاران شهیدش پیوست.

حال و هوای قم دروداع آخر با سرداران مقاومت؛
حاج قاسم! بگو با بغض سنگین

 دل هایمان چه کنیم؟

سردار دیدی که آخر دعایت در کنار رود اروند اجابت شد و به یاران شهیدت رسیدی اما بگو 
با بغض سنگینت که در دل داریم چه کنیم؟ بگو حالا با سیل غمت چه کند پیرمرد سیل زده 

ای که دستش را بوسیدی. 
دنیایی از انتظار در دل بیقرار اقیانوس موج می زند مردم منتظر سرداری هستند که بی 
خوابی را برای خود خرید تا ما راحت بخوابیم، ترکش را به جان خرید تا ما امنیت داشته 
باشیم و در نهایت رفت تا زندگی و حیات طیبه را به ملت خود و ملت های منطقه هدیه کند.

نگاه های چشم انتظار تمامی ندارد و امروز لب ها فقط به یک نام باز می شود " حاج قاسم 
سلیمانی"؛ یکی پلاکاردی در دست گرفته که روی آن نوشته »ما هشتاد میلیون حاج قاسم 

هستیم«، راست می گوید حاج قاسم های آینده وطن در راهند.
محشر کبرایی شده است قم، گویی در  زمانه بعد از عاشورا هستیم، »مختار« می خواهیم 
تا خنکای قلبمان باشد، در پیاده روی اربعین در بحبوحه آتش داعش وقتی ایستاده و محکم 
قدم برمیداشتیم، در سرزمین ناامن عراق، پشت چند ملت به حاج قاسم گرم بود، هنوز 
مانده بفهمیم چه برسرمان آمده است، اربعین بدون حاجی، اربعین سختی است، اربعین 

سرشار از دلتنگی است.
داغ سنگین است، گویی مردم یتیم شده اند، گویی پدر رفته است، گویی برادر بزرگتر از 
میان ما رفته است، والله که آتش دل این مردم سرد نخواهد شد، جز با انتقامی که داغی 
سنگین تر بر قلب ساکنان کاخ سفید و ریاکاران سعودی و کودک کشهای صهیونیست 
بگذارد. از نوزادان در کالسکه ها و آغوش مادران، تا کودکان خردسال، از نوجوانان گرفته تا 
جوانان و افراد کهنسال از ساعتی پیش خود را به محل وداع با سردار خوبی ها رسانده اند تا 

او را در مسیر بهشت، چند قدمی همراهی کنند.
صدای نوحه جانسوزی از دور و نزدیک ایستگاه های صلواتی به گوش می رسد بوی ملایم 
اسفند که از دود آه جمعیت تیره شده است مشامم را می نوازد ولی آنطرف صدای گریه 

دختری که گویا پدرش را از دست داده آرامشم را می خراشد.
چند دقیقه ای بود که به عکس سردار خیره شده است از او می پرسم از دیدنش سیر 

نشدی؟ می گوید: " چشمان مهربانش یک قطره ناسترده".
سردار دلها خاک وطن را از اهواز تا مشهد و تهران و قم را طواف می کند و کم کم راهی خانه 

مادری خود در دیار کریمان است.
یکی دیگر از این مردم می گوید: سردار عزیز تو یک تن هستی اما ضامن امنیت یک ملت 

بودی؛ یک جهان ممنتقت خواهند بود ای بزرگ سردار.
آنطرف تر مردی که برف خزان سر و رویش را سفید پوش کرده در ماتم عمیقی فرورفته و 
شانه هایش زود به زود به هم می لرزد با بغض فروخفته ای می گوید: هم حیاتش جریان ساز 

بود هم شهادتش دنیا را به حرکت در آورده است.
قم است دیگر، آشیانه اهل بیت)ع( است اینجا دلدادگان مکتب سیدالشهدا)ع( از هر 
قوم و ملیتی موج می زند، طلبه بحرینی می گوید: ببین چقدر اتحاد پرچم ایران و عراق 
زیباست؛ منتظریم روزی برسد که تمام کشورهای اسلامی اینگونه با یک دیگر متحد شوند تا 

بیگانگان جرئت تعرض و غارت منابع ملت های مسلمان را نداشته باشند.
 از یکی پرسیدم راز این همه محبوبیت چیست، گفت: مردم عاشقش هستند چون که 
یادآور لباس خاکی بسیجی های اول جنگ است، چون که فروتنی و تواضع را در عین اقتدار 

و قدرت دارد، سرداری رئوف و مهربان که بر دستان سربازش بوسه می زند.
اینجا از تمام ملیت ها، زبانها، کشورها فریاد خونخواهی و آزادگی تو رو فریاد می زنند.

سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری
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تقواپیشگان ، ... همچون اهل دنیا، لذَّت دنیا را چشیدند و فردا]ی قیامت [نیز همجوار خداوندند و از او تمنّا 
می كنند و خدا، تمنّاهای آنان را بر می آوَرد و هیچ دعای آنان را رد نمی كند و از لذّت های ]آخرت [آنان، 

 ـآن كه خِرَد دارد، به چنین چیزی شوق می ورزد و با در پیش   ـای بندگان خدا  هیچ نمی كاهد. پس 
گرفتن تقوای الهی، برای چنین چیزی كار می كند، و البته هیچ اراده و نیرويی، جز از آنِ خدا نیست! 

سه شنبه - هفدهم دی ماه 1398 - سال بیست ودوم- شماره 4957

فرمانده قهرمان، بر دوش منتظران ظهور 

قیام قم در بدرقه سردار مقاومت

الأمالي للمفيد : ص 261 ح 3

 در نظر دارد نگهداری ،کنترل فضای سبز و نظافت مجموعه سایت البرز را 
از طریق مناقصه عمومی به شرکتهای واجد شرایط واگذار نماید. لذا کلیه اشخاص 
حقوقی متقاضی، می توانند جهت اطلاع از شرایط و دریافت اسناد مناقصه از طریق 
مراجعه به سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم به نشانی:قم،میدان ۷۲ تن ،طبقه 
زیرین ساختمان مشترک سازمان تاکسیرانی وسازمان مدیریت پسماند شهرداری 

قم،واحد امور قراردادها اقدام نمایند.
شرایط عمومی:

تضمین شرکت در فرایند ارجاع کار ۱- بصورت ضمانت نامه بانکی ۲-مطالبات   -۱
بلوکه شده تائید شده ۳-واریز وجه نقد به حساب بانک قرض الحسنه مهر ایران به 

شماره شبا)IR ۷۷۰۶۰۰۵۲۰۳۰۱۱۰۱۵۲۰۱۷۷۰۰۱( می باشد.
۲- هرگاه برندگان اول، دوم و سوم مناقصه حاضر به انعقاد قرارداد نشوند سپرده ایشان 

به ترتیب ضبط خواهد شد.
۳- سازمان در رد یا قبول هر یك از پیشنهادات مختار است.

4- هزینه درج آگهی بر عهده برنده مناقصه است.
۵- سایر شرایط وجزیئات مربوط به مناقصه در برگ شرایط عمومی ونمونه قرارداد درج 
گردیده که می بایست توسط پیشنهاد دهندگان با قید جمله )قبول است( مهر و امضاء 

و ضمیمه پیشنهاد گردد.
98/10/17لغایت  تاریخ  از  پیشنهادات  تحویل  و  اسناد  دریافت  مهلت   -۶

98/10/28باشد.
۷- محل تسلیم پیشنهادات:قم بلوار امام موسی صدر، شهرداری مرکز،طبقه چهارم 

،واحد حراست حوزه معاونت خدمات شهری.
۸- جهت پاسخگویی به سوالات با کارشناس امور قراردادها با شماره تلفن ۱۱۸-

۳۶۵۵۱۸۱۰-۰۲۵تماس حاصل فرمایید.
۱۰ -حضور پیشنهاد دهندگان یا نمایندگان آنها در محل سازمان بلامانع می باشد.

سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم
آگهی تجدید مناقصه عمومی)نوبت دوم(


